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 صفحه 2
در ســال ها و ماه های اخیر افزایش سرسام آور 
و چندبرابر شــدن قیمــت  بســیاری از کالاهای 
ضروری باعث شــد که تعداد زیادی از شهروندان 
نتوانند مایحتاج خــود را به راحتی از بــازار تهیه 
کنند. درحال حاضر گرانی بیش ازحد بســیاری از 
کالاها و خدمات باعث شده است که میزان مصرف 
تعدادی از محصــولات و خوراکی ها درمیان مردم 
به میزان 100 درصــد و برخی نیز به نصف کاهش 
یابد. عوارض کاهش مصرف دربســیاری از اقلام 
سبب شده است تا مواد کافی به بدن مردم به ویژه 
کودکان و نوجوانان نرســد که بی تردید اثرات آن 
در کوتاه مدت و بلندمدت گریبــان آنان را خواهد 
گرفت و صدالبته باید چندیــن برابر قیمت اقلام 
مورداشــاره را نیز صرف درمان خود کنند. تراژدی 
این کاهــش مصرف موقعی غم انگیزتر می شــود 
که کمتر مسئولی نســبت به عواقب این موضوع 
هشــدار می دهد درحالی که همین حالا بسیاری 
از مردم از سو تغذیه رنج می برند. صرف نظر از ارائه 
توضیح بیشترعوارض این سو تغذیه که بحث این 
یادداشت نیســت، درحال حاضر باوجود همه این 
کاهش مصرف و فروش نرفتن بســیاری از اقلام به 
خاطر گرانی آن ها، برخی از کالاهای اساسی که به 
نرخ دولتی نیز توزیع می شود در فروشگاه های شهر 
یا وجود ندارد یا کمتر دیده می شود. درحال حاضر 
روغن، شکر و مرغ به عنوان کالاهای اساسی، با نرخ 
دولتی به مردم عرضه می شود و دولت نیز به قیمت 
گذاری این کالاها ازجمله شکر و روغن اقدام کرده 
و می کند. اما در بیشتر مواقع این کالاها مانند شکر 
در فروشگاه ها موجود نیست و اگرهم وجود داشته 
باشــد در زمان کوتاهی تمام می شود و برای توزیع 
بعدی نیز مشتریان و مصرف کنندگان باید چندین 

هفته منتظر بمانند...
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انصاف، اگر در هر اظهاری و دیدگاهی درباره 
دولت آیت الله رئیسی، فراموش نشود و منافع ملی 
بر حسادت های سیاسی رجحان یابد، می توان 
گفت که پشت هر کلمه از تمجید رهبر انقلاب از 
دولت هزاران ســاعت تلاش خستگی ناپذیر اما 

بی ادعا و هیاهو نهفته است.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، مرور محورهای 
توصیه های رهبــر معظم انقلاب بــه دولتمردان دولت 
ســیزدهم در همان ابتدای آغاز به کار آن ها، مهمترین 
سندی اســت که راز تمجید و تقدیر ویژه ایشــان را از 
دولت عیان می سازد. کافی اســت بدانیم که رهبری از 
دولت آیت الله سید ابراهیم رئیســی خواست تا صیانت 
از جان مردم در برابر کرونا را بر عهــده گیرد، تورم بالا در 
کشور را مدیریت کند. برای قطار سیاست خارجی از جز 
وین و غرب، ایستگاه های جدید بســازد و معیشت را به 
مذاکرات گره نزند، با مردم همراه شــود و پای کار آنها در 
میدان مشکلات بیاســتد و عدالت را در هر طرح و لایحه 
و برنامه ای ســرلوحه قرار دهد. سیاســت داخلی روزی 
که آیت الله رئیسی ســکان هدایتش را به دست گرفت، 
در اقیانوس متلاطمی بود که صبــوری و همدلی دولت 
تا حدودی از ســهمگینی این طوفان کاست. منتقدی 
که دشــمن نیســت: روزی که پیروز انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم شد، بســیاری در مجازی و حقیقی 
مدعی آغاز خفقان در حوزه سیاســت داخلی شــدند 
اما دعوت از منتقدان و مخالفان سیاســی و نشســتی 
چندســاعته با آن ها، نشــان داد که راهی که قرار است 
سید ابراهیم رئیســی برود، مســیر عقده گشایی های 
سیاســی نیســت و او برای ســاختن ایرانی برای همه 
ایرانیان، تندترین منتقدان خــود از »احمد زیدآبادی« 
فعال سیاسی اصلاح طلب و »جواد امام« دبیرکل مجمع 
ایثارگران و بســیاری دیگر را به مشورت دعوت می کند. 
در یک ســال ابتدایی دولــت، تقریبا با همــه اصناف و 
گروه های اجتماعــی، اقتصاددانــان و روزنامه نگاران 
نشست هایی برگزار شــد و در تازه ترین نشست خبری 
رئیس جمهور، وقتــی از او درباره انتقادات و سانســور 
موفقیت های دولتش پرســیدند، منتقــدان را بی آنکه 
حقیر بشناسد، دعوت به انصاف کرد و گفت خط و مشی 
گفتار و رفتارش، توهین به هیچ منتقد و معترضی نیست 
و تنها از آن هــا می خواهد نگاهی ملــی و فراجناحی به 
دولت و موفقیت هایش داشــته باشند. واقعیت آن است 
که رئیســی خلاف آنچه در رقابت های انتخاباتی علیه 
وی تبلیغ کردنــد؛ نه تنها تریبون هــای در اختیارش را 
به محفلی برای زیر سؤال بردن دولت گذشته و تخریب 
رقبای سیاسی قرار نداد، بلکه در فرصت های مختلف این 
تریبون را در اختیار منتقدانش قرارداد و گوش شنوایی 
برای آن ها شد. -همراهی با قوا : همراهی همدلانه دولت 
سیزدهم با دیگر قوا، یکی از مشهودترین واقعیات عرصه 
سیاست داخلی است. این همدلی برای خدمت به مردم و 
آرامش موجود در روابط قوا، به رغم تمام اختلاف نظرات، 
نتیجه اعتقاد راســخ دولت و شــخص رئیس جمهور بر 
پرهیز از حاشیه است. دولت این همراهی را حتی وقتی 
نمایندگان مجلس وزرا را استیضاح کردند و کارت زرد و 
قرمز دادند، حتی وقتی که نمایندگان خواستار برکناری 
معاون یک وزیر به دلیل سوبرداشت از بخشنامه ای شدند 

یا در بندهای بودجه و برنامه توســعه دیدگاه های خود 
را اعمال کردنــد، یا زمانی که طرح هــای متنوعی را در 
بهارستان با وجود مخالفت دولت تصویب کردند یا زمانی 
که با جداسازی وزارتخانه ای موافقت نکردند، یا زمانی که 
دیوانی رأی انفصال مدیرانش را داد، در تمام این مقاطع 
و برهه ها، تلاش کرد بیشترین همراهی با دو قوه دیگر را 
داشته باشد تا با ارتقای محسوس سطح تعامل میان قوا، 
افقی را که برای گره گشایی از زندگی مردم ترسیم کرده 
است، قابل دستیابی باشــد. در میدان مشکلات مردم: 
»رفتن بین مردم سلوک من اســت در اتاق نمی نشینم 
و همه ســطوح و لایه های مدیریتی کشور، مثل رئیس 
دولت باید به تمام بخش ها سرکشــی کنند«. آیت الله 
رئیسی وقتی وعده حضور در میان مردم را در بحبوبحه 
انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم می داد شاید برخی 
از حامیانش هــم تصور نمی کردند دو ســال تمام، همه 
پنجشــنبه و جمعه های دولت در اســتان ها و شهرها و 
روستاها و جاده های ایران بگذرد. اما رئیس جمهور نشان 
داد که ارتباط بی واســطه با مردم تمام ایــران و نه فقط 
مرکزنشینان را کیمیایی یافته است که بر داغ محرومیت 
مردمان محروم این مناطق مرهم است. اینکه تا چه میزان 
در این تلاش موفق بــوده را نمی تــوان از توییتری های 
و هشــتگ زن های فضای مجازی دریافت، بایــد آن را از 
پیرزنی در دور افتاده ترین روســتاهای ایلام و بجنورد و 
بیرجند پرسید که چه حسی داشته وقتی عالی ترین مقام 
اجرایی کشور، مهمان خانه ساده اش شده است. سفرهای 
استانی رئیسی با رؤسای جمهور سلف خود متفاوت بود و 
به دلیل همین تفاوت هاست که شکستن رکورد و حضور 
در همه استان های ایران در کمتر از یک سال ممکن شد. 
سرعت؛ یکی از مهمترین ویژگی های این سفرها و عامل 
ایجاد تفاوت اشاره شده است. پیش از آغاز هر سفر استانی 
نیازهای اساســی و عقب ماندگی های اســتان از سوی 
کارگروه مشخصی، شناسایی شده و بخشی از تصمیمات 
و اقدامات لازم برای رفع آن نیــاز و اصلاح رویه در تهران 
گرفته و انجام شــد که یکی از مهمتریــن دلایل ایجاد 
سرعت اشاره شده بود. سفرها برخلاف رویه های پیشین 
فشرده و حداکثر ۲ روزه بود و تصمیم رئیس جمهور مبنی 
بر برگــزاری آن در روزهای تعطیــل و آخرهفته گرچه 
خستگی بســیاری به وی و دولتش تحمیل می کرد اما 
تمرکزمورد نیاز به منظور انجام مسئولیت در مرکز را در 
روزهــای کاری برای دولت فراهم می کرد. هم شــخص 
رئیس جمهور و هم دولتمردانش با هر حادثه و تصادفی، 
ســیل و زلزله ای در میــدان حاضر بودنــد و تفاوتی هم 
نمی کرد کمبود دارو در دوران سخت کرونا باشد یا زلزله 
هرمزگان و اندیکا، یا ریختن ساختمان  متروپل یا اصلاح 

نظام ارزی و پرداخت یارانه. در این شرایط یا رئیسی شخصا 
در این مقاطع حاضــر بود و برای مــردم درباره جزییات 
رویدادها و تصمیمات دولتش توضیح می داد یا وزرایش 
یک هفته در میدان رویداد بودند و مــورد تقدیر مردم و 
رهبری قرار می گرفتند. تعامل با همسایگان: پذیرش این 
واقعیت که جهان تنها سه کشور اروپایی و آمریکا نیست، 
همچنان برای منتقدان سیاســی دولت دشوار است اما 
از دو ســال پیش که در چنین روزهایی، آیت الله رئیسی 
کار خود را آغاز کرد، پروســه ای شروع شد که درپی پاک 
کردن قوانین و خطوط قرمز نانوشته ای بود که محدوده و 
مرز سیاست خارجی ایران را تنها در ارتباط با غرب ترسیم 
می کرد و منافع ایران را در مرزهای فرامنطقه ای جستجو. 
آغاز فصل جدید از روابط با همسایگان و کشورهای منطقه 
و تلاش برای رفع سوءتفاهم های موجود، در همین مسیر 
بود. دولت سیزدهم با درک اهمیت ایجاد و تثبیت روابط 
با همسایگان به ویژه عربســتان سعودی، سیگنال های 
سبز ارسال شــده از ســوی ریاض را دریافت کرد و اجازه 
داد میانجیگران در مسیر رفع سوتفاهم های مورد اشاره 
تلاش کنند. عراق، عمان، قطــر و در نهایت چین در این 
مسیر فعالیت کردند و با بازگشت روابط تهران-ریاض بر 
مدار منطق، مسیر ثبات در خاورمیانه هموار شد. تبدیل 
مناقشــه ای که هم منافع ملی ایرانیان و هم جهان اسلام 
را تهدید و تحدید می کرد، بــه روابطی عادی و مبتنی بر 
اصول همســایگی، توطئه های رژیم صهیونیستی را هم 
ناکام خواهد گذاشت. تهران از شهریور 1۴00، پیامی را 
به کشورهای همسایه مخابره کرد که مجموع رویدادهای 
پس از آن نشــان می دهد که این پیام از ســوی آن ها هم 
مورد استقبال قرار گرفته اســت. امیران امیرنشین های 
خلیج فارس، روسای همسایگان شمالی و شرقی هم در 
دیدارهای حضوری و هم در گفت وگوهای تلفنی از توازنی 
که ایران به سیاســت خارجی خود داده، قدردان بودند و 
از ظرفیت هایی ســخن گفتند که این تــوازن می تواند 
در روابط دو جانبه ایجاد کند. عضویت در ســازمان های 
بین المللی: شانگهای و بریکس دو نام بزرگ در بلوک بندی 
قدرت های نوظهور جهانی هستند که جمهوری اسلامی 
ایران در دو سال گذشــته به عضویت آن ها درآمده است. 
سازمان هایی که در کنار تمام اهداف اقتصادی و سیاسی، 
در عیان و نهان تلاش می کنند دربرابر هژمونی غرب و به 
ویژه آمریکا هژمونی جدیدی ایجاد و با یکجانبه گرایی ها 
مبارزه کنند. اعتقاد به این اصل که جهان محدود به اروپا 
و آمریکا نیست؛ اساس سفرها و تلاش های رئیس جمهور 
برای عضویت در سازمان های فراغربی است. عضویت در 
سازمان همکاری های شانگهای با حضور چین، روسیه، 
هند، پاکســتان، تاجیکستان، ازبکســتان، قزاقستان، 
قرقیزســتان و ایران به عنوان اعضای اصلی و مغولستان، 
افغانســتان، بلاروس به عنوان اعضای فرعی، ۲۳ درصد 
جغرافیای زمین، ۴۵ درصد جمعیت این کره و ۲۵درصد 
تولید ناخالص جهان را به خود اختصاص داده اســت. در 
سال ۲01۹ اندازه اقتصاد 1۲  عضو ســــازمان همکاری 
شــانگهای، ۲0.1 تریلیــون دلار بود و عضویــت ایران 
در این ســازمان بین المللــی پس از 1۷ ســال، فرصت 
ارزشمندی برای بهره گیری از این ظرفیت عظیم است و 
شواهد حکایت از آن دارد که دولت سیزدهم در منظومه 
دیپلماسی اقتصادی خود، بر این ظرفیت تأکید ویژه دارد.

 قیمت مرغ در سراشیبی 
قرار گرفت

فعالان صنعت طیور اذعان می کنند که حذف 
قیمت گذاری دستوری و تشــدید نظارت ها از 
ســوی دولت تنها راهکار تنظیم بازار مرغ است. 
با توجه به واردات تخم مرغ نطفــه دار و افزایش 
تولید مرغ ناشی از ازدیاد جوجه ریزی ها، قیمت 
مرغ روند کاهشی به خود گرفته است به طوریکه 
متوسط قیمت هرکیلو مرغ در تهران به ۷۸ هزار 
تومان می رسد. این درحالی اســت که طی ماه 
های قبل از 100 هزار تومــان هم فراتر رفته بود.

براســاس آمار اعلامی اتحادیه و تشــکل های 
تولیدی در تیرماه 1۳۲ میلیون قطعه، مرداد 1۳۵ 
میلیون قطعه جوجه ریزی شد که در مقایسه با 
جوجه ریزی ۸۵ میلیون قطعه ای فروردین، روند 
جوجه ریزی رشد چشمگیری داشته است که با 
تامین به موقع نهــاده دامی و مکمل ها کمبودی 
در تامین مرغ مورد نیاز نداریــم. آقای جبرئیل 
برادری رئیس جهاد کشــاورزی اســتان تهران 
می گوید: روزانه 1۲00 تا 1۳00 قطعه مرغ وارد 
استان تهران می شود که با این وجود نیاز بازار به 
طور کامل تامین می شــود . برادری گفت: تلاش 
های متعددی در راســتای بازگشت واحدهای 
مرغداری غیرفعال به چرخه تولید صورت گرفته 
که براین اساس برای نخستین بار ظرفیت جوجه 
ریزی در استان تهران به یک میلیون و ۳00 هزار 
قطعه رسیده است. رئیس جهاد کشاورزی استان 
تهران متوســط قیمت مرغ در مغازه های سطح 
شــهر تهران را ۸0 هزارتومان اعلام کرد و گفت: 
تلاش های متعددی در راستای رساندن گوشت 
مرغ به نرخ مصوب ۷۳ هزار تومان در حال انجام 
است. بسیاری از مسئولان اتحادیه و تشکل های 
تولیدی اذعان می کنند که پتانسیل فعلی تولید 
سالانه صنعت مرغ گوشتی ۳ میلیون تا ۳ میلیون 
و ۲00 هزارتــن اســت که با احتســاب مصرف 
داخل و افزایش تقاضا برای خرید مرغ ناشــی از 
گرانی گوشت قرمز ۲ میلیون تا ۲ میلیون و 100 
هزارتن اســت که با این وجود نیــازی به واردات 
گوشت مرغ نداریم و تنها نیاز است که نهادهای 
تولید و سرمایه در گردش مورد نیاز فراهم شود. 
آقای علی ابراهیمی مدیرعامل اتحادیه مرغداران 
گوشــتی از بهبود روند جوجه ریــزی خبر داد و 
گفت: بنابر آمار در تیرمــاه 1۳۲ میلیون و مرداد 
حدود 1۳۵ میلیون قطعه جوجه ریزی شد که با 
کاهش روند قیمت جوجه پیش بینی می شود که 
جوجه ریزی شهریور در همین محدوده باشد. او با 
بیان اینکه آمار رسمی در خصوص سرانه مصرف 
نداریم،افــزود: با توجه به میــزان جوجه ریزی و 
تولید برآورد می شــود که ماهانــه ۲00 تا ۲10 

هزارتن گوشت مرغ در کشور مصرف شود.

رمزگشایی از یک تمجید؛ عافیت طلب نبودند

یادداشت
علی حبیبی _ روزنامه نگار

» پول وارز « گزارش می دهد؛

کسی پشت بام خوابی را نمی بیند

حسین امیرعبداللهیان:

ارزیابی ها از روند پیشرفت 
روابط با عربستان سعودی 
مثبت است

معــاون پارلمانی رئیس جمهــور، تقدیر 
رهبــری از عملکرد دوســاله دولت مردمی 
و عدالت گرا را مدال افتخــاری برای دولت 
سیزدهم خواند و گفت: تمجید و تایید رهبری 

برای دولت مردان مسئولیت آور است.
ســید محمد حســینی در گفت و گو با خبرنگار 
حوزه دولت ایرنا، درباره ارتقاء شــاخص ها و معیارها 
در دولت ســیزدهم که تقدیر رهبر انقلاب را در پی 
داشــت، بیان کرد: رهبر انقلاب همــواره از دولت ها 
حمایت کرده اند تا از عهده کارهای اجرایی ســخت 
و دشوار برآیند، اما تفاوت دولت آیت الله رئیسی این 
است که از عملکرد دوساله وی هم تقدیر و تمجید به 
عمل آمد و این برای اعضای دولت، مدیران و کارکنان 
دستگاه های اجرایی در سراسر کشور مایه مباهات و 
افتخار است. وی در ادامه تاکید کرد: رهبر انقلاب در 
جلسه با اعضای دولت دســتاوردهای دولت را بیان 
کردند و فرمودند ۵0 مورد را یادداشــت کرده اند که 
البته فرصت نشــد تمامی این موارد مطرح شود. در 
مقایسه این دستاوردها با برخی فعالیت ها در دولت 
گذشته، مشخص می شود که حکمت و فلسفه این 
تمجید چیســت. معاون پارلمانی رییس جمهور با 
اشاره به اینکه دولت قبل در تمامی امور کشور چشم 
انتظار غربی ها بــود، عنوان کــرد: در دولت یازدهم 
و دوازدهم صرفا توجه به چند کشــور غربی مدنظر 
بود و به همکاری و تبادلات تجاری با دیگر کشــورها 
اهمیت چندانی داده نمی شد در نتیجه روابط سیاسی 
و اقتصادی به ســردی گرائید، به هرحال تمایلی به 
گســترش روابط با کشورهای همســایه، منطقه، 
کشورهای قدرتمند آسیایی همچون چین و روسیه 
و نیز آمریکای لاتین و آفریقا مشاهده نمی شد و وزیر 
خارجه وقت با طــرح دوگانه میدان و دیپلماســی 
نشــان داد که با رمز و راز اقتدار کشــور ناآشنا است 
یا به دیکته و نســخه  غربی ها که برجام ۲ و ۳ و ۴ را به 
آنان القا می کردند، عمل می کند. حســینی، توقف 
پروژه های عمرانی و تعطیل یا نیمه تعطیل شــدن 
هزاران مراکز تولیدی را از دیگر کم کاری ها و اشکالات 
مبنایی در دولت قبل برشمرد و گفت: همچنین در 
بعُد فرهنگی در دوره گذشــته رهبــر انقلاب بارها 

نســبت به ترویج بی بند و باری و ولنگاری فرهنگی 
و نیز سند ۲0۳0 هشدار دادند؛ در سیاست خارجی 
رهبر معظم انقلاب دست دولت وقت را در مذاکرات 
باز گذاشتند ولی بدبین بودن خود به صداقت غربی ها 
را ابراز داشــتند اما دیپلمات های مــا خوش بینانه و 
ساده انگارانه به تضمین بودن امضای کِری دل بسته 
بودند و محدودیت ها را یک طرفــه پذیرفته و اقدام 
کردند در حالیکــه آمریکا و اروپا بــه تعهدات خود 
درخصوص لغو تحریم ها پایبندی نشان ندادند. وی 
با بیان اینکه در دولت قبل خبــر چندانی از انگیزه، 
تحرک و مدیریت جهادی برای پیشــرفت کشــور، 
تحقق عدالــت و خدمت به مردم نبود، یادآور شــد: 
رخوت، رکود، افزایش فاصله طبقاتی، رانت خواری، 
روحیه اشرافی گری و تجمل گرایی سبب نارضایتی 
بخش عمده ای از مردم شــده بود به نحــوی که در 
انتخابات سال ۹۸ و 1۴00 مشــارکت مردم در حد 
انتظار نبود. معاون پارلمانی رئیس جمهور با اشــاره 
به اینکه دولت ســیزدهم با نگاه و رویکرد متفاوت، با 
درایت، جدیت، اهتمام ویژه، وقت گــذاری فراوان و 
بدون تشریفات و تجملات خدمت به مردم را اساس 
کار خود قرار داد، متذکر شــد: در سفرهای استانی 
که رکورد بی سابقه ای در ســال اول فعالیت دولت به 
ثبت رسید، تکمیل احداث پروژه های نیمه تمام در 
اولویت قرار گرفت و اعتبارات لازم به آنها اختصاص 
داده شد و تأمین کالاهای اساســی و نیازهای مردم 
از جمله آب و برق در اولویت قرار گرفت. حســینی 
ادامه داد: مع الأســف در دهه گذشته رشد اقتصادی 
نزدیک به صفر بود و خوشــبختانه در دوسال اخیر 
این شاخص افزایش یافت و رشد اقتصادی به عنوان 
یکی از مهمترین شــاخص های اقتصادی از مرز ٪۴ 
گذشــت. در زمینه تولید که دغدغه چندین ســاله 
رهبر انقلاب در نام گذاری سالها بود در این دولت رشد 
قابل توجهی به ویژه در حوزه صنعت شاهد هستیم 
از جمله شرکت های دانش بنیان مورد حمایت جدی 
قرار گرفتند به گونه ای که در حال حاضر محصولات 
این شرکت ها نه تنها بخشی از نیازهای کشور را تامین 
می کند بلکه با اقبال بازارهای جهانی مواجه شــده 

است.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
تقدیر رهبری مدال افتخاری برای دولت سیزدهم

روزنامه پول و ارز تلفنی آگهی می پذیرد.

۴ ۴ ۱ ۴ ۴ ۸ ۳ ۸
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وزیر امور خارجه کشــورمان در دیدار با رئیس پارلمان 
لبنان با اشاره به تحولات منطقه ای، گفت: ارزیابی ما از روند 
پیشرفت روابط با عربستان سعودی مثبت است و این  امر 
علاوه بر روابط دوجانبه بر تحولات منطقه نیز تاثیرات مثبتی 

دارد.
به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا، حسین امیرعبداللهیان 
صبح امروز )جمعه( در جریان ســفر به لبنان با نبیــه بری، رئیس 

پارلمان این کشور دیدار و گفتگو کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان با ابلاغ ســلام آقای قالیباف رئیس 

مجلس شورای اسلامی کشــورمان به آقای نبیه بری، دعوت از وی 
جهت سفر به تهران را تجدید کرد.

وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به سالگرد ربایش امام موسی 
صدر و تجلیل از نقــش محوری و ماندگار او در تحولات سیاســی و 
مقاومت در لبنان و فلسطین، از تلاش های مستمر آقای نبیه بری در 

پیگیری سرنوشت امام موسی صدر قدردانی کرد.
امیرعبداللهیان با اشاره به تحولات منطقه ای گفت: ارزیابی ما از 
روند پیشرفت روابط با عربستان سعودی مثبت است و این  امر علاوه 

بر روابط دوجانبه بر تحولات منطقه نیز تاثیرات مثبتی دارد. 

وی با تاکید بر اهمیت کلیدی ثبات و امنیت لبنــان برای ایران 
و کل منطقه گفت انتخاب رئیس جمهور و تشــکیل دولت جدید 
لبنان بسیار مهم است و البته این موضوع در صلاحیت ملت و رهبران 
سیاسی لبنان است و جمهوری اسلامی ایران از تلاش های شخص 
جنابعالی بعنوان رئیس مجلس و جریان های سیاســی لبنان برای 

انتخاب رئیس جمهور حمایت می کند.
امیرعبداللهیان با تجلیل از نقش برجســته آقای بری در صحنه 
سیاســی لبنان، تاکید کرد که ما اطمینان داریم که رهبران لبنان 

بهترین تصمیم را در بهترین زمان خواهند گرفت.

امیرعبداللهیان: ارزیابی ها از روند پیشرفت روابط با عربستان سعودی مثبت است

تقریبا روزی نیست که یکی از مقامات رسمی 
سه کشور ایران ،عربستان و کویت راجع به یک 
میدان نفتی موضع گیری نکنند ، میدان آرش  که 
در آب های خلیج فارس واقع شده است اما هنوز 
پس از دهه ها مرز مشــخص آبی برای آن تعیین 
نشده اســت  ،در این بخش  با مهدی حسینی 
معاون پیشــین امور بین الملل وزارت نفت به 
بررسی موضوعات پیرامون این میدان و تاریخچه 

اکتشافات آن می پردازیم.
برای ابتدا با توجه به اینکه شــما پیشینه ی فعالیت 
های میدانی آرش که خب الان موضوع روز است در آن 
زمینه اطلاعات دارید یک اشاره ای بفرمایید که اکتشاف 
میدان آرش از چه زمانی وجود داشته است؟ و چه روندی 

را طی کرد ؟ 
ما از خیلی قبل در منطقه بی طرف بین عربســتان و 
کویت ژاپنی ها یک کار اکتشافاتی ظاهرا انجام داده بودند 
و یک میدانی را کشف کرده بودن که آن ها ایم این میدان 
را الدوره )میدان آرش(گذاشته بودند، اوایل دهه ی ۸0 
بود که بحث الدوره از طرف کشورهای کویت و عربستان 
مطرح شد که میخواهد از آن بهره برداری کنند وقتی که 
ما بررسی کردیم دیدیم که خیلی احتمال دارد که این 
میدان در گسترش پی در پی ماهم باشد منتها مشکلی 
که وجود دارد این اســت که ما تقریبا در همه ی خلیج 
فارس خطوط مرزی امان را با کشور همسایه نهایی کرده 
ایم و خط ها مشخص اســت به جز دوتا منطقه است که 
هنوز نهایی نشده یکی از انها منطقه ی بی طرف عربستان 
و کویت و یکی دیگر در جنوب عراق است که خط مرزی 
آن ها تعیین نشده است بنابراین وقتی ما میدان را بررسی 
کردیم دیدیم که این میدان اگر ما خط مرزی را تعیین 

کنیم میتواند در آب های ما هم باشد .
چرا خط مرزی مشــخص نکردیم؟ زیــرا در تمامی 
خطوط مرزی دنیا و جاهایی که اســت و منابع زیرآبی 
و زیرســطحی و روســطحی ،این ها با خطــوط مرزی 
مشخص میشود که ســهم هر طرف چه مقدار است و 
چگونه برداشــت و همکاری کنند حتی در برداشت و 
تقسیم سود کنند  که ما خودمان از این میدان مشترک 
تعداد بســیار زیادی داریم که در حــال حاضر دارد کار 
میشود ،باز خط مرزی نقطه اصلی قضیه بود و ما به همین 
دلیل به دنبــال این موضوع رفتیم کــه چرا خط مرزی 
تعیین نشده دلیل گذشــته این بود که ما نتوانستیم با 
کویت از سال 1۳۴۹ مذاکره کنیم و آن ها حاضر نبودند 

پای میز مذاکره بنشینند و مرز ها تعیین شود .
مســئله ی دیگر غیر از اینکه فنی فقــط نفتی بود 
این مسئله سیاسی می شد که بایســتی با دیپلماسی 
کشورمان هماهنگ باشــیم ، جایی که راجع به خلیج 
فارس تصمیم میگیرد شورای عالی خلیج فارس است 
و این موضوع از طرف نفت به شورای عالی خلیج فارس 
ارجاع شد و شورا جلسه بعد این کار گذاشت که بنده در 
آن جلسه شرکت کرده بودم و گزارش داده ام و البته آن 
موقع دوره ی آقای خاتمی بود ولی آقای هاشمی رئیس 
شورای عالی خلیج فارس بودند  و آقای برائتی دبیر شورا 
بودند بنابرایــن نتیجه ی این بحث این شــد که وقتی 
کویت بعد از ســه چهار دهه حاضر نیست مذاکره کند ، 
تکلیف ما روشن است که خب ما هم برویم کاری کنیم 
مذاکره کنند و خط مرزی تعیین کنند و هم ما بفهمیم 

آنجا نفت هست یا خیر و سهم ما چیست 
+ آن زمان سمت شما در نفت چه بود؟

 قائم مقام مدیر شرکت نفت بودم و عضو هیئت مدیر 
شرکت نفت ، و ادامه ی ماجرا بر این اساس شورای عالی 
خلیج فارس از ما خواســت ما با دو هــدف برویم 1-کار 

حفاری را در منطقه شــروع کنیم به این هدف بود که به 
هر حال همسایه)کشور کویت( حاضر نبوده و طی سه 
چهار دهه گذشــته پای میز مذاکره بنشیند و تکلیف را 
روشن کند و خط مرزی را مشخص کنیم  ۲-ما برویم به 
شناسایی منطقه از نظر وجود ذخایر نفتی، گستره میدان 
الدوره یا میدان آرش تا کجاســت؟ آیــا اگر خط مرزی 
تعیین شود میتواند در آب های ما باشد یا خیر؟ میدان 

مستقل است یا مشترک؟ 
این ها را به گونه ای تعیین کنیم و بدانیم چگونه است 
، بنا به دستور شــورای خلیج فارس دکل را بردند و کار 
حفاری را شروع کردند ،کار حفاری اکتشافی هم معمولا 
چند ماه طول می کشد در این فاصله در حقیقت ما خیلی 
حســن نیت از طرف کویتی ها و عربستان ندیدیم بنا به 
صحبت هایی که من از اقای صدر که آن موقع معاون وزیر 
خارجه بودند و اقای خواجــی مدیر خلیج فارس وزارت 
خارجه در جلسه ای که با آنها داشتم شنیدم این کشور 
ها فشار خیلی زیادی بابت این کار به ما وارد میکردند به 
این منظور که چرا شما در حال حفاری هستید و حتی 
روزنامه های کویت تعبیر های نه چندان خوبی را کرده 
بودند ،مثلا گفته بودند دکل حفاری ایران خیلی فرقی با 
تانک های عراق که آمد کویت را تصرف کرد ندارد ،خب 
این شبیه سازی ممکن اســت کسی که در کویت است 
بخواند و خوشش بیاید ولی واقعیت این است که شبیه 
ســازی خوبی نبود و دور از اصول هم جواری با کشــور 
همسایه آن هم با ما که خصوصا در دوره ی اشغال کویت 
خیلی همکاری کردیم ،به هر حال فشــار خیلی زیادی 
روی وزارت خارجه گذاشته بودند و وزارت خارجه بنا بر 
تکالیفی که داشت مرتب از ما درخواست جلسه داشتند 
واقعیت این است که ما خیلی به این جلسات علاقه نشان 
نمی دادیم برای اینکه احساس می کردیم ممکن است 
فشار هایی که روی وزارت خارجه است باعث شود کار ما 
لطمه ببیند و نتوانیم به آن هدف هایی که داریم برسیم 
این قضیه را خیلی جدی نمیگرفتیــم تا اینکه نزدیک 
پایان کار شد که ما اینبار در جلسه حضور پیدا کردیم و از 
آن ها خواهش کردیم همه ی این فشار ها تا اینجا تحمل 
کردند و چند هفته ی دیگر هم تحمل کنند تا ما کارمان 
را تمام کنیم و خوشــبختانه آنها همکاری کردند ، البته 
سیاستمان در اعلامش این نبود که ما کار را تمام کردیم 
چون دکل را بعد از اتمام کار به عقب کشیدیم خواستیم 
بالاخره یک حسن نیتی هم نشــان داده باشیم و گفتم 
که ما به خاطر حسن همجواری با کشور های همسایه و 
چون آنها ناراحت هستند ما به این دلیل دکل را به عقب 
کشــیدیم اما واقعیتش این بود که ما کار را تمام کرده 
بودیم و بعد دکل را به عقب کشیدیم مدیران اکتشاقات 
ما شروع کردند به ارزیابی میدان بر اساس اطلاعاتی که 
گرفته بودند و فهمیدیم در آن منطقــه ای که حفاری 

کرده بودیم ما نفــت و گاز داریم و اینجا میدان اســت و 
این میدان هم به احتمال قوی گستره ی همان بخشی 
است که الدوره اسمش را گذاشتند عربستان و از نظر ما با 
اطلاعاتی که امروز داریم این میدان وقتی که خط مرزی 
تعیین شود یک میدان مشترک خواهد بود اما بستگی 
دارد وقتی خط مرزی تعیین شــود چه خواهد شد ،آیا 
همه ی میدان پایین یا بالا است؟ یا یک بخش اینجاست 
یا آنجاست؟ در هر صورت ما فکر میکنیم درستش این 
است که ما کویت به جای این صحبت هایی امضا کردند 
که همه ی آن مال خودمان است و ما منتظر نمی مانیم 
و این چیزهایی که حداقل رســانه ها از آن ها منعکس 
میکند به جای این بیایند صحبت کنیم و مذاکره داشته 
باشیم و هر چه زودتر خط مرزی را تعیین کنیم و بدون 
خط مرزی هیچکس نمیتواند مدعی باشد میدانی که 
نزدیک اســت به آبهای مرزی، همه اش در آب های ما 
اســت نه ما میتوانیم بگوییم همه آن میدان آرش در اب 

های ماست و نه آن ها چنین چیزی را میتوانند بگویند .
+ از جزئیات آن فعالیت اکتشــافی که آن دوره انجام 
شد شما خاطرتان اســت که توی چه مقدار از عمق بود 
و چه حجم از ذخایر های آن موقع ارزیابی شــد وذخیره 
درجایی میدان چه مقدار است چیزی به خاطر دارید؟ یا 

اصلا ارزیابی انجام شده؟ 
ارزیابی انجام شد اما آنچه به خاطرم مانده این است 
که آن میدان نفتی گازی است یعنی ما در لایه های نفت 
داریم و نفت خوبی هم داریم و هم لایــه های گاز داریم 
،بنابراین ما فکر می کنیم  آن اعــدادی که امروزه درباره 
آن صحبت می شــود که مثلا بتوانند یک میلیارد فوت 
مکعب در روز گاز تولید کنند به نظر کن خیلی محتملی 
است وشایدم هم بیشتر شود تولید کرد، متناسب با آن به 
میزانی که گاز آسفالت پلاس بیانات داشته باشد شاید اگر 
با پاستروم مقایسه شود مثلا هول و حوش ۴0هزار تا در 
روز باشد اگر بشود یک میلیارد گاز بیانات داشته باشد ، 

دقیق خاطرم نیست اما میدانم نفتی و گازی بوده است .
+ شما توی صحبتاتون اشاره کردید که این تصمیم 
بردن دکل اکتشــافی به آن منطقه با این هدف بود که 
کویت را پای میز مذاکره برای تعیین خط مرزی بکشانید 
توضیح بفرمایید بعد از اینکه شــما مصاحبه کردین و 
فهمیدین ما نیمه کاره ، کار  اکتشــاف را رها کردیم چه 

اتفاقی افتاد ؟
من تصورم بر این اســت که کویتی هــا خیلی باور 
نکردند که ما کارمان را تمام نکردیم و شرکت کرده بودم 
برای ســخنرانی در لندن گروه های عرب و کویتی هم 
آنجا بودند و از من میپرسیدند که نتیجه ی آن اکتشافات 
چی شد؟و خب معنی اش این بود که خیلی باور نکردند 
ولی آن موقع اعلام آمادگی برای مذاکره کردند و قرار هم 
بر این بود که مذاکره شود اما حقیقت را بخواهید ما شروع 

کردیم روی خط مرزی کار کردن و با فرضیات مختلف که 
بر اساس اصول حقوق بین الملل برای تعیین خطوط آبی 
مرزی بین کشور ها  اســت و با ملاحظات مختلف نقشه 
ها هم تهیه کردیم که این کار بیشتر مدیریت اکتشافات 
که زحمتش را کشید و نقشه ها آماده شد و من فکر می 
کنم این نقشــه ها الان هم باید در نفت باشد حالا یا در 
مدیریت اکتشاف یا در خود شرکت نفت و مدیریت بین 
الملل باشــد به هر حال ما اطلاعات کافی از نظر بحث و 
گفتمان راجب خط مرزی را آن موقع تهیه کردیم و می 
تواند تکمیل تر هم باشد احیانا با نگاه های جدیدی که 
کارشناسان دارند ببینند و این خط مرزی را تعیین کنند 
اما درمورد مذاکره ی مرزی تا من در نفت بودم که تا سال 
1۳۸۴ می شود من خاطرم نمی آید که ما مذاکره ی روی 
خط مرزی چون در ایران وزارت امور خارجه مســئول 
تعیین خطوط مرزی است و در کویت ظاهرا وزارت نفت 
است ولی من تا زمانی که آنحا بودنم نشنیدم که مذاکره 
ای باشد اما اخیرا من یک گزارشی از اقای عادلی که آن 
موقع معاون اقتصادی وزارت خارجی بودند دیدمشان و 
نوشته بود که مذاکره ای ایشــون با کویتی ها برای خط 
مرزی انجام داده است و ایشون گفته اند کویتی ها آن طور 
که باید همکاری نکردند که کار به نتیجه برسید، جزئیات 
این موضوع را من نمیدانم شــاید بد نباشد با ایشون هم 
صحبتی داشته باشید برای جزئیات این مذاکره ولی تا 
من در نفت بودم مذاکره ای بین وزارت خارجه و کویت 
برای خط مرزی انجام نشد  علی رغم اینکه اعلام امادگی 
کرده بودند حالا  یا ما کوتاهی کردیــم در دعوت آنها یا 

بلعکس . 
+باتوجه به تجربه ای که شــما تعریف کردید که چه 
اتفاقی افتاد ، الان توی این زمان با اخباری که ما از طرف 
کویتی ها و عربستانی ها که هیچ حقی توی آن محدوده 
برای ایرانیان قائل نیســتند می شنویم فکر میکنید که 
عکس العمل وزارت امور نفت یا وزارت امور خارجه چه 
باید باشــد؟ آیا باز بردن دکل حفاری به آن منطقه می 
تواند نتیجه ای در پی داشته باشد؟ یا اینکه قبل از آن باید 

مذاکره انجام شود ؟ 
هم وزارت امور خارجه ماهم وزارت نفت ، دوســتان 
خودشــان خیلی بهتر از من میدانند که در این شرایط 
چه به صلاح کشور ها اســت اما انچه که من میتوانم به 
عنوان یک ایرانی و یک کارشــناس کوچک عرض کنم 
این است که اولا الان موضع گیری نباید این باشد که ما 
آماده ایم که مشترک باهم کار کنیم ،این ها برای موقعی 
است که آنها شراکت شما را به رسمیت شناخته باشند 
اما اینکه چه کاری انجام دهیم ، من اگر باشم که ممکن 
است این موضع ای که میگیرم غلط یا درست باشد اگر 
مسئول باشم قطعا این کار را می کنم که باتوجه به نقشه 
ای که خودمان تهیه کردیــم و میدانیم خطوط مرزی 
منطقی که ما قبول داریم کجا است من دکل را در منطقه 
می برم و شروع به حفاری میکنم و اسمش هم میگذارم 
اکتشاف تکمیلی ،شما وقتی دکل را ببرید جدی بودن 
ما در موضوع برای طرف های مقابلتان روشن می شود 
و میفهمند که شما شوخی نمیکنید و حقی در اینجا بر 
خطوط قائل هستید فقط فکر میکنم چنین حرکتی می 
تواند موجب این شود که آنها اگر همکاری نکردند به فکر 
فرو ببرد که باید الان بیایند در این مقوله و کمک کنند  
توی مذاکره به نظر من اگر آنها نیاز به گاز دارند میشــه 
گفت که گاز را شــما بردارید و ما سهممان را به شما می 
فروشیم یعنی نکرانی آنها از نظر کمبود گازی که ممکن 
است نیاز داشته باشد چون کویت سالیان سال است با ما 
مذاکره میکند برای خرید گاز ،بنابر این ما به آنها بگوییم 

گاز برای شما و سهم ما را بدهند.

» پول و ارز«  گزارش می دهد؛ 

مرزهای آبی مشخص نیست چه برسد به میدان های مشترک نفتی

صباحی فرد: 

هر گونه پرنده رادار گریز را شناسایی و رصد می کنیم

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایران با بیان اینکــه در تولید انواع ســامانه ها با بالاترین 
فناوری ها به خودکفایی رسیده ایم، گفت: این توانمندی ها 
ما را قادر ســاخته تا هر گونه پرنده رادار گریز دشــمن را از 

فرسنگ ها دورتر از مرزها کشف و رصد کنیم.
به گزارش خبرنگار دفاعی ایرنا، امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد 
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در ســخنران پیش از خطبه های 
نماز جمعه تهران گفت: خداوند را شاکرم که بار دیگر در سالروز تشکیل 
نیروی قدرتمندان هوایی ارتش توفیق حضور در محضر شما ملت عزیز 
کرامت فرمود که در راستای عمل به فرمان گزارشی از وضعیت کنونی 
در پدافند را تبیین نمایم. وی با تبریک هفته دولت به دولتمردان، ادامه 
داد: در ماه محرم و ایام عزاداری قرار داریم قیام عاشــورا برای بندگان 

آزاده مملو از درســت و عبرست است. صیانت از اســلام و ارزش های 
متعالی آن و امر به معروف و نهی از منکر بخشــی از درس های بزرگ 
قیام عاشــورا برای همه اعصار اســت. فرمانده نیروی پدافند هوایی 
ارتش درباره ابعاد و مشخصات نیروی پدافند در تراز انقلاب و مبتنی بر 
معیارهای قیام حسینی گفت: با استناد به بیانات فرماندهی کل قوا به 
اهمیت و ضرورت پدافند هوایی در سامانه دفاعی کشور اشاره می کنم. 
رهبری در چند ســال اخیر بیش از 600 مرتبه بــه اهمیت و اولویت 
پدافند هوایی به عنوان خط مقدم دفاعی کشــور در برابر تهدیدهای 
هوا فضایی دشمن اشــاره فرموده اند که این وظیفه ما را در قبال دفاع 
از آسمان حریم آســمان ولایت دوچندان می کند. امیر صباحی فرد 
با بیان اینکه آمریکا از هیچ جنایتی علیه ملت ایــران و ضربه زدن به 
جمهوری اســلامی فروگذار نکرده است، عنوان کرد: جنگ تحمیلی 
هشــت ســاله در روزهای آغازین پیروزی انقلاب و دخالت مستقیم 
نظامی در خلیج فارس و هدف قرار دادن هواپیمای بی دفاع ایرانی در 
آب های خلیج فارس و اعمال تحریم هــای ناجوانمردانه همه جانبه 
با هدف قرار دادن زیرساخت های اقتصادی کشور، تلاش برای ایجاد 
اجماع جهانی در مجامع بین المللی، حمایت از آشوب ها و اغتشاشات 
و تلاش برای نفوذ و تهاجم فرهنگی بخشــی و نابودی هویت فرهنگ 
اصیل ایرانی و اسلامی بخشی از نمونه های جنگ ترکیبی سردمداران 
آمریکا و مزدورانش بود که این هدف را به گور خواهند برد. وی گفت: 
رزمندگان پدافند در صیانت از هوا و فضای کشــور، آســمان ولایت 
و برای ملت ایران تلاش می کنند تا پرچم عزیز کشــورمان بر قله های 

تعالی به اهتزاز درآید. بر خود می بالیم که در ارتشی خدمت می کنیم 
که فرمانده ما ولی امر مسلمین، کشور ما ایران بزرگ و متمدن، سرمایه 
اجتماعی ما پشتوانه مردم قدرشناس، ســرمایه معنوی ما کارکنان 
ولایی و معتقد و و مومن و وظیفه ما فدا شدن برای ملت است. فرمانده 
نیروی پدافند هوایی ارتش با تاکید بر اینکه ملت ایران ثابت کرد هرچه 
قدر فشار بیشتر شد انگیزه پیشرفت و تقویت مولفه های قدرت ملی 
افزایش می یابد، گفت: به دشــمنان انقلاب و کشــور و نظام اسلامی 
یادآور می شود که ما را تحت شدیدترین فشارهای تحریم همه جانبه 
قرار دادید اما آگاه باشید نیروی پدافند ارتش و پدافند هوایی سپاه در 
خط مقدم دفاع در بالاترین سطح خودکفایی، آمادگی و قدرت رزمی 
قرار دارند و هر دو نیرو یک ید واحد هســتند. امیر صباحی فرد تاکید 
کرد: ما توانســتیم با کار جهادی در طراحی و تولید انواع سامانه های 
موشکی، رادارها و حساسه ها دارای تشعشع و بدون تشعشع، پهپادها، 
ســامانه های جمع آوری اطلاعاتی و تجهیزات جنــگ الکترونیک و 
سایبری با بالاترین فناوری ها به خودکفایی برسیم و نیازهای دفاعی 
خود را در همه زمینه ها متناســب با تهدیدهای پیشرفته هوافضایی 
طراحی و تولید کنیم. این توانمندی ها ما را قادر ساخته تا هر گونه پرنده 
رادار گریز دشمن را از فرســنگ ها دورتر از مرزها کشف و رصد کنیم. 
وی ادامه داد: دشمن بداند روزنه ای برای نفوذ به آسمان کشور وجود 
ندارد و این قدرت رزمــی را در رزمایش های متعدد و با رصد و پالایش 
مستمر و پایدار آسمان کشور و ارسال اخطار به پرنده های رادار گریز 

ثابت کرده ایم.

انبارلویی: منتقدان دولت 
توفیقات کشور را شکست 
ادعاهای خود می دانند

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
با اشــاره به توفیقات دولت سیزدهم در ارتباط 
مؤثر با کشــورهای پنج قاره جهان، انتقادات 
تقلیل گرایان این توفیقات را در راستای منافع 
سیاسی و جناحی آن ها دانست و تصریح کرد: 
گروهی توفیقات دولت را شکست ادعاهای خود 
می دانند و در تقلیــل و تخفیف این پیروزی ها 

سخن می گویند. 
»محمدکاظم انبارلویی« فعال سیاســی 
اصولگرا در گفت وگو با خبرنــگار حوزه احزاب 
ایرنا، عضویت جمهوری اسلامی ایران در گروه 
بریکس را گام دیگری در راســتای سیاســت 
خارجی متعادل دولت ســیزدهم در تعامل با 
جهان دانســت و گفت: دولت آیت الله رئیسی 
گام ها و جهش های بزرگی در سیاست خارجی 
برداشته اســت و عضویت ایران در شانگهای و 

اخیراً عضویت در بریکس از این گام هاست.
این فعال سیاسی با بیان اینکه دولت موفق 
شــده اســت در ۵ قاره جهان از باب ارتباط و 
تعامل موثر با کشورهای جهان گام های تعیین 
کننده ای بردارد، تصریح کــرد: فقط آمریکا و 
سه کشور اروپایی هستند که در روابط خارجی 

ایران اخلال ایجاد کرده و می کنند.
وی افزود: تصمیم داشتند با اجماع جهانی 
ایران را منزوی کنند اما در حال حاضر شــاهد 
تحرکات مؤثر ایران در ارتباط با جهان هستند 
که معادلات قدرت را برهم زده و نشانه  دیگری 
از شکست سیاست های یکجانبه گرایی آمریکا 

است.
انبارلویی بــا اشــاره به تحــولات جهان، 
اتحادیه ها، توافقات و گروه های تازه تأســیس 
را نشــانه حرکت نظــام بین الملل به ســوی 
چندجانبه گرایــی توصیــف کــرد و گفت: 
عضویت ایران به عنوان یک قــدرت نظامی و 
سیاسی در بریکس گامی برای ناکام گذاشتن 
اقدامات آمریکاســت که امیدواریم توفیقات و 
گشایش های اقتصادی را هم درپی داشته باشد.

این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: بسیاری 
از رســانه ها و خبرگزاری های بزرگ جهان در 
واکنش به عضویت جمهوری اســلامی ایران 
در بریکس، آن  را نشــانه گام بلند تهران برای 
دور زدن تحریم ها و نیز شکست سیاست های 

آمریکا تحلیل کرده اند.
وی توفیقــات و گام های دولت و شکســت 
برنامه های آمریکا در تحریم اقتصادی را دارای 
آثار وجودی در بازار و قیمت ها دانست که به طور 

طبیعی در کنترل تورم و رشد تولید موثر است.
عضو شــورای مرکزی حزب موتلفه افزود: 
بســط توســعه اقتصادی ایران در سایه روابط 
راهبردی با چین، روســیه و عضویــت در این 
سازمان ها می تواند آورده اقتصادی داشته باشد 

و آثار آن در سفره مردم دیده شود.
انبارلویــی دربــاره برخــی واکنش برخی 
منتقدان سیاســی دولت به حضــور ایران در 
ســازمان های بین المللی، با تأکیــد بر اینکه 
این گروه ها به منافع خود بیشــتر از منافع ملی 
اهمیت می دهند، توضیــح داد: گروهی مدعی 
بودند که اصولگرایــان نمی دانند با دنیا چگونه 
ارتباط برقرار کنند. این گروه در دوره مسئولیت 
خود با آمریکا حرف زدند و توافق کردند اما کاخ 
ســفید نه تنها هیچ کدام از مفاد ایــن توافق را 
رعایت نکرد بلکه فشارها، تحریم ها و تهدیدها 
را هم افزایش داد که در نهایت موجب شکست 
این گروه ها و از دســت دادن سرمایه اجتماعی 

آن ها شد.
این فعال سیاسی با اشــاره به اینکه برخی 
مدعی بودنــد برای عضویت در ســازمان های 
بین المللی باید عضو FATF و دیگر پیمان ها 
بود، گفت: این گروه اکنون با مشاهده توفیقات 
دولت آیت الله رئیسی که بدون ادعا، ایجاد هزینه 
و عضویت در پیمان های شائبه دار، کشور را عضو 
سازمان های بین المللی کرد، به انتقاد و تخفیف 

اقدامات دولت روی آورده اند.
وی عادی سازی روابط با عربستان، به عنوان 
کلید حل مشکل روابط با کشورهای منطقه و 
نیز ارتباط با قاره آفریقا را که مورد غفلت دولت 
قبل بود، از دیگــر توفیقات دولت ســیزدهم 
عنوان و تصریح کرد: منتقدان توفیقات دولت 
را شکست ادعاهای خود می دانند، بنابراین در 
تقلیل و تخفیف این پیرزوی ها سخن می گویند. 
پیش از این مدعی بودنــد که عضویت ایران در 
 FATF سازمان های بین المللی، بدون پذیرش
و برجام و اصلاح رابطه با آمریکا، ممکن نیست 
اما امروز مشاهده می کنند که چنین نیست و 
زیست بدون آمریکا و این ســه کشور اروپایی، 
زیست راحت تری اســت و جهان همین چهار 
کشور نیســتند و بیش از ۲00 کشــور در کره 
زمین وجود دارد که نیازمند تنظیم روابط با آنها 

هستیم.
این فعال سیاســی در پایــان تصریح کرد: 
منقدان سیاســی، توفیقات دولت و کشــور را 
توفیق خود ندانسته و آن را عامل کاهش سرمایه 
اجتماعی خود تلقی می کنند بنابراین یا مخالف 

هستند یا این توفیقات را تخفیف می دهند.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس:

۲ هزار مرکز درمانی در دولت 
سیزدهم به بهره برداری رسید

عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
با اشــاره به اینکه زیرساخت های حوزه سلامت 
در دولت ســیزدهم افزایش یافــت، گفت: طی 
۲ سال گذشته ۲ هزار مرکز بهداشتی و درمانی 
در کشور به بهره برداری رسید و بسیاری از مراکز 
درمانی به تجهیزات پزشکی مجهز شدند.. سید 
جلیل میرمحمــدی در گفت و گــو با خبرنگار 
ایرنا با اشــاره به اقدامات دولت ســیزدهم در ۲ 
سال گذشته افزود: راه اندازی صندوق حمایت 
بیماران خاص و صعــب العلاج از جمله اقدامات 
و دستاوردهای مهم این دولت است که توانست 
دغدغه این نــوع بیمــاران و خانواده های آنها را 
کاهش دهد. وی اظهار کرد: این صندوق با اعتبار 
هفت هزار میلیارد تومان به تصویب رسید و 1۵1 
بیماری مانند انواع ســرطان ها و بیماری های 
خاص تحت پوشــش این صندوق قرار گرفتند 
که بخش قابل توجهی از هزینــه های درمانی 
این بیماران از طریق صندوق پرداخت می شود. 
میرمحمدی رایگان کردن بیمه سه دهک پایین 
جامعه با اعتبار 6 هزار میلیــارد تومان را از دیگر 
اقدامات دولت سیزدهم بیان کرد و افزود: حدود 
6 میلیون نفر از افراد فاقد هرگونه بیمه درمانی، 
تحت پوشش بیمه قرار گرفتند. وی تصریح کرد: 
اقدام دیگر پیگیری معاف کردن مالیات کارانه 
پزشکان متخصصی است که فاقد مطب هستند و 
یا با بخش خصوصی هم همکاری ندارند و صرفا با 
تعرفه دولتی خدمات ارائه می کنند. این نماینده 
مجلس تصریح کرد: گر چه سازمان مالیاتی 10 
درصد مالیات از این پزشــکان اخذ می کند اما 
تلاش می شــود تا با همکاری این سازمان، این 
پزشکان مشمول مالیات قرار نگیرند زیرا آنها با 
تعرفه یک دهم تا یک پانزدهم بخش خصوصی 
به بیماران خدمات ارائه می کنند. میرمحمدی 
از افزایش قابل توجه اعتبارات حوزه بهداشــت 
و درمان در ســال جاری خبر داد و گفت: در این 
زمینه ۵0 هزار میلیارد تومان مصوب شده تحت 
عنوان یک درصد مالیات برارزش افزوده ســهم 
سلامت پرداخت شــود و به صورت مستقیم از 
خزانه دولت به حســاب وزارت بهداشــت واریز 
می شــود. وی به افزایش زیرساخت های حوزه 
سلامت در دولت سیزدهم اشــاره کرد و گفت: 
افزایش تعداد تخت های بیمارســتانی در این 
دولت قابل توجه اســت و افزون بر ۲ هزار مراکز 
بهداشــتی و درمانی در کشــور به بهره برداری 
رسیده و بســیاری مراکز درمانی به تجهیزات 
پزشــکی مجهز شــده اند. نماینده مردم تفت 
و میبد در مجلس شــورای اســلامی با اشاره به 
کنترل و مهار ویروس کرونا در این دولت افزود: 
مرگ و میرهــای قابل توجهــی در زمینه این 
ویروس در ایران و جهان رخ داد و دولت قبل برای 
مقابله با این بیماری، با وجود اینکه مورد حمایت 
جانبه قرار گرفت اما اراده ای برای مقابله جدی و 

کنترل آن نداشت.

خبرخبر

یادداشت
ادامه  از صفحه1

...    به طــور معمول بعدازکمبــود و نبود هر 
کالایی مانند شــکر، دســتگاه های مربوطه با 
فاصله زیادی به توزیع کالا در بازار اقدام می کنند 
که معمولا در این حالت با تقاضای زیاد مصرف 
کنندگان همراه است. این تقاضای زیاد نیز باعث 
می شــود که خیلی زود همین کالا تمام شود 
درحالی که ممکن است بســیاری از مشتریان 
نتوانند در این زمان کوتاه آن را از فروشگاه های 

موردنظر تهیه کنند.
به طور معمول شکر به نرخ دولتی به صورت 
بســته های یک کیلویی یا ســه کیلو به بالا در 
فروشگاه ها توزیع می شود و این فروشگاه ها نیز 
به هر مشتری تنها دو بسته یک کیلویی یا یک 
بسته ســه یا چهار کیلویی تحویل می دهند. 
درحال حاضر نرخ شــکر دولتی حدود ۳0 هزار 
تومان و شکر آزاد بســیار بالاتر از این رقم است. 
وضعیت درآمد بســیاری از مــردم به گونه ای 
است که نمی توانند شکر آزاد بخرند و ناگزیرند 
شکر به نرخ دولتی بخرند که معمولا توزیع آن 
به موقع و منظم نیســت. همان طور که گفته 
شد شکر یک کالای اساسی است و بسیاری از 
خوراکی ها بدون شــکر و شیرینی قابل تولید و 
مصرف نیست. این کالاها باید منظم و به اندازه 
کافی در سطح فروشگاه ها توزیع شود تا مردم 
بتوانند با نرخ مصوب آن را تهیه کنند. تشکیل 
بازار ســیاه برای چنین کالاهایی بر مشکلات 
معیشت مردم می افزاید و آنان را از دسترسی به 

این کالاها محروم می سازد.
لازم است شــکر و کالاهایی از این دست به 
صورت منظــم و کافی در جامعه توزیع شــود 
تا هیچ وقــت بازار با کمبود ایــن کالاها مواجه 
نشود. اگر این توزیع کافی صورت نگیرد و به نیاز 
بازار پاسخ داده نشــود همچنان عطش جامعه 
برای تهیه کالای مــورد نظر باقی خواهند ماند 
و کماکان تعداد زیــادی از مصرف کنندگان و 
مشتریان از دسترسی به کالاهای به نرخ مصوب 

محروم خواهند ماند.
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مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن گفت: یگان 
حفاظت ســازمان ملی زمین و مسکن در پنج ماهه امسال 
از حدود 2 هزار فقره تعرض به زمین های دولتی با مساحت 

بیش از 750 هکتار به صورت فوری رفع تعرض کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان ملی زمین و مسکن، 
»ارسلان مالکی« با با بیان اینکه تنها در مردادماه بیش از ۳60 مورد 
تعرض بــه اراضی دولتی به صورت فوری رفع شــده اســت، افزود: 
مســاحت این اراضی بیش از 1۴۲ هکتار است که با تلاش نیروهای 
یگان حفاظت سازمان در سراسر کشور به طور فوری رفع تعرض شده 

است.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: از فروردین تــا پایان مرداد 
امســال، حدود ۲00 مورد حکم قطعی به نفع دولت توســط یگان 
حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن در کشــور اجرا شده است که 
براســاس آن حدود 160 هکتار زمین دولتی به بیت المال بازگشته 

است.
وی در مورد ارائه آمار اجرای احکام قطعی به نفع دولت در بخش 
زمین های تصرفی اعلام کرد: از این میان تنها در مردادماه امسال ۴۴ 
مورد حکم قطعی در کشور اجرا شــده که مساحت این زمین ها آن 

بیش از ۴6 هکتار بوده است.
مالکی بیشترین آمار وقوع و رفع تعرض در مرداد ماه را مربوط به 
استان های تهران، فارس و آذربایجان غربی دانست و در بخش اجرای 
احکام بیشترین میزان احکام اجرایی را متعلق به استان های سمنان، 

کردستان و کرمان برشمرد.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن همچنین یادآور شد: در 
مرداد ماه امسال در اســتان های البرز، اردبیل، سمنان، قزوین، قم، 
کردستان، کرمانشاه و گلســتان هیچگونه تعرضی گزارش نشده 

است.

۷۵۰هکتار رفع تعرض فوری و ۱۶۰هکتار اجرای حکم قطعی درزمین های دولتی
عضویت در بریکس سبب 

توسعه تجارت و رشد اقتصادی 
ایران می شود

یک کارشــناس اقتصادی گفت: عضویت 
ایران در بریکس به توســعه تجارت و صادرات، 
تقویت کریدوری شرق- غرب و شمال- جنوب 
منجر می شود و سبب رشــد اقتصادی کشور 

خواهد شد.
احمد صالحــی در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصادی ایرنا، اظهار داشت: عضویت ایران در 
بریکس منجر به توسعه روابط و تعامل جدی در 
سطوح کارشناسی بین ایران و کشورهای عضو 
از جمله روسیه، هند، چین، عربستان و آفریقای 

جنوبی می شود.
وی افزود: این تعامل منجر به توسعه تجارت، 
زیرساخت ها، فروش و تأمین کالاهای اساسی 
بین کشورهای عضو می شود و می توانند اقدام 

به تهاتر کالاها کنند.
کارشــناس اقتصــادی بــا بیــان اینکه 
زیرســاخت های پرداختی و لجستیکی باید 
فراهم شــود، گفت: در این گروه توافق سیاسی 
صورت گرفتــه اســت و بایــد در لایحه های 
میانی هم زیرســاخت هایی از جمله پرداخت، 
لجستیکی، نمایشــگاه و فروش کالاها صورت 

بگیرد.
وی ادامــه داد: مهم تریــن مزیت بریکس 
قرار گرفتــن بزرگ تریــن تأمین کنندگان و 
مصرف کنندگان انرژی دنیــا در کنار یکدیگر 
است. روســیه بزرگترین تأمین کننده انرژی و 
ذرت است و در مقابل چین و برزیل بزرگ ترین 
مصرف کننده هســتند که ایــن تعامل منجر 
به هم گرایی و هماهنگی و دقیق تری شــدن 

سیاست ها می شود.
صالحــی بیــان داشــت: عضویــت ایران 
در بریکــس نه تنها بــه تعامــل و همگرایی 
منجر می شــود، بلکــه باعث می شــود تا در 
تقویت و توســعه انرژی در دنیا رقابت کنیم و 
حداکثرســازی منافع و بازارســازی آن توجه 
کنیم، ماننــد کاری که در اوپک انجام شــد و 
تبدیل به بازارسازی برای منافع سازی کشورها 

شد.
وی یکی دیگر از دستاوردهای عضویت ایران 
در بریکس را تقویت موضع کریدورهای شرق 
و غرب، شمال به جنوب عنوان کرد و گفت: سه 
کشور هند، روســیه و ایران در کریدور شمال و 
جنوب و چین و ایران در شرق و غرب قرار دارند 
که این کریدورها به تعامل و تأمین زیرساخت ها 

منجر می شود.
این کارشناس مسائل بین المللی تأکید کرد: 
با تقویت این نظام کریدوری است که ساختار 
لجستیکی قوی تر می شود همچنین تعاملات 
دوجانبه ایران با کشــورهای عضــو به تأمین 

زیرساخت های نظام پرداختی کمک می کند.
وی کنار گذاشــتن دلار در اقتصاد جهانی را 
یکی از مزیت های عضویت ایــران در بریکس 
عنوان کرد و گفت: رئیس جمهور کشورمان به 
چین ســفر کرد و معاملات اقتصادی رقم خود 
کشــورمان با چین مازاد تراز تجاری پرداختی 
مثبت دارد و با روسیه تراز تجاری منفی داریم 
که می توانیم به تعادل تراز تجاری و تهاتر کالاها 

بپردازیم.
صالحی افزود: ما یک میلیــارد دلار کالا به 
روسیه می دهیم و چهار میلیارد دلار کالا وارد 
می کنیم تراز تجاری منفی داریم که می توانیم 
این موضــوع را از طریــق مازاد تــراز تجاری 
پرداختی به چین با یــوان پرداخت کنیم. این 
عضویت کشورها به کمرنگ شدن دلار و کنار 

گذاشتن آن در بلند مدت منجر می شود.

 سیاست های بانک مرکزی 
در رفع ناترازی بانک ها 

مناسبت و درست است
مدیرعامــل بانک رفــاه کارگــران گفت: 
سیاســت و حرکت بانک مرکزی بــرای رفع 
ناترازی بانک ها و کاهش پایه پولی و نقدینگی 

سیاست مناسب و درستی است.
»اسماعیل للـــه گانی« در گفت و گو با ایرنا 
درخصوص سیاســت های بانــک  مرکزی در 
زمینه ناتــرازی و کنترل تورم اظهارداشــت: 
هنگامی که حجم نقدینگی کشور افزایش یابد 
با هجوم به بازارهای مختلــف آنها را متلاطم و 

سوداگری را افزایش می دهد.
وی افــزود: افزایــش نقدینگی رشــد پایه 
پولی و تورم را به دنبال دارد و تورم بر معیشــت 
همه اقشار جامعه به خوصص اقشار متوسط و 

ضعیف تاثیر بیشتری دارد.
مدیرعامل بانک رفاه گفــت: بانک مرکزی 
برای کنترل تورم سیاســت خوبــی در جهت 
کاهش پایه پولی و نقدینگی را در دســتور کار 
قرار داده اســت. وی اظهارداشت: رفع ناترازی 
بانک ها یکی دیگر از دغدغه های رئیس کل بانک 
مرکزی است ، البته باید توجه داشته باشیم که 
اضافه برداشت و ناترازی بانک ها با هم متفاوت 
است برخی از بانک ها منابعی را به بخش هایی 

انتقال داده اند که ضرورتی نداشت.

 ایجاد شغل برای ۲۳ نفر 
با ایجاد هر تعاونی

در هفتــه گذشــته ۳۷۳ طرح تعــاون به 
بهره برداری رســید کــه نشــان داد هر طرح 
تعاونی به طور متوســط برای ۲۳ نفر شــغل 
ایجاد می کنــد و هزینه ایجاد اشــتغال در این 
طرح ها بســیار کمتر اســت که نقش تعاون را 
نشــان می دهد. به گزارش ایرنــا، در هفته ای 
که گذشــت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
۳۷۳ طرح تعاونی با مشــارکت ۲۴ هزار و 1۵1 
عضو و با ســرمایه گذاری بالغ بر 6۳۸۴ میلیارد 
تومان را به شــکل به مناســبت هفته تعاون 
افتتاح کرد. بنابر گزارشــی که در این خصوص 
منتشر شده هر طرح به طور متوسط ۲۳ شغل 
ایجاد می کند که متوســط ایجاد شغل به ازای 
هر طــرح در تعاونی هــای تولیــدی 1۳ نفر، 
تعاونی های مسکن ۷۵ نفر )به صورت موقت( 
و تعاونی های خدمات و ســایر توزیعی 11 نفر 
است. 1۵6 طرح صنعتی با اشــتغالزایی برای 
یک هزار و ۹1۸ نفر و سرمایه گذاری 1۴۴0.۸ 
میلیارد تومان، 6۳ طرح کشــاورزی با اشتغال 
۹۹۷ نفر و ســرمایه گذاری 11۹۳.6 میلیارد 
تومان، ســایر بخش های تولیدی 1۴ طرح با 
اشتغال 1۴۵ نفر و سرمایه گذاری حدود 6۳.۸ 
میلیارد تومان طرح هــای افتتاحیه تعاونی در 
بخش تولیــد مجموعا به تعــداد ۲۳۳ طرح با 
اشتغال ۳060 نفر با ســرمایه گذاری ۲6۹۸.۲ 
میلیارد تومان را تشــکیل می دهند. با افتتاح 
این طرح ها که با سرمایه مردمی ۵۸1۵ میلیارد 
تومان به بهره برداری رسیده برای ۸ هزار و ۴۵۴ 
نفر اشتغال ایجاد شــد. از مجموع ۳۷۳ طرح 
افتتاحــی، ۲۳۳ طرح )معــادل 6۳ درصد( در 
حوزه تولید، ۷۹ طــرح در بخش های خدمات 
و ســایر توزیعی )معادل ۲1 درصد( , 61 طرح 
مســکن )معادل 16 درصد( بــه بهره برداری 
خواهند رسید. ســرمایه گذاری مربوط به این 
طرح ها حدود 6۳۸۴ میلیارد تومان است که از 
این مبلغ حدود ۲6۹۸.۲ میلیارد تومان )معادل 
۴۲ درصد( در طرح های تعاونی های تولیدی، 
۲۵۴.6 میلیــارد تومان )معــادل ۴ درصد( در 
طرح های خدماتی و ســایر توزیعی، ۳۴۳1.۲ 
میلیارد تومان در طرح های مسکن )معادل ۵۴ 
درصد( سرمایه گذاری شده است. ۹1 درصد از 
مجموع 6۳۸۴ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
انجام شده در طرح های به بهره برداری رسیده 
توسط مشارکت مســتقیم ۲۴ هزار و 1۵1 نفر 
اعضای تعاونی ها و مردم، به مبلغ ۵ هزار و ۸1۵ 
میلیارد تومان انجام شده اســت. این طرح ها 
مجموعاً برای هشت هزار و ۴۵۴ نفر شغل ایجاد 
کرده کــه از این تعداد تعاونی های مســکن به 
عنوان هسته محرک ایجاد اشتغال برای ۴۵۷۵ 
نفر در طول زمان احداث خود به صورت موقت 
ایجاد شغل کرده اند. بیشترین سرمایه گذاری 
طرح های افتتاحیه تعاونی در اصفهان )۸6۷.۵ 
میلیارد تومان(، گیلان )۸0۵.6 میلیارد تومان( 
و فارس )66۴.۴ میلیارد تومان( انجام شــد. به 
ترتیب در اســتان های گیلان و اصفهان )۳۲ 
طرح(، آذربایجان شرقی )۲۸ طرح(، خوزستان 
)1۸ طرح( افتتاح شده است. بیشترین اشتغال 
نیز مربوط به اســتان های اصفهان )۷۷۳ نفر(، 
البرز )6۴۴ نفر(، فارس )61۹ نفر( است. سرانه 
ســرمایه گذاری به ازای ایجاد هر شغل موقت 
)تعاونی های مسکن( ۷۵0 میلیون تومان و به 
ازای هر شغل پایدار )تولیدی، خدماتی و سایر( 

۷۷0 میلیون تومان است.

 صادرات تعاونی ها 
از ۱/۷ میلیارد دلار گذشت

بر اساس آخرین آمارها صادرات تعاونی ها از 
مرز 1.۷ میلیارد دلار فرا رفته و میزان صادرات 
بخش تعاون ۲۹ درصد رشــد داشــته است. 
به گزارش ایســنا، با رویکرد جدیــد در دولت 
ســیزدهم برنامه توســعه صادرات غیر نفتی 
سرعت گرفته و بازارهای جدید صادراتی نظیر 
بازارهای آفریقا برای حضور تشــکل های فعال 
در حوزه صادرات غیر نفتی فعال شد. به اذعان 
گمرک ایران صادرات غیرنفتــی تعاونی ها در 
سال 1۴01 نسبت به ســال 1۴00 از رشد ۲0 
درصدی برخوردار بوده اســت چنانچه معاون 
وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی و رئیس کل 
گمرک پیشــتر از صادرات 1.۵ میلیارد دلاری 
بخش تعاون خبر داده بود، اما تازه ترین آمار از 
صادرات 1.۷ میلیارد دلاری تعاونی ها حکایت 
دارد. مهدی مســکنی - معاون امــور تعاون 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی - درباره 
صادرات تعاونی ها به ایسنا می گوید: صادرات 
بخش تعاون از ابتدای ســال 1۴01 تا خرداد 
1۴0۲ به بیــش از 1.۷ میلیارد دلار رســیده و 
میزان صادرات بخش تعاون نســبت به مدت 
مشــابه افزایش ۲۹ درصدی داشــته اســت. 
وی ســهم بخش تعاون از صــادرات غیرنفتی 
در ســال گذشــته را ۲.۹ درصد ذکــر کرده و 
می افزاید: مهم ترین اهــداف بخش تعاون در 
زمینه صادرات، شناســایی کشورهای هدف، 
توانمندسازی و برندسازی شرکت های تعاونی 

است.

طبیعتا وقتی ماندگاری تورم بالا وجود 
دارد، اول مــردم در مواجهه با تورم متوجه 
می شــوند که حقوق و دستمزدشــان با 
هزینه ها همخوانی نــدارد، در نتیجه در 
ســال های اولیه ناچار می شــوند از پس 
انداز خود مصرف کننــد و به تدریج، پس از 
پایان یافتن پس اندازشان ناچار می شوند 
ســرمایه های خود را مصــرف کنند، مثلا 
ماشــین، فرش، زمین و سرمایه های مادی 
خود را هزینه کنند. اما وقتی ماندگاری تورم 
بالا می رود، افراد از خوراک و بهداشت خود 
می زنند و فشار به تدریج روی مصرف اقلام 

مورد نیاز روزانه وارد می شود
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی از 
افزایش شــیوه های مختلف بی خانمانی در ایران 
خبر داده اســت. این مرکــز در تازه ترین گزارش 
خود درباره وضعیت مسکن در ایران، که بخشی از 
بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه است، به افزایش 
شکل های مختلف بی خانمانی در ایران اشاره کرد.

در این گزارش اشــاره شــده که اکنون مردم 
کم درآمد، برای تامین مســکن خود به »پشــت 
بام خوابــی، موتورخانه خوابی، ماشــین خوابی، 
گورخوابی، اتوبوس خوابی، خانه به دوشی، شغل 
گزینی ســرپناه جویانه و هم خانگــی دو یا چند 
خانواده در یک واحد مســکونی« متوســل شده 
اند. پیش از این هــم مســئله رواج گورخوابی و 
پشت بام خوابی مورد توجه رســانه ها قرار گرفته 

بود.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارش اخیرش 
به این موضوع نیز اشــاره کرده کــه به رغم تاثیر 
پذیرفتن نهاد خانواده از بحران مســکن، معضل 
بی خانمانی در لایحه برنامه هفتم توســعه کاملا 
مغفول مانده و حمایت از خانوار های در معرض بی 
خانمانی موردتوجه قرار نگرفته اســت. مرکز آمار 
ایران نیز مدتی پیش در گزارشی با عنوان »قدرت 
خرید و زمان انتظار خانه دار شــدن« نوشته بود 
یک کارگر حداقل بگیر برای خرید یک آپارتمان 
۸0 متری با میانگین قیمت های موجود در سال 
1۴0۲، باید 1۷۸ سال کار کند و هر ماه بخشی از 

درآمدش را پس انداز کند.
گزارش های آماری نشــان می دهــد در پنج 
سال منتهی به ماه های پایانی سال 1۴01، هزینه 
تامین مســکن در سبد معیشــت خانوار به طور 
متوســط ۹00 درصد افزایش یافتــه، حال آنکه 
دستمزد خانوار ها در این دوره کمتر از ۷00 درصد 
رشد کرده اســت. همچنین در سال های اخیر، به 
تناوب گزارش هایی از کوچ مستاجران به حاشیه 
شــهر ها در پی افزایش اجاره بهای مسکن منتشر 

شــده اســت. افزون بر این ها، آمار های رســمی 
نشــان می دهد که به طور متوســط، حدود ۷0 
درصد درآمد هر خانوار ایرانی صرف اجاره مسکن 
می شود. این شرایط پرسش هایی را ایجاد می کند 
از جمله این که بحران مســکن در کشور چگونه 
منجر به افزایش بی خانمانی شده است و آیا راهی 
برای کنترل بازار مسکن و ساماندهی وضعیت بی 

خانمان ها وجود دارد؟
مشکل مسکن

وحید شقاقی گفت: »مسئله در کشور ما فراتر از 
مشکل بخش مسکن است. وقتی تورم بالا در یک 
کشور با ماندگاری بالا همراه می شود، فقر شدیدی 
را بر ملت تحمیل می کند. در یکصد ســال اخیر، 
هیچ دوره ای در کشور، شش سال پیاپی تورم بالا 
نداشتیم. از سال 1۳۹۷ تورم بالا در کشور ما شروع 
شــده و اکنون ششمین ســال تورم بالا در کشور 
اســت. دولت وعده داده که امسال تورم را به کانال 
۳0 درصد )بین ۳0 تا ۳۹ درصد( می رســاند، اما 
خود این عدد هم تورم بالایی محســوب می شود. 
در طول تاریخ ایــران، دوره هــای تورمی وجود 
داشته اســت، مثل ســال های 1۳۲1 و 1۳۲۲ یا 
سال های 1۳۵۴ تا 1۳۵6 و البته، سال های 1۳۷۳ 
و 1۳۷۴ یــا دو ســال 1۳۹1 و 1۳۹۲، اما در هیچ 
دوره ای شش سال پیاپی درگیر تورم نبوده ایم. تا 
پیش از این دوره، بالاترین دوره تورم در کشور، در 

حد سه سال است.«
وی افزود: »طبیعتا وقتــی ماندگاری تورم بالا 
وجود دارد، اول مردم در مواجهــه با تورم متوجه 
می شوند که حقوق و دستمزدشــان با هزینه ها 
همخوانی ندارد، در نتیجه در سال های اولیه ناچار 
می شوند از پس انداز خود مصرف کنند و به تدریج، 
پس از پایان یافتن پس اندازشــان ناچار می شوند 
ســرمایه های خود را مصرف کنند، مثلا ماشین، 
فرش، زمین و ســرمایه های مادی خود را هزینه 
کنند. اما وقتی ماندگاری تورم بالا می رود، افراد از 
خوراک و بهداشت خود می زنند و فشار به تدریج 

روی مصرف اقلام مورد نیاز روزانه وارد می شود.«
این اقتصاددان در ادامه گفت: »در شــرایطی 
که 6 ســال مداوم تــورم داریم، عادی اســت که 
شــاهد نمود ها و اثرات این وضعیت بــه ویژه در 
بخش مسکن باشیم. در کلان شهرها، 60 درصد 
درامد خانوار ها صرف مسکن می شود. مسکن یک 
کالای سرمایه ای است. اما در کنار مسکن، خودرو 
و ســایر دارایی ها نیز گران شده است. در یک دهه 
اخیر، مسکن، دلار، طلا، خودرو و بازار سرمایه که 
مجموعه دارایی ها را شــکل می دهند، وضعیتی 
مشابه داشتند. البته مشکل دیگر بخش مسکن را 
می توان رکود در ساخت و ساز ها و شکاف سرمایه 
گذاری در این حوزه دانست. همه این موارد باعث 
شــده که در حال حاضــر، درآمد ها بــا هزینه ها 

همخوانی نداشته باشند.«
کسی فقر را نمی بیند

وی افــزود: »دیدن بــام خوابــی، خانه های 
مشــترک و امثالهم در بخش مســکن، نمایانگر 
فقر جامعه است که اتفاقا در بخش های دیگر نیز 
محسوس اســت. برای مثال مردم ایران کمتر به 
رستوران های با کیفیت می روند یا هزینه کمتری 
صرف تفریحــات خود می کننــد. همچنین نوع 
خرید مردم در ســبد غذایی آنان نیز تغییر کرده و 
کمتر شاهد خرید گوشت و مرغ هستیم. همه این 
موارد حکایت از یک فقر شدید دارد که به جامعه 
تحمیل شده است. بسیاری از کارمندان مجبورند 
همه یا بخش بزرگی از حقوق خود را به اجاره خانه 
اختصاص دهند. تا زمانی که تورم در اقتصاد کشور 
مهار نشــود، هیچ اتفاقی نخواهد افتاد و وضعیت 
مردم در حوزه مسکن همین خواهد بود که اکنون 
می بینیم. شرایط مسکن هیچ همخوانی با جیب 
ملت و درامد آنان ندارد و مردم ناچار شده اند برای 
حل مشکلات زندگی خود، به شــیوه هایی روی 
بیاورند که شایسته یک ملت نیست. حدود هفتاد 
الی هشــتاد درصد خانوار های ایرانی درگیر فقر 
نسبی شده اند. در شرایطی که حقوق و دستمزد 

افراد حدود ۲0 الی ۲۵ درصــد افزایش پیدا کرده 
است، مردم نمی توانند از پس هزینه های ۴0 و ۵0 

درصدی بربیایند.«
شــقاقی گفت: »این که تورم در کشور ما تک 
رقمی باشد، یک رویا است و حتی در برنامه هفتم 
توسعه نیز تورم تک رقمی برای پایان برنامه هفتم، 
زمان بندی شده است )۵ ســال آینده(. تا زمانی 
که تورم مهار نشــود نه تنها قیمت دارایی ها، بلکه 
قیمت کالا ها و خدمات افزایش پیدا خواهد کرد. 
علت این که تورم مسکن را به شکل ملموس حس 
می کنیم این است که مسکن یک دارایی با قیمت 
بالا است. فرض کنید مسکن یک میلیارد تومانی 
با تورم ۵0 درصدی به چه قیمتی می رسد؟ یک و 
نیم میلیارد تومان. این عدد بسیار بزرگ است و در 
نتیجه خود را به شکل بارزتری نشان می دهد. این 
در حالی است که تورم سایر اقلام نیز افزایش پیدا 
کرده، اما، چون عدد ها پایین تر اســت، تا این حد 

محسوس و ملموس نیست.«
وی افزود: »خروجی تورم بالا یعنی تشدید فقر 
در جامعه و فقر در شرایط فعلی، چهره زشت خود 
را به اشکال گوناگون نشــان می دهد. همین فقر 
اســت که منجر به افزایش سرقت، ماشین خوابی 
و بام خوابی، ترک تحصیل کودکان، عدم مراجعه 
بیماران کم بضاعت به پزشــک و مواردی مشابه 
می شود. فقر زدایی از کشــور کار بسیار دشواری 
است. همچنان در ششمین ســال تورمی کشور، 
با تورم بالایی رو به رو هســتیم. در حوزه مسکن، 
دولت وعده ساخت مسکن را داده بود، اما حتی اگر 
ساخت مسکن انجام شود، چند نکته وجود دارد، 
ساخت مسکن زمان بر است و نمی توان در کوتاه 
مدت مسکن ساخت. همچنین مسکن یک کالای 
سرمایه ای است که امکان واردات ندارد. نکته دیگر 
این که بهره وری ساخت مســکن در ایران پایین 
است. در یک دهه اخیر ســرمایه گذاری در حوزه 
مسکن، متناسب با نیاز های جامعه انجام نگرفته 
است و هزینه های ساخت مسکن بسیار بالا رفته 
است. در حال حاضر در کلانشــهری مثل تهران 
برای یــک واحد 60 متری به طــور میانگین باید 
بین 10 تا 1۵ میلیون ماهانه اجاره پرداخت شود. 
حقوق و دستمزد در بهترین شــرایط به این رقم 
نمی رسد و حقوق کارگران زیر 10 میلیون تومان 
اســت و کارمندان دولت نیز در بهترین شــرایط 
بین 1۵ تا ۲0 میلیون حقوق دریافت می کنند. تا 
زمانی که تورم مهار نشود هیچ یک از سیاست های 
یارانه ای و رفاهی پاســخگو نخواهد بود. تورم باید 
تک رقمی شده و حقوق و دستمزد بیشتر از تورم 
رشد کند تا شــکاف بین تورم و حقوق و دستمزد 

حل شود.«

» پول وارز « گزارش می دهد؛

کسی پشت بام خوابی را نمی بیند

چرا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی کار لازمی بود؟
در دولت گذشته بیش از 720 هزار میلیارد تومان رانت 
ناشی از توزیع ارز 4200 تومانی به جیب عده ای واردکننده 
و دلال و تاجر خاص رفت و افزایش قیمت ها را هم کنترل 
نکرد که همین امر باعث شد دولت ســیزدهم ارز 4200 
تومانی کالاهای اساسی را حذف کند و به جای آن به مردم 

یارانه های 300 و 400 هزار تومانی بدهد.
به گزارش ایرنا، رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار اخیر با 
هیات دولت، به حذف ارز ۴۲00 تومانی اشــاره کردند و آن را کار 
لازمی دانستند. در این مطلب، به چرایی تصمیم دولت سیزدهم 

برای حذف رانت ارز ۴۲00 پرداخته ایم.
دولــت دوازدهم از ابتدای ســال 1۳۹۷ تا تیرمــاه 1۴00 که 
دولت را تحویل داد، 66 میلیــارد دلار ارز ۴۲00 تومانی خرج کرد 
تا کالاهای اساســی گران نشود اما آمارها نشــان می دهد که این 
سیاست نتوانســت به اهداف خود برســد به طوری که تخصیص 
ارز ارزان برای واردات کالاهای اساســی ونهاده های دامی سبب 
تضعیف شــدید تولیدکنندگان داخلی و افزایش سهم واردات در 
۳ سال پایانی دولت قبل شــد همچنین بخش زیادی از کالاهای 
وارداتی با ارز ارزان یا به خارج از کشــور قاچاق می شد یا به جای 
مصرف برای تولید مواد غذایــی ضروری مردم به انحراف می رفت 

و صرف تولید سایر مواد غذایی همچون کیک و شکلات می شد.
عده زیادی از دریافــت کننــدگان ارز ۴۲00 تومانی اقدام به 
فروش آن یا کالاهای وارداتی با نــرخ ارز آزاد کردند، تا بزرگترین 

رانت تاریخ ایران را رقم زدند.
همانطور که از جدول فوق مشخص اســت در دولت دوازدهم 
بیش از ۷۲0 هزار میلیارد تومان رانت ناشــی از توزیع ارز ۴۲00 
تومانی به جیب عده ای واردکننــده و دلال و تاجر خاص رفت به 
همین دلیل دولت سیزدهم اقدام به حذف ارز ۴۲00 تومانی کرد 
که یک شــوک تورمی مقطعی ایجاد کرد اما بررسی آماری نشان 
می دهد که متوســط ماهانه افزایش قیمت کالاهای اساســی در 
۳ سال پایانی دولت قبل که ارز ۴۲00 تومانی تخصیص داده شد 

بیشــتر از دولت ســیزدهم و پس از حذف ارز ۴۲00 تومانی بوده 
است.

سیاســت ارز ۴۲00 تومانی از فروردین ماه سال 1۳۹۷ شروع 
شد و دولت دوازدهم مدعی بود که با تثبیت قیمت دلار در نرخ ارز 
۴۲00 تومانی جلوی افزایش قیمت کالاهای اساســی را خواهد 
گرفت اما آمارهــا بیانگر آن اســت که قیمت کالاهای اساســی 

چندبرابر شده است.
به تدریج نیز با تصمیم دولت قبل از فهرســت کالاهای اساسی 
که ارز ۴۲00 تومانی دریافت می کردند کاســته شــد و گرانی ها 
بیشتر هم شــد اما هیچ یارانه جبرانی به مردم داده نشد تا کاهش 

قدرت خرید آنها جبران شود.
این درحالیســت که دولت ســیزدهم برعکس دولت گذشته 
با حذف کالاهای مشــمول ارز ۴۲00 تومانی یارانه ۳00 و ۴00 
هزارتومانی به حساب هر فرد ایرانی به غیر از دهک پردرآمد واریز 
کرد که برای اقشار متوســط و کم درامد در مجموع رقم مناسبی 
اســت و نه تنها ســبب کاهش قدرت خرید آنها نشد بلکه افزایش 

قدرت خرید آنها را در پی داشت.
دولت ســیزدهم از اردیبهشت ماه ســال 1۴01 سیاست ارز 
۴۲00 تومانی را کنار گذاشــت و به جای آن واریز یارانه مستقیم 
نقدی به حساب مردم را در دســتور کار قرار داد با این سیاست هر 
چند قیمت اقلام غذایی گران شد، اما بررسی ها نشان می دهد که 
این افزایش نســبت به افزایش قیمت همین اقلام غذایی در دوره 
دولت قبل که 10 میلیــارد دلار ارز ۴۲00 تومانی تخصیص داده 
می شد نه تنها بیشتر نیست بلکه در بســیاری از کالاها کمتر هم 

هست.
ضمن اینکه دولت ســیزدهم بابت این گرانی یارانه نقدی ۳00 
و ۴00 هزارتومانی داد، درحالی که دولــت قبل بابت آن گرانی ها 
هیچ یارانه ای به مردم نداد به طور مثال برنج پاکســتانی باسماتی 
از ابتــدای ســال 1۳۹۷ )قبــل از سیاســت ارز ۴۲00 تومانی( 
تا خردادماه ســال 1۴00 در مجموع ۲0۵ درصد گران شــد که 

متوسط ماهانه آن ۵.۴ درصد می شود این درحالیست که قیمت 
همین کالا در 1۲ ماه منتهی به خردادمــاه 1۴01 و پس از حذف 
ارز ۴۲00 تومانــی در مجموع ۵۲ درصد افزایش یافته اســت که 

ماهانه آن ۴.۳ درصد می شود.
مورد دیگــر برنج تایلندی اســت کــه در ۳۸ مــاه منتهی به 
خردادمــاه 1۴00 مجموع ۲61 درصد گران شــد کــه معادل 
متوسط ماهانه 6.۹ درصد می شــود این درحالیست که این کالا 
در 1۲ ماه منتهی به خردادماه 1۴00 در مجموع 16 درصد گران 
شد که متوسط ماهانه 1.۳ درصد می شــود یا در مورد ماکارونی 
که گرانی آن در اوایل ســال جاری پس از حذف ارز ۴۲00 تومانی 
برای آرد صنایع جنجــال زیادی به پا کرد و قیمــت آن از ابتدای 
سیاســت ارز ۴۲00 تومانی تــا پایان خردادماه ســال 1۴00 در 
مجموع ۳0۸ درصد گران شــد که متوســط ماهانه ۸.1 درصدی 
می شود این درحالیست که پس از حذف ارز ۴۲00 تومانی قیمت 
این کالا در خردادماه 1۴01 نسبت به خردادماه 1۴00 حدود ۹0 

درصد گران شده که متوسط ماهانه آن ۷.۵ درصد می باشد.
همچنین آمارها نشــان می دهد که حتی کالای چای خارجی 
در دولت قبل به شدت موج گرانی شــدیدتری را نسبت به دولت 
سیزدهم تجربه کرده اســت، در ۳ ســال پایانی دولت قبل چای 

خارجی به طور متوسط هر ماه بیش از 11 درصد گران شده بود.

خبرخبر
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  سال دوم

وزیر صنعت، معدن و تجارت در حکمی »مهدی ضیغمی« 
را به عنوان »معاون وزیر و رئیس ســازمان توسعه و تجارت 

ایران« منصوب کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ســازمان توسعه تجارت، »عباس 
علی آبــادی« وزیر صنعت، معــدن و تجــارت در حکمی »مهدی 
ضیغمی« را به عنوان »معاون وزیر و رئیس سازمان توسعه و تجارت 

ایران« منصوب کرد.
در حکم وزیر صمت خطاب به ضیغمی آمده است: »نظر به تعهد، 
تخصص و شایستگی و سوابق جنابعالی، به موجب این حکم به سمت 
»معاون وزیر و رئیس ســازمان توســعه و تجارت ایران« منصوب 

می شوید.
انتظار می رود با همــکاری همه بخش های مرتبــط در وزارت 

صنعت، معدن و تجارت و سایر سازمان های حاکمیتی دولتی و بخش 
خصوصی و با بهره گیری از توانمندی های بالفعل و بالقوه کشور، ضمن 
رعایت کامل قوانین و مقررات و با برنامه ریزی و نظارت صحیح و اتخاذ 
تصمیمات اصولی و راهگشا در جهت ایفای وظایف و تحقق اهداف 
و ماموریت  های ســازمان و در خدمت به مردم و کسب و کارها کوشا 

باشید.

با حکم وزیر صنعت، معدن و تجارت؛مهدی ضیغمی« معاون وزیر و رئیس سازمان توسعه و تجارت ایران شد

پیش بینی یک بند بــرای واردات خودر 
بازار خودروهای دست دوم و از رده خارج را 

در ایران داغ کرد.
زهرا علی اکبری- همه چیــز مهیای افزایش 
قیمت خودرو در بازاری راکد بود . رکود بازار خودرو 
در حدی است که دیگر کاهش و افزایش قیمت ها 
نیز تاثیری بر روند حاکم بر بــازار ندارد. فعالان این 
بازار می گویند بــازار با کاهش شــدید متقاضی 
روبروست و دلیل را جدا از اخبار پرشمار متمرکز بر 
واردات خودروهای نو و دست دوم، ناشی از کاهش 
شــدید قدرت خرید مردمی می دانند که قدرت 

بالفعل کردن تقاضای بالقوه را ندارند.
حالا در شرایطی از پیکان سه میلیارد تومانی در 
بازار تهران رونمایی شده است که قرار بود واردات 
خودروهای دست دوم بتواند این بازار را با آرامشی 

نسبی مواجه کند.
زیر پوست خودرو چه خبر است؟

رشیدی کوچی در تازه ترین اظهاراتش درباره ی 
واردات خودرو گفته اســت: اسقاط یک خودروی 
فرســوده به ازای هر خودروی کارکرده وارداتی در 
آیین نامه واردات خودرو پیش بینی شــده است. 
مطابق با این بند هر فرد حقیقــی و حقوقی برای 
واردات یک دستگاه خودروی کارکرده باید گواهی 
اسقاط یک دســتگاه خودروی فرسوده را دریافت 

کند.
انتشار همین خبر که برای واردات خودرو، از رده 
خارج کردن خودروی اسقاط لازم است. این چنین 
بود که در مدت زمانی کوتاه انفجار قیمتی بر روی 
خودروهایی که سن و سالشان از پانزده سال فراتر 
می رفت ایجاد شد. پراید و پیکان سوژه های خوبی 
برای افزایش قیمت بودند چرا کــه هم در فضای 

مجازی مشتری آنها بیشتر است و هم خبر افزایش 
قیمت آنها بیش از پیش می پیچد.

این چنین بود که آگهی پشت آگهی در فضای 
مجازی فایل شــد. پراید پانصــد میلیون تومانی، 
پیکان سه میلیارد تومانی، پراید اسقاطی چهارصد 
میلیون تومانــی و در مدت زمانی بســیار کوتاه تر 
بهای خودروهای فایل شــده ی دیگر نیز همگام با 

خودروهای اسقاطی بالا رفت.
بازی گنج؛ این بار با خودرو

به نظر می رســد جویندگان طلا و گنج حالا در 
جستجوی گنج راه های بدیع تری از گذشته را پیش 
گرفته اند. روزی بازار چرخ خیاطی های قدیمی داغ 
می شود. با این شــایعه که در این چرخ ها جیوه ی 
قرمز است. قیمت چرخ های خیاطی قدیمی تا مرز 
یک میلیارد و دو میلیارد تومان پیشروی می کند 
و ســپس تب ماجرا فروکش می کند اما این بازی 
برخی را راضی نگه می دارد. مترصد می مانند تا ابزار 

تازه ای را برای دور جدید بیابند.
پیش از این ها نیز بازی گنج با ســکه های زرد 

پنج تومانی قدیمی طراحی شد. قیمت یک سکه 
پنج تومانی در شرایطی تا پنج هزار تومان پیروی 
کرد که حقوق یک کارگر ساده کمتر از پانصد هزار 
تومان در ماه بود. می گفتند فلز این سکه ها ارزشمند 
و قدیمی اســت. پس از آن این بازی با بیست و پنج 
تومانی های دوتکه دهه هشــتاد ادامه یافت و حالا 
این خودروهای اســقاطی قدیمی هســتند که 
فرصت عرض اندام را در این فضا یافته اند. کار بدان 
جا رســیده که قیمت یک پیکان اسقاطی از یک 
خودروی صفر کیلومتر داخلی بیشتر شده است. 
نکته مهم اینجاســت که بعــد از قرارگیری چرخ 
خیاطی و ســکه پنج تومانی وبیست وپنج تومانی 
در بازی گنــج، قیمت این اقلام هیــچ گاه به قبل 
بازی برنگشت و بیم آن می رود خوروهای قدیمی 
فرسوده بیش از پیش از دسترس طبقه ی متوسط و 
ضعیف خارج شده و حتی اردات خودرو به زیان این 

طبقات تمام شود.
همه چیز تقصیر فضای مجازی است؟

وزارت صنعت، معــدن و تجــارت در نامه ای 

خواستار تعطیلی دو سایت بزرگ آگهی شده است. 
در حالی این درخواســت زیر پــای فعالان فضای 
مجازی را سســت می کند که اگر آگهی ها اینجا و 
در این سایت ها ثبت نشــود، ده ها صفحه و سایت 
مجازی هســتند که بتوانند خیل مشتاقان درج 

اگهی را به خود جلب کنند.
در اولین ســاعات رخ نمودن خبر جدید بود که 
ســایت های درج کننده ی آگهی نسبت به توقف 
اعلام قیمت اقدام کردند. حالا دیگر متقاضی لازم 

بود با تماس به آگهی دهنده از قیمت مطلع شود.
واکنش ها به یک خبر

در عین حال بســیاری از فعالان بــازار خودرو 
کارشناســان و فعالان حوزه ی خبر تلاش کردند 
با انتشار مطالبی در صفحات شخصی خود در این 

باره اطلاع رسانی کنند.
علی خسروانی، فعال بازار خودرو در صفحه ی 
شخصی خود نوشت: گول بازی های جدید قیمت 
خودروهای مدل پایین برای اســقاط را نخورید. 
وزارت صمــت مقرر کرده قیمت گواهی اســقاط 
توسط ســازمان حمایت از مصرف کننده تعیین 
شود.فعلا این قیمت حدود ســی میلیون تومان 
اســت. ماشــین 1۵0 میلیونی را به هوای اسقاط 
نخرید که فــردا گواهی اســقاط را نتوانید ســی 
میلیون بیشتر بفروشید و متضرر شوید. خناسان 
با شــایعه پراکنی پراید مدل پایین 1۵0 میلیون 
تومانی را هم از دســترس قشر ضعیف جامعه دور 

می کنند.
برخی نیز نوک تیز پیکان انتقاد را متوجه دولت 
سیزدهم می دانند که با تصمیم گیری اشتباه زمینه 
را برای افزایش قیمــت خودروهای قدیمی مهیا 

کرده اند.

بازی گنج این بار برای خودرو:

قیمت های نجومی و غیرقابل باور برای خودروهای قدیمی

حدود ۷ هزار معدن در کشور تعیین تکلیف شده  است

توضیحات وزارت صمت درباره درخواست تعلیق سکوهای اینترنتی:

مهم ترین حامی کسب و کارهای مجازی بوده و خواهیم بود

معاون امور معادن وزیر صمت گفت: از 1۹ هزار معدن موجود 
در کشور حدود 7 هزار مورد تعیین تکلیف شده است.

در برنامه صف اول  موضوع افزایش بهره وری معدن در ســال رشــد 
تولید با حضور محتشمی پور  معاون معادن وزیر صمت بحث و بررسی 
شــد . محتشــمی پور : در خصوص  برنامه معدن در لایحه برنامه هفتم 
مواردی از ســوی دولت آمده بود  اما  ما منتظر خروجی کمیسیون ها در 
این بخش هســتیم. در هدف گذاری های صورت گرفته اعلام شده بود 
که رشــد معدن فراتر از صنعت باشــد و این  خلاف آن چیزی است که 
در سیاست های کلان مطالبه می شــود چراکه  اگر رشد معدن فراتر از 
صنعت باشد باید اقداماتی در این حوزه صورت گیرد که خارج از ظرفیت 
اســت. بندهایی در این لایحه کاملا متفاوت و مغایر قانون معدن است و 
این موضوع  ما را نگران می کند. برخی از بندها خلاف قانون معدن است 
و این برای ما مشکلات زیادی درست می کند. قانون اصلی معدن تحت 
تاثیر قوانین بودجه ای و برنامه ای اســت  به طوری که در قانون معادن 
اعلام شده اســت که هزینه های معدن در قالب حقوق دولتی مشخص 
شود . محتشمی پور:  رشد تولیدات معدن 1۳ درصد بوده است درحالی 
که  رشد صنعت ۸ درصد بوده  بنابراین  میزان رشد معدن بالاتر است که 
برای ما جای سوال دارد  نباید سرعت رشد بخش معدن  از  صنعت بیشتر  
شــود و ما  این  موضوع  را پیگیری خواهیم کرد.  قرار بود در  سال 1۴0۳ 
تمامی پهنه های بلوکه شده تعیین  شود و معادن راکد و غیر راکد تعیین 
تکلیف شوند چه اقداماتی در این حوزه صورت گرفته است؟ محتشمی 
پور: معنای بلوکه آن اســت که در یک محدوده  به دلیل منابع طبیعی و 

محیط زیست  حساسیت ایجاد شود و در این منابع اجازه فعالیت معدنی 
ندهیم. تعدادی معادن داریم که در مرحله مزایده اســت  و باید به مردم 
واگذار شود. برخی از محدوده ها در لایحه مزایده قرار دارد و اگر متقاضی 
وجود ندارد در مرحله های بعدی واگذار شود در دروه های کمتر از 6 ماه 
کل محدوده ها را  در قالب مزایده برگزار خواهیم کرد . همچنین  محدوده 
های معدنی را هم آسیب شناســی خواهیم کرد.  یک سری از معادن به 
لحاظ  ظرفیت اقتصادی پایین بوده و شــروع کرده ایم آنها را به صورت 
بسته های ســرمایه گذاری  ارائه خواهیم کرد. در مزایده اولی که برگزار 
کردیم ۵ هزار معدن عرضه شد  که 6۷0 متقاضی  داشت همچنین  ۲هزار 
معدن جدید در مزایده دوم عرضه شد و اگر برای بار دوم  متقاضی  وجود 
نداشت واگذاری را سرعت خواهیم داد  و تمامی این اقدامات  در بازه 6 ماه 
عرضه می شود. در لایحه مزایده مشخص شد که 1۳ هزار معدن داریم 
ولی آسیب شناسی که کرده ایم و نزدیک به نیمی از آنها دارای  مشکلات 
زیادی بود  و نباید در این لایحه قرار می گرفتند.  ما سعی خواهیم کرد از 
طریق هوشمند سازی پرداخت ها را  الکترونیکی کنیم همچنین   نقشه 
برداری الکترونیکی را در دســتور کار خود قرار دهیم و خوشبختانه این 
اقدام در برخی از اســتان ها شروع شده اســت.  بخش زیادی  از بار های 
معدنی بدون بارنامه حمل می شــود که نقص جدی است و این موضوع  
به زیر ســاخت راه و معادن باز می گردد و در  قانون تکلیف شده است که 
با هماهنگی وزارت راه وشهرسازی  بارنامه الکترونیکی صادر شود که در 
این حوزه باید  پایش حمل بار و صدور الکترونیکی بارنامه صورت گیرد. 
محشتمی پور: در کاهش خام فروشی مواد معدنی اقدامات بسیار خوبی 

صورت گرفته است و ارزش  آنها بیشتر شده است  همچنین در بخش پایه 
معدنی آهن، آلومینیوم و مس یک وضعیــت خوبی داریم .به طوری که 
سهم صادرات مواد معدنی کمتر از ۲ درصد تولیدات مواد معدنی است و 
خوشبختانه هیچ خام فروشی در این حوزه نداریم. در سنگ های قیمتی 
وضعیت خوبی نداریم و احســاس می کنیم د این بخش مقررات لازم را 
نداریم اما   در فرآوری کارهای خوبی شــده است. در سنگ های قیمتی 
تمام تمرکز در فرآوری گذاشته شده است  و برای حضور بازار سنگ های 
قیمتی  در جهان کار خوبی نکرده ایم اما در بخش  اکتشاف و بهره برداری 
اقداماتی خوبی صورت گرفته است. محتشمی پور:  سنگ معدن  خارج 
از نظارت و ثبت اطلاعات تولید شده است و این  سنگ  ها هیچ وقت وارد 
بازار نمی شود حجم زیادی سنگ قیمتی وارد ایران می شود اما کاملا غیر 

رسمی و بخش زیادی از  تجارت ما با افغانستان غیر رسمی است.

وزارت صنعــت، معدن و تجــارت در 
درخواســت  ماجرای  درباره  توضیحاتی 
تعلیق دو ســکوی اینترنتی اعلام کرد که 
مهم ترین حامی کســب و کارهای مجازی 

بوده و خواهیم بود.
به گــزارش ایســنا، وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت اعلام کــرد: نامه هایی کــه دفتر خدمات 
عمومی این وزارتخانه )مرکز اصناف ســابق( ابلاغ 
می کنــد، از جایگاه »دبیرخانــه کارگروه نظارت 
بر کســب و کارهای مجازی« است که طبق ماده 
۸۷ قانون نظام صنفی کشــور تشــکیل شده و ۷ 
عضو از دستگاه های مختلف کشور از جمله وزارت 
ارتباطات، اتــاق اصناف ایران و اتحادیه کســب و 
کارهای مجــازی دارد. از آن جا کــه دبیرخانه این 
کارگروه در وزارت صمت مستقر است، لذا ابلاغیه ها 
توســط این دفتر صادر می شــود و لذا به معنای 

ابلاغیه وزارت صمت به تنهایی نیست.
محمد حسین قمری، مدیرکل خدمات عمومی 
وزارت صمت به عنوان دبیر کارگــروه درباره نامه 
اخیر تعلیق دو سکوی اینترنتی که به تبلیغ خرید 

و فروش ملک، خودرو و کالا می پردازند اعلام کرد: 
وزارت صمــت همواره مهم ترین حامی کســب و 
کارهای مجازی بوده و تمامی این کســب و کارها 
با مجــوز و حمایت این وزارتخانه ایجاد شــده اند. 
وظیفه ذاتی ما حمایت از توسعه این کسب و کارها 
است. وی افزود در سال گذشته نیز شاهد رشد ۴۸ 
درصدی این بخش بودیم کــه ۲۲ درصد بیش از 
رشد پرداخت سایر بخشهای اقتصاد بود و آمارهایی 
که مرکز توسعه تجارت الکترونیکی کشور منتشر 
کرد بر اســاس تراکنش های رسمی بانک مرکزی 
بوده است. قمری با تأکید بر این  که وزارت صمت و 
اتحادیه های صنفی در حوزه نظارتی، مجری قوانین 
و ضوابط هســتند اعلام کرد: طبق مصوبه هیئت 
دولت، ضوابط حوزه معاملات املاک توسط وزارت 
راه و شهرسازی ابلاغ می شود و ابلاغیه های وزارت 
مذکور و همچنین شورای عالی مسکن مربوط به 
۴ ماه پیش است و جدید نیست و مفاد ابلاغیه هم 
این است که سکوهای اینترنتی نباید آگهی جعلی 
)فیک( منتشــر کنند و هر آگهی باید پس از احراز 

مالکیت ناشر آن منتشر شود.

مدیرکل خدمات عمومی وزارت صمت گفت: 
قطعا هیچ عقل ســلیمی تأیید نمی کند که بدون 
اجازه مالک، آگهی فروش ملک او را منتشر کنیم و 
اگر مشاورین املاک نیز می خواهند ملکی را آگهی 
کنند، کافی اســت از طریق OTP، پیامک تأیید 
برای مالک ارسال شود و با تأیید وی، آگهی را منتشر 
نمایند. مرجع احراز مالکیت املاک نیز طبق قانون، 
ســامانه املاک و اســکان وزارت راه و شهرسازی 

است.
محمد حســین قمری ضمن تأکیــد بر اینکه 
در چهار مــاه اخیــر، در مقابل هرگونــه تعلیق و 
محدودســازی فعالیت ســکوها مقاومت کرده و 
جلسات متعدد با مدیران عامل سکوها داشته ایم 
و مدیران عامل نیز صورتجلسه آن را امضا کرده اند 
گفت: این تعامل هر روزه با آن ها ادامه دارد و سعی 
داریم بدون اینکه ســکو تعلیق شــود، این تعامل 
منجر به اجرای مقررات کشــور شــود. وی افزود: 
ضوابط ابلاغ شــده کاملا معقول است و حتی خود 
مدیران عامل این سکوها نیز منطق آن را پذیرفته 
اند و طبق اعلام خودشان، از نظر فنّی در حال پیاده 

ســازی هســتند. البته باید در نظر داشت که اگر 
زمانبندی اجرایی ســکوها به صورت غیر معقول 
طولانی شــود، قطعاً مقاومت وزارت صمت در این 
خصوص نیز نخواهد توانست جلوی اجرای ضوابط 
و مقررات را بگیرد. مدیر کل خدمات عمومی وزارت 
صمت با تأکید برای اینکه ابلاغ این تصمیم با هدف 
ســاماندهی بازار مســکن و حفظ حقوق مالکان 
املاک و نیز حقوق خریداران یا مستاجرین بوده و 
با موضوع سکوهای دیگر کاملًا متفاوت است گفت: 
از آن جا که این موضوع مربوط به حقوق مالکیت و 
حقوق مصرف کننده اســت و ابعاد مالی و حقوقی 
دارد، موضع تمام دســتگاههای  دولتــی در این 
خصوص یکسان است. ریاست محترم جمهور نیز 
در آخرین جلسه شورای عالی مسکن اعلام کردند 
که همه دســتگاه ها به صورت هماهنگ عمل می 
کنند، لذا شاهد مواضع ناهماهنگ سایر دستگاهها 
نخواهیم بود. محمد حســین قمری روند مذاکره 
روزانه با ســکوهای مذکور را مثبت ارزیابی کرده و 
اعلام کرد یک ســری موانع فنّی از طرف آنها اعلام 

شده است که در حال رفع آن ها هستند.

ساخت شهرک صنعتی پوشاک 
به کجا رسید؟

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران گفت: ساخت شهرک صنعتی پوشاک هنوز 
آغاز نشده، اما در دو قالب در حال پیگیری موضوع 
هستیم که یا شهرک همان جا یا در نزدیک ترین 
نقطه به همان محل ساخته شود. محمود سیجانی 
در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بر اساس مصوبات 
دوران های قبل شهرک صنعتی پوشاک قرار است 
در محور اتوبان قم ســاخته شــود و جانمایی هم 
شده است. وی افزود: اما محل ساخت این شهرک 
مشکلاتی دارد. بهتر اســت این شهرک در همان 
محل یا نزدیک آن ساخته شود، چرا که نزدیکی به 
فرودگاه و محور تهران قم که 1۷ استان از آن تردد 
می کنند، مکان خوبی است. سیجانی با بیان اینکه 
در دو قالب در حال پیگیری موضوع هستیم که یا 
شهرک همان جا یا در نزدیک ترین نقطه به همان 
محل ساخته شود، گفت: پوشاک به دلیل نداشت 
آلایندگی و آب بری، ارزش افزوده بالا، ارزآوری و 
غیره، یکی از پتانسیل های استان تهران است. اگر 
بتوانیم با برندهای خاص بر تولید پوشاک تمرکز 
کنیم، می تواند برای صنعت کشــور ارزش آفرین 
باشــد. گفتنی اســت: طبق اعلام قبلی سازمان 
صمت اســتان تهــران زمین شــهرک صنعتی 
پوشاک 11۸ هکتار اســت که زمین صنعتی آن 
جدا و بخشی برای زیرساخت و  فضاهای عمومی 
منظور می شود. احتمالا حدود ۳۵0 قطعه زمین 
صنعتی بیــن 1000 تا بــالای ۳000 متر ایجاد 
خواهد شد که متناســب با نوع فعالیت  در اختیار 
بهره بــرداران صنعتــی قرار می گیرد. شــهرک 
صنعتی پوشاک در شهرستان ری، تقریبا مقابل 
فرودگاه امام خمینی مستقر است.   علت طولانی 
شدن فرآیند ســاخت زمین شــهرک صنعتی 
پوشــاک این بوده که این زمین قبلا برای فعالیت 
دیگری مجوز گرفته بــود که بعــداً آن فعالیت 
امکان پذیر نشــد و مجدداً برای شهرک صنعتی 
پوشاک پیش بینی شد. همچنین در مسیر صدور 
مجوز نهایی در کمیسیون تبصره 1 ماده 1 قانون 
حفظ اراضی کشــاورزی و باغات ایراداتی وجود 
داشت که برطرف شــدن آنها طولانی شده است. 
رئیس جمهوری وقت سال 1۳۹۵ کلنگ زنی این 
پروژه را انجام داد و پیشرفت آن در دستور کار قرار 
گرفت تا بتوان با گردآوری مجموعه ای از واحدهای 
مختلف صنعت پوشاک، شــهرک صنعتی آن را 
در محلی به موقعیــت جغرافیایی روبه روی حرم 
مطهر امام خمینی )ره( به بهره برداری رســاند. 
شهرک تخصصی پوشاک اولین شهرکی است که 
بر اساس نیاز داخلی طراحی شده و سراسر زنجیره 
تولید پوشاک از تأمین مواد اولیه، مد، طراحی و… 
را شامل می شود. اما در سال های اخیر ساخت این 
شهرک بارها به تعویق افتاد. برای مثال مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی استان تهران هم در 
نیمه اول ســال 1۳۹۸ و هم در نیمه دوم آن سال 
وعده داد که ســاخت شــهرک صنعتی پوشاک 
آغاز شــود. آخرین بار معاون فنی سازمان صنایع 
کوچــک و شــهرک های صنعتی ایــران از حل 
مشکلات ســاخت این شــهرک خبر داده و ابراز 
امیدواری کرده بود که تا پیش از تابستان عملیات 

اجرایی آن آغاز شود.

عملکرد دولت در بخش کشاورزی:
 سند دار شدن بیش از 

 ۵ میلیون و ۳۰۰ هزار هکتار 
از اراضی کشاورزی

در سال 1۴00 تا 1۴0۲ سند دار شدن اراضی 
کشاورزی نسبت به مدت مشابه دولت قبل تا ۳00 
درصد رشد داشته است. به گزارش ایسنا، بر اساس 
اعلام ســازمان امور اراضی کشور اهم عملکرد دو 
ساله سازمان امور اراضی کشور در دولت سیزدهم 
از شهریورماه 1۴00 تا شهریور 1۴0۲ به شرح زیر 

است:
 سنددار شدن پنج میلیون و ۳۳0 هزار هکتار 
از اراضــی کشــاورزی با رشــدی ۳00 درصدی 
در مقایســه با مدت مشابه )دو ســال آخر دولت 

دوازدهم(
 رفع تداخلات پنج میلیون و ۴00 هزار هکتار 
از اراضی کشاورزی با رشــدی ۵00 درصدی در 

مقایسه با مدت مشابه
 اجرای طرح تجمع و یکپارچگی ۵۵1 هکتار 
از اراضی کشــاورزی با رشــدی ۴۵ درصدی در 

مقایسه با مدت مشابه
 شناســایی و جلوگیری از 1۵۴ هــزار و ۷۳۸ 
مورد تغییر کاربری در اراضی کشاورزی با رشدی 

۳۵ درصدی در مقایسه با مدت مشابه
 تخریــب و قلع و قمــع 61 هــزار و 6۲ مورد 
ساخت وسازهای غیرمجاز در اراضی کشاورزی با 

رشدی ۲۹ درصدی در مقایسه با مدت مشابه
 واگذاری ۹۲۹1 هکتــار از اراضی برای اجرای 

طرح های کشاورزی
 واگــذاری 11 هزار و ۷ هکتــار از اراضی برای 
اجرای طرح های غیر کشاورزی )تولیدی، صنعتی 

و خدماتی(
 اتصال ۳۲ استان کشــور به پنجره مدیریت 

واحد زمین )صدور مجوزها(
 امکان رصد و پایش هوشمند اراضی کشاورزی 

)تصاویر ماهواره ای( در 1۷ استان کشور

 رشد ۲۳ درصدی 
 تولید خودروهای سواری 

در ۵ ماهه امسال
به گزارش ایرنا، امســال حــدود ۴۵6 هزار 
دستگاه انواع خودروی سواری در کشور تولید 
شده است که این آمار نســبت به مدت مشابه 
سال گذشــته ۲۳ درصد افزایش را نشان می 

دهد.
از ابتدای امسال تا پایان مردادماه ۵۳6 هزار 
و ۹0۳ دســتگاه انواع خودرو در دو خودروساز 
بــزرگ کشــور و همچنیــن خودروســازان 
خصوصی تولید شده است که این آمار نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته که ۴۲۲ هزار و ۲۷۵ 
دستگاه بوده است، رشد ۲۷ درصدی را روایت 

می کند.
بر اســاس آمــار وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت، در مردادماه امســال ۹۴ هــزار و ۳۲ 
دستگاه انواع خودرو تولید شد. این آمار نسبت 
به مردادماه ســال 1۴01 که ۸۲ هــزار و ۲۷0 

دستگاه بود، حاکی از رشد 1۴ درصدی است.
طبق ایــن گــزارش، در پنج ماه امســال، 
۴۵6 هــزار و 1۲6 خودوری ســواری )رشــد 
۲۳ درصدی(، 61 هــزار و ۹۹۹ خودروی وانت 
)رشــد ۵۲ درصدی(، یک هزار و ۳۷1 دستگاه 
خــودروی ون )رشــد ۷0 درصــدی(، ۴۴۹ 
دســتگاه خودروی مینی بــوس و میدل باس 
)رشــد 1۲ درصدی(، ۳۳1 دســتگاه اتوبوس 
)افت ۲۲ درصدی(، و 16 هزار و 6۲۷ دســتگاه 
کامیونــت، کامیــون و کشــنده )رشــد 6۹ 
درصدی( در بخش خصوصــی و دولتی تولید 
شــده که در مجموع ۵۳6 هزار و ۹0۳ دستگاه 

انواع خودرو است.
امسال 11۲ هزار و 6۳۹ هزار خودرو توسط 
بخش خصوصی تولید شــده است که این آمار 
نســبت به مدت مشابه سال گذشــته )تولید 
6۳ هزار و ۳۹۹ دستگاه انواع خودرو(، رشد ۷۸ 

درصدی نشان می دهد.
ســهم بخش خصوصی امســال حدود ۲1 
درصــد از کل تولید خودرو در کشــور بوده که 
این میزان در سال ۹۸ به میزان پنج درصد بوده 

است.
به گزارش ایرنا، با افزایش تولید بعد از چهار 
سال متوالی، تولید خودرو در سال گذشته و در 
دولت سیزدهم از مرز یک میلیون دستگاه فراتر 
رفت و روند افزایشی تولید خودرو همچنان در 

سال جاری نیز تداوم خواهد داشت.
پس از ایجاد ثبات تولید و شــفاف ســازی 
عرضه، بر روی شتاب بخشیدن به فناوری های 
نوین در صنعت خودرو از قبیل برقی ســازی و 
اتصال پذیری متمرکز شده است و امید است با 
توسعه بنُ سازه های بومی و محصولات آن و هم 
افزایی در صنعت خودروی کشور، این صنعت از 
منظر کیفیت قیمت و مقیاس تولید رقابت پذیر 

شود

قائم مقام دبیرکل خانه صمت:
عضویت در بریکس، دست 

برتر ایران در برابر تحریم ها 
خواهد بود

قائم مقــام دبیرکل خانه صنعــت، معدن و 
تجارت ایــران گفت: با عضویــت در بریکس، 
قدرت چانه زنی مــا در مقابل تحریم کنندگان 
افزایش خواهــد یافت و به نوعی ابــزار قدرت 
خواهد بود تا آنها را از اعمال فشارهای اقتصادی 

منصرف کنیم.
»آرمان خالقی« در گفت وگــو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا درخصوص پیوســتن ایران به 
پیمان بریکــس، افزود: در موضــوع بریکس، 
برخی کشورهای توسعه یافته یا در حال توسعه 
جهان توافق کرده اند تا هــم تجارت فی مابین 
خود را افزایش داده و هــم احتمالا بخواهند تا 

واحد پولی جدیدی را به جهان معرفی کنند.
وی ابراز امیدواری کرد، حضور ایران در این 
پیمان و پیوســتن به آن بتواند منافع مد نظر 
کشورمان را تامین کند و به ویژه به مثبت شدن 

تراز تجاری ما انجامیده و به توسعه منجر شود.
خالقی خاطرنشــان کرد: پیمان هایی نظیر 
بریکس، شانگهای، اوراســیا و غیره و تصویب 
معاهده های فی مابین ایران و کشورهای عضو 
این پیمان ها به ویژه در موضوعات تســهیلات 
و تعرفه های گمرکی، تســهیل کننده تجارت 
است و می تواند برای کشورمان اثر مثبت داشته 

باشد.
وی با اشــاره به محروم بودن کشــورمان از 
سوئیفت، گفت: اگر سیستم مشابهی با حضور 
اعضای پیمان بریکس به ویژه کشورهای چین، 
هند، روســیه، برزیل و غیره شــکل بگیرد که 
همان کارکرد را داشته باشد، امر مبارکی خواهد 
بود که در توســعه تجارت مان بســیار اثرگذار 

خواهد شد.
قائم مقــام دبیرکل خانه صمــت ادامه داد:  
در این صــورت، قدرت چانه زنی مــا در مقابل 
تحریم کننــدگان افزایش خواهــد یافت و به 
نوعی ابزار قدرت خواهد بود تــا آنها را از اعمال 

فشارهای اقتصادی منصرف کنیم.

خبرخبر
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وزیر آموزش و پرورش گفت: عزم مــا تقویت مدارس 
دولتی و نظارت جدی و دقیق بر مدارس غیردولتی است و در 

این مسیر محکم عمل خواهیم کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، رضامــراد صحرایی در جمع مدیران 
مدارس و معلمان منتخب اظهار کرد: راهبرد آموزش و پرورش باید 

در صدر راهبردهای دولت باشد.
وی افزود: اگــر جامعه ای متعالی در ابعــاد مختلف می خواهیم 
راهش از مدرســه می گذرد پس ایران قوی در گرو مدرســه قوی و 

تحول گراست.
صحرایی ادامه داد: در ســند تحول بنیادیــن توقفی نامتعارف و 
نادرست وجود داشته که باید با رویکرد جدید، تغییری اصولی در نگاه 

ما و همچنین نحوه عمل کردن به این سند بالادستی ایجاد شود.
وزیر آموزش و پرورش خاطر نشــان کرد: در این بین مرجعیت و 
شأن معلم به دست خود ماست که با رفتار، کردار، عملکرد، تعامل و 

مؤلفه هایی از این قبیل معنا می یابد.
وی تصریح کرد: بــا جدیت به دنبال ارتقای معیشــت و منزلت 
فرهنگیان هســتیم و با تعامل و همگرایی با دیگر دستگاه ها در این 

مسیر گام برمی داریم.
وزیر آمــوزش و پرورش به تشــریح قانون رتبه بنــدی و فرایند 
اجرایی آن از ابتدا تاکنون پرداخت و گفت: با هدف استحقاق حقوق 
فرهنگیان موضوع اعتراض به رتبه های اعلام شــده نیز بررســی و 

احکام در حال صدور است.

صحرایی ادامه داد: عزم ما تقویت مدارس دولتی و نظارت جدی و 
دقیق بر مدارس غیردولتی است و در این مسیر محکم عمل خواهیم 

کرد.
وزیر آموزش و پرورش گفت: مدارس تحولی، معلمان تحول گرا 
و تمدن ســاز می طلبد؛ آنچه در کف کلاس درس و مدرســه اتفاق 
می افتد نقطه عطفی در فرایند تربیت دانــش آموزانی فکور، ماهر و 

توانمند خواهد بود.
صحرایی تصریح کرد: مســائل آموزش و پرورش مســائل ملی 
هســتند و در این زمینه همگان مســئولیت دارنــد و هر کس و هر 
مجموعه ای به اندازه مســئولیت و توان خود باید مشارکت و نقش 

آفرینی کند.

صحرایی در جمع مدیران مدارس و معلمان؛عزم ما تقویت مدارس دولتی است
دولت سیزدهم؛ دولت مردمی:

حمایت های تسهیلاتی دولت 
سیزدهم از عشایر استان تهران

جمعیت عشــایر کشــور با اینکــه حدود 
۵/1 میلیون نفر اســت اما با در اختیار داشتن 
۳0 درصد دام سبک و چهار درصد دام سنگین 
کشور نقش مهمی در تامین نیازهای جامعه به 
خصوص در زمینه مواد پروتئینی و فرآورده های 
لبنیاتــی دارند به گونــه ای کــه ۲۵ درصد از 
گوشت قرمز کشور را این قشر زحمتکش تولید 
می کنند. عشایر علاوه بر ســنگر تولید و اینکه 
هرگز ســربار جامعه نبوده اند، نقش مهمی در 
صیانت از مرزها و تامین امنیت کشــور دارند و 
برای اینکه همچنان لبخند زندگی در میان سیاه 
چادرها و طبیعت بر لبانشــان جاری باشد لازم 
است دستگاه های مسئول به خصوص سارمان 
امور عشایری، شرکت پشتیبانی امور دام، جهاد 
کشاورزی و سایر مســئولان بخش حاکمیتی 
نســبت به رفع مشــکلات آنها اهتمام داشته 
باشند و دســت و پای دلالان و سودجویانی که 
این روزها بدجور گلوی عشایر مستاصل را می 
فشــارند، قطع کنند. مدیر امور عشایر استان 
تهران گفت: ۵61 میلیارد ریال تســهیلات در 
دولت ســیزدهم به 60۸ نفر از عشایر استان در 
قالب اســتفاده از ظرفیت های دامــدار کارت، 
تبصره 16 و صندوق توسعه ملی پرداخت شده 
است. فرشید ذبیحی روز چهارشنبه در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا، اظهارکرد: در ســال گذشته 
از محل اعتبــارات صندوق توســعه ملی، ۵۴ 
میلیارد ریال تســهیلات تامین و در قالب طرح 
تکمیل زنجیره تولید گوشــت قرمز در اختیار 
۴۳ نفر از عشایر اســتان قرار گرفت. وی افزود: 
همچنین از محل تســهیلات تبصــره 16 نیز 
در سال گذشــته ۳۵۷ میلیارد ریال تسهیلات 
بلندمدت در اختیار ۲6۵ نفر از عشایر استان قرار 
گرفت. ذبیحی ادامه داد: در سال جاری نیز پیگیر 
جذب اعتبارات لازم از محل صندوق توســعه 
ملی هستیم تا بخشی دیگری از جامعه عشایری 
استان از اعتبارات پشتیبانی از تولید و بهره مند 
و در مسیر زنجیره تولید گوشت قرمز گام های 
موثرتری بردارند. مدیر امور عشــایر اســتان 
تهران پرداخت 1۵0 میلیارد ریال تســهیلات 
در قالب دامــدار کارت را از دیگر خدمات دولت 
سیزدهم به عشایر برشمرد و گفت: سال گذشته 
۳00 نفر از عشایر استان تهران موفق به دریافت 
تسهیلات دامدار کارت شدند. وی همچنین در 
ادامه از استقرار عشایر استان تهران در مناطق 
ییلاقی خود تا نیمه شهریورماه جاری خبر داد 
و گفت: کوچ پاییزه عشایر از نیمه شهریور ماه به 
سمت قشلاقات )مناطق گرمسیر( آغاز و عشایر 
مناطق سردســیر را ترک و به مناطق گرمسیر 
کوچ می کنند. به گفته ذبیحی، با توجه به بروز 
خشکسالی در سال های اخیر آبرسانی سیار در 
مناطق عشایری با ســرعت بیشتری انجام می 
شود و تلاش ما بر این اســت تا عشایر و دام های 
آنان با کمترین مشــکل روبرو شوند. به گزارش 
ایرنا، 1۴ هزار و ۳1۵ هزار نفر از عشــایر کشور 
در اســتان تهران زندگی می کنند و بر اســاس 
گزارش مرکز آمار ایران جمعیت عشایر استان 
در ۴0 سال گذشته تا حدودی ثابت بوده و دلیل 
آن هم این اســت که ظرفیت مراتع جوابگوی 
جمعیت بیشتر نیست. عشایر این استان قشلاق 
را در جنوب شــرقی تهران و در شهرستان های 
ورامین و پاکدشت و فصل ییلاق را در ارتفاعات 
البرز و در شهرســتان های دماوند و فیروزکوه 
مستقر می شوند. جامعه عشایری استان تهران 
تلفیقی از عشایر سایر استان های کشور است که 
حدود ۳00 ســال پیش در قالب چهار ایل و ۲۷ 
طایفه در مناطق عشایری استان تهران سکونت 

گزیدند.

ازُُن؛ دومین آلاینده مضر سلامت
رئیس مرکز ســلامت محیــط و کار وزارت 
بهداشت، عوارض آلاینده ازن بر سلامت را تشریح 
کرد و گفت: توصیــه می شــود در روزهایی که 
غلظت ازن بالاتر از حد مجاز اســت، افراد ساعات 
حضورشــان در فضای آزاد به خصوص در ساعت 
1۲ تا 16 را کاهش دهند. دکتر جعفر جندقی در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه آلاینده ازُن بعد از 
ذرات معلق، خطرناک ترین آلاینده برای سلامتی 
انســان به خصوص برای بیماران تنفسی، قلبی 
و عروقی، ســالمندان و کودکان است، گفت: ازُن 
آلاینده ثانویه است و این آلاینده در اثر واکنش بین 
ترکیبات آلی فرار و دی اکسید نیتروژن در حضور 
نور خورشید تشکیل می شود. وی افزود: ازُن منجر 
به سردرد، سوزش چشــم، گلو، تحریک مخاط، 
تنگی نفس و سرفه می شود. اکسیدهای نیتروژن 
و ازُن همچنین باعث حملات آسمی، درد قفسه 
سینه و افزایش خطر ابتلا به بیماری های تنفسی 
و ریوی می شود. او با بیان اینکه طی سال 1۴00، 
بیست و سه روز آلاینده ازُن بالاتر از حد مجاز بوده 
اســت، اظهار کرد: مردم می تواننــد با مراجعه به 
نشانی اینترنتی airnow.tehran.ir متعلق به 
شرکت کنترل کیفیت هوا و یا با نصب اپلیکیشن 
مربوطه در تلفن همراه، از وضعیت هوای منطقه 

خود مطلع شوند.

بر اساس مصوبه هیأت وزیران؛
اجرای طرح های صنعت نفت 

بدون مجوز محیط زیست 
ممنوع شد

اجرای هر نوع طرح یا پروژه مشمول ارزیابی 
بدون مجوز از سازمان حفاظت  محیط زیست بر 

اساس مصوبه هیأت وزیران ممنوع شد.
به گــزارش خبرنگار مهر، هیئــت وزیران 
در جلسه شــهریورماه امســال بر اساس نامه 
پیشنهادی ســازمان حفاظت محیط زیست 
و به استناد اصل 1۳۸ قانون اساسی جمهوری 

اسلامی ایران موضوعات مهمی تصویب کرد.
بر اساس این مصوبه به منظور تعیین تکلیف 
طرح های تملــک دارایی های ســرمایه ای و 
طرح های صنعت نفت مشمول ارزیابی اثرات 
محیط زیســتی و فاقد مجوز از سازمان محیط 
زیست و دارای پیشرفت فیزیکی منتهی به سال 
1۴01 کارگروهی متشکل از سازمان برنامه و 
بودجه کشور، معاونت حقوقی رئیس جمهور و 

دستگاه مجری تشکیل می شود.
بر اســاس تبصره 1 این مصوبــه کارگروه 
موظف اســت حداکثر طی 6 ماه از تاریخ ابلاغ 
این تصویب نامه طرح های مربــوط را تعیین 
تکلیــف کند همچنیــن بر اســاس تبصره ۲ 
شــیوه نامه اجرایی نحوه بررسی موضوعات در 
کارگروه یاد شده طی دو هفته از تاریخ ابلاغ این 
تصویب نامه توسط ســازمان حفاظت محیط 

زیست تهیه و به تصویب کارگروه می رسد.
همچنین تشــکیل کارگــروه مذکور رافع 
مسئولیت های قانونی سازمان حفاظت محیط 
زیست و دســتگاه های مجری نیست و شروع 
به اجرای هر نوع طرح یا پروژه مشمول ارزیابی 
بدون مجوز از سازمان حفاظت  محیط زیست 
از تاریخ ابــلاغ این تصویب نامه ممنوع اســت 
همچنین ســازمان حفاظت محیط زیســت 
موظف است گزارش اجرایی این تصویب نامه را 

به صورت ماهانه به هیئت وزیران ارائه کند.

ارتقای کیفیت مدارس دولتی 
به شرط مدیریت با ثباتِ مستمر 

در آموزش و پرورش
دبیرکل شــورای عالی آمــوزش و پرورش 
گفت: اگر یک مدیریت با ثباتِ مستمر موضوع 
ارتقای کیفیت مدارس دولتی کشور را پیگیری 
کند، می توان امید داشت تا دهه بعدی تحولی 
اساســی در مدارس ایجاد شده باشــد، اما اگر 
همچنان آموزش و پــرورش عرصه بی ثباتی 

مدیریتی باشد چنین امیدی نمی توان داشت.
ارتقای کیفیــت مدارس دولتی به شــرط 
مدیریت با ثباتِ مستمر در آموزش و پرورش/ 
توضیح درباره شرایط ثبت نام کودکان با صغر 

سنی در پایه اول ابتدایی
»محمود امانی طهرانی« دبیرکل شــورای 
عالی آموزش و پرورش در گفت و گو با خبرنگار 
ایلنا در مورد تقویت مدارس دولتی توضیح داد: 
ارتقای مدارس دولتی یکی از محورهای ده گانه 
اجلاس روسای آموزش و پرورش سراسر کشور 
بود. کارگروه تخصصی ارتقای مدارس دولتی 
به اداره کل آموزش و پرورش خراسان شمالی 
سپرده شده است. این کارگروه با قدرت زیادی 
نظرات کارشناســان سراسر کشــور را جمع 
کرده اند و به بسته پیشنهادی خوبی رسیده اند. 

دبیرکل شــورای عالی آمــوزش و پرورش 
تصریح کرد: یکی از اجزای این بسته پیشنهادی، 
لایحه حمایت از مدارس دولتی است که طبیعتا 
این لایحه مقداری زمان بر خواهــد بود، اما از 

اقدامات فوری تا درازمدت را شامل می شود. 
امانــی طهرانی با بیــان اینکه بســیاری از 
برنامه های مربوط به تحول در کیفیت مدارس 
دولتی در مدت کوتاه شدنی نیست و باید طی 
زمان محقق شــود، اظهار کرد: آغاز این ارتقای 
وضعیت مدارس دولتی از اجلاس روســا بوده 
و پایــان آن زمانی اســت که مــدارس دولتی 

پابرجاست. 
دبیرکل شــورای عالی آمــوزش و پرورش 
افزود: پیشــتیبانی های جدی بــرای ارتقای 
کیفیت مدارس دولتی لازم اســت و در سطوح 
مختلف باید در خصوص این موضوع پیگیری و 

پشتیبانی مالی، قانونی و… صورت بگیرد. 
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش بیان 
کرد: اگر یک مدیریت با ثباتِ مســتمر موضوع 
ارتقای کیفیت مدارس دولتی کشور را پیگیری 
کند، می توان امید داشت تا دهه بعدی تحولی 
اساســی در مدارس ایجاد شده باشــد، اما اگر 
همچنان آموزش و پــرورش عرصه بی ثباتی 

مدیریتی باشد چنین امیدی نمی توان داشت. 
در ادامه، امانی طهرانی در پاسخ به پرسشی 
در مورد سرانجام شرایط ثبت نام کودکان با صغر 
سنی توضیح داد: در آیین نامه اجرایی مدارس 
به بچه های متولد مهرماه اجازه داده شــده بود 
تا وارد دوره دبستان شوند. البته اولا مشروط به 
اینکه مدرسه ظرفیت داشته باشد، ثانیا بررسی 
مربیان مدرسه تایید کند که کودک به رسش 
کافی برای ورود به دوره دبستان رسیده و دوره 

پیش دبستان را نیز کامل طی کرده است. 

شــهریار دبیریان ، دبیر کمیته های فنی و 
علمیه انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران 
در خصوصغذای ســالم و در دســترس تقریبا 
دغدغه ی  تمامی نهاد های توســعه دولت ها و 
اسناد ایمنی غذایی اســت ،در این مقوله حوزه 
استاندارد در بخش صنایع غذایی شاید ضعیف 
تر از سایر حوزه ها باشــد از این منظر در حوزه 
اســتاندارد در کدام بخش ها با استاندارد های 
جهانی هماهنگی بیشــتری دارد ؟ و در کدام 
بخش ها از اســتاندارد جهانــی فاصله زیادی  

داریم؟
 درخصوص بحث استاندارد ها ما در صنایع غذایی و 
حالا خود صنایع شیر ،استاندارد ها وقتی که تدوین می 
شود معمولا ان استاندارد بین المللی که در حقیقت تد 
می شود در جهان معمولا ان استاندارد بین المللی را می 
آورند و بر آن اساس الگو سازی میکنند و استاندارد ملی 
خودمان را مینویسند، ما در بحث صنعت لبنیات خیلی 
از موارد مان مطابق با اســتاندارد جهانی است  برخی از 
مواقع هم خیلی از مواردمان که سخت تر هم است یعنی 
ما مثلا در مقوله ی آفلاتوکسین که در شیر مطرح شده 
است ما نســبت به اســتاندارد های بین المللی ۵ برابر 
سختگیرانه تر اســت ،بر خلاف آن تصوری که وجود 
دارد ما در برخی اســتاندارد هایمان ، چون من در بالغ 
بر 1۲0 اســتاندارد ملی در زمینه لبنیات هم خدمت 
دوستان در مشارکتشــان بودم واقعا دیدم در برخی از 

مواقع ما سختگیرانه تر عمل میکنیم .
+ آیا این سختگیری ها ضروری است؟

 بله ، با توجــه به موقعیت و باتوجه به ســبد غذایی 
،چون ما استانداردها را  بومی سازی میکنیم در حقیقت 
سازمان ملی اســتاندارد کاری که انجام می دهد این 
است و هدف عمده ی ان بحث ســلامت جامعه است 
یعنی ما در هنگام اســتاندارد نویســی هم همکاران 
ســازمان ملی اســتاندارد حضور دارند و هم همکاران 
ســازمان بهداشــت حضور دارند و هدف عمده هم در 
بحث استاندارد نویسی ان بحث سلامت ان ماده غذایی 
اســت ،یعنی در درجه اول خوشــبختانه در این بحث 

کسی کوتاه نمی اید .
+ مگر در بقیه ی کشور های دنیا این سخت گیری 
ها به لحاظ رعایت بهداشــت و سلامت شهروندانشان 
رعایت نمیکنند؟ و ایــن تفاوتی که ما بومی ســازی 

کردیم و سختگیری ها را بیشتر کرده ایم در چیست؟
 با توجه به ســبد غذایی چون یکی از عوامل مهمی 
است که در استاندارد نویســی در حقیقت نقش دارد 

،بحث سبد غذایی است 
که مثلا ما اگر بخواهیم مقایسه کنیم با کشور های 
اروپایی ، در کشور های اروپایی سبد غذایی که مصرف 

میشود با ما متفاوت است
ما مثــلا در زمینه ی نــان و غلات حــدودا 6 برابر 
اســتاندارد بین المللی مصرف میکنیــم اما در بحث 
لبنیات مثلا حدود یک دوم تا یک سوم مصرف ما است 
ان ســبد غذایی و ان فرهنگ و ادب و سنت مردم است 
که کمک می کند ،یعنی میاد به اینکه یک اســتاندارد 
نوشته شود و من خودم به یاد ندارم که استانداردی را در 
حقیقت نوشته باشیم که از استاندارد های بین المللی 

که ما داریم سختگیرانه تر باشد .
+ اگر بخواهید مــواردی را نام ببرید کــه در مورد 
برخی از محصولات ان استاندارد ها خیلی سختگیرانه 

تر از استاندارد جهانی دارد و اعمال میشود چیست؟ 
 مثل استاندارد آفلاتوکسین در خود شیر ، استاندارد 
کدکس بین الملل که اســتاندارد جهانی ما اســت ان 
عدد  نیمppb استو ما این اســتاندارد را دقیقا موقعی 
که استانداردش نوشته شد با نظری که وزارت بهداشت 
داشــت و دقیقا توافق همه ی صنعــت ،چون صنعت 
هم در جلسات حضور دارند و ســازمان ملی استاندارد 
،سازمان دامپزشکی کشور ، در حقیقت این ها همه در 

جلسه حضور دارند 
این اســتاندارد با توجه به نظر وزارت بهداشــت و 
موافقت سازمان ملی استاندارد و صنعت از نیم به یک 
دهم تغییر پیدا کرد ، یعنی ما حداکثرمان در حقیقت 

شد یک دهم ، ولی استاندارد بین المللی الان نیم است .
+ با این حســاب چــرا مــا میبینیم کــه برخی از 
محصولات صادرات ایرانی برگشــت میخورد با وجود 
اینکه شما میگویید در حوزه اســتاندارد اتفاقا خیلی 

سختگیرانه عمل میکنید ؟ 
 یک سری عوامل دست به دســت هم میدهند در 
حقیقت برای اینکه ممکن است محصول برگشت داده 
شود و یکی از دلایل عمده هم همان زنجیره ی انتقال 
است چون این ها در داخل کشــور همه ازمایش شده 
اند در بحث زنجیره ی سرد و در بحث انتقالی که انجام 
میشود در شرایط گرم قرار میگیرند ،مثلا ما میگوییم 
که محصولات اســتریل در  دمای محیط بگذارند ولی 

دمای محیط تعریف دارد 
مثلا دمای ۲۵ درجه نگهداری شــود نه در درمای 

۵0 درجه 
مثلا دمای بعضی استان ها ممکن است ۵0 درجه 

باشد. 
+ یعنی مشــکلاتی که در مرحله ی ارســال داریم 

باعث بوجود آمدن این مشکلات است؟
 بله بیشتر شامل این ها میشــود چون در کارخانه 

مشــکلی به وجود نمی آید ، چــون قرنطینه و کنترل 
میشــوند مخصوصا محصولات صادراتــی که خیلی 
حساســیت هســتند ، الان هم در خصــوص صنعت 
لبنیات : الان صادرات به کشورهای اوراسیا مثل روسیه 
و قزاقستان و ….  که خیلی استاندارد های سختگیرانه 
ای هم دارند کــه الان ایران خیلی از شــرکت هایش 
موفق شده اند این استاندارد را پاس کنند و در حقیقت 

صادرات به کشور روسیه هم میرود 
+ آیا عودت این محصولات می تواند تهدیدی برای 

بازار های ما باشد؟ 
آیا راهکاری وجود دارد بــرای اینکه ما این موضوع 

را حل کنیم؟ 
 صددرصد تاثیر دارد منتها برگشــت هم اینطوری 
نیســت که مثلا دوتا محصول می رود و یکی برگشت 
بخورد اتفاقا برگشــت کم اتفاق میافتد مثلا ما خیلی 
میزان درصد برگشت  نداریم ،وقتی برگشت می خورد 
مثلا از 100 مورد یا ۲00 موردی که میرود یکی از آنها 
برگشت می خورد حتما روی بازار تاثیر می گذارد منتها 
این مورد خیلی تکرار نمیشود ولی مشخصا چه در بازار 
داخلی چه در بازار خارج محصولی برگشــت داده شود 
یک پوئن منفی است بالاخره چه برای ان کارخانه و چه 

برای ان کشور تاثیرات منفی میگذارد 
+ ما بعد از کرونا آیا تغییری در اســتاندارد ها داشته 
ایم؟ هم به لحاظ اســتانداردهای جهانی وهم در مورد 

خود ایران ؟ 
 یک سری استاندارد ها را در زمان کرونا در حقیقت 
نوشــته بوده اند، منتها نه اســتاندارد های خیلی زیاد 
، بنده فقط میتوانــم بگویم در طی پــوران کرونا هم 
تماما اســتاندارد نویســی ها ادامه داشــت به صورت 
غیر حضوری و مجازی یعنی بحث اســتاندارد نویسی 

متوقف نشد  
ولی استانداردی که مثلا خاص در رابطه با مثلا بحث 
لبنیات نبود چون واقعا نیازی بر این قضیه نبود ، منتها 
در کارخانه ها تمهیدات لازم در حقیقت انجام شد شاید 
یکی از مواردی که ما خیالمان راحت بود این بود که ما 
در تمام کارخانه های لبنی همه ی دوســتانی که آنجا 
کار میکردند همه ماسک داشتند حالا چه قبل از کرونا 
چه بعد از کرونا و خیلی هم کنترل شده بود ولی  اینکه 
استانداردی بنویســیم که مثلا از سمت لبنیات بحث 
کرونا باشد ، خیر چنین استانداردی نوشته نشد ولی ما 

استاندارد نویسی در زما کرونا هم ادامه دادیم .
+ وقتی که یک سری از اتفاقات و اظهار نظر ها و مقاله 
ها را میبینیم در مورد چالش های اســتاندارد و امنیت 
در صنایع غذایی به عوامل و مــوارد متعددی برخورد 
میکنیم از جمله چالش های تکنولوژی در این صنعت 
و کامل نبودن قوانین و مقررات در حوزه اســتاندارد و 
تکانه های اقتصادی از جمله تورم در کاهش کیفیت و 
در دسترس بودن ،شما در بین این عواملی که اشاره می 
شود نقش کدامیک را برجســته تر میدانید ؟_ این ها 
همه در حقیقت تاثیر گذار هستند منتها من یک نکته را 
خدمت شما عرض کنم که الان از نظر بحث تکنولوژی 
در کارخانه های لبنی عموما از تکنولوژی های در حد 

اروپا استفاده میکنند .
+ جتی با وجود شــرایط ســخت و محدودیت ها و 

تحریم هایی که وجود دارد ؟ 
 بله حتی باتوجه به این ها هنــوز کارخانه های ما از 
تکنولوژی های جدید اســتفاده میکننــد ،یعنی ان 
چیزی که در دنیا می آید در کارخانه های بزرگ لبنی 
هم میشود دید ،منتها قیمت این دستگاه ها گران شده 
اســت و قطعا تاثیر گذار اســت بالاخره این تحریم ها 
تاثیر گذار است ولی کارخانه ها از نظر بحث تکنولوژی 
چیزی کم ندارند ، من دوست داشتم که چون درمورد 
بعضی از موارد صحبت میشــود و شایعاتی در صنعت 
لبنیات اتفاق میافتد برخی از دوســتان و کارشناسان 
و متخصصانی که در صنعت غــذا و لبنیات تخصصی 
ندارنــد ولی خب متخصــص در جای دیگر هســتند 
ممکن اســت صحبت هایی کنند و نگرشــی داشته 
باشــند ، به عبارتی بعضی ها زمانی کــه با انها صحبت 
میکردیم فکر میکردند که پاســتوریزه شدن شیر در 
کارخانه ها هنوز توی پاتیل انجام میشود ، وقتی که یک 
کنفرانسی برگزار شد و ما این دوســتان را به کارخانه 
دعوت کردیم و این ها دیدند ، باور نمیکردند و حقیقت 
را دیدند ما فرهنگ ســازی صنعت شیر را فکر میکنم 
حدود ۳0 الی ۳۵ سال است که بیشتر برای مدارس بود 
و فکر میکنم یک تغییری باید ایجاد کنیم اما نه اینکه 

کامل اشــتباه کردیم ولی تغییری باید دهیم این است 
کهافراد متخصصی که در زمینه صنعت لبنیات درواقع 
تخصص ندارند را باید ببریم کارخانه ها را به انها نشان 

دهیم . 
+ یعنی شــما میگویید این چالش ها وجود دارند؟  
ولی در عین حال حرکت هایــی رو به جلو هم در مورد 

این حوزه وجود دارد
یعنی اگر برگردیم بــه ان چالش هایی که نام بردیم 

شما نقش کدامیک را برجسته تر میدانید؟
 تکنولوژی که عرض کردم از نظر بحث ما تا اونجایی 
که الان صنعت لبنیات ، صنعتی اســت که به نســبت 
ســایر صنعت غذا استرس بســیار زیادی دارد چون با 
کوچکترین کوتاهی که انجام شود یعنی مثلا یک تانک 
100 تنی شیر خراب میشود و غیر قابل استفاده میشود 
این در هیچ صنعتی به نســبت صنعت لبنیاتی نیست 
از نظر بحث تکنولوژی بالاخره چالش اســت نه اینکه 

نباشد ولی صنعت توانسته خودش را حفظ کند 
+ تکانه های اقتصادی چقــدر روی این صنعت اثر 

میگذارند؟
بالاخره تکانه های اقتصادی وقتی که گران میشود 
مثلا شــیر خام وقتی که گران میشــود دیگر نمیشود 
محصول کران نشــود چون حــدود ۷۵ درصد قیمت 
محصول را در خقیقت شــیر خام دارد و بعد از ان بحث 
های پتروشیمی و بحث های بسته بندی است،این ها 
همه  گران میشود و در حقیقت نمیشود خود محصول 
گران نشــود و خب کارخانه تا یک انــدازه ای میتواند 
حفظش کند و خب در حقیقت این مســئله وقتی که 
مثلا پنیر، ماست گران میشود این بر روی قدرت خرید 

مردم تاثیر گذار است .
+ با توجه به این چالش هایی که صنایع غذایی دارد 
ایا ایران اساسا میتواند با بازارهایی مثل بازهای اروپایی 

فکر کند ؟ 
 بله میتواند ، درست است مشــکلات زیادی داریم 
اما خوشــبختانه برخی از کارخانه محصولات را برای 
اروپا میفرستند ، عرض کردم اســتاندارد های روسیه 
خیلی سخت است یعنی از خوراک دام شروع میشود تا 
دامداری و عرضم به خدمت شما که کارخانه های لبنی 

و بعد به مصرف کننده میرسد ،
استانداردهای بسیار ســختی دارد که الان نزدیک 
به 10 الی 1۵ شــرکت هســتند که این مجوز را برای 
صادرات دارندبلــه در حقیقت برای بحــث بازار های 
اروپایی میشود به این فکر کرد، چون  همه ی استاندارد 
بازارهای اروپایی را داریم و میدانیم به چه صورت است 
و  علی رغم اینکه یک تعداد از کارخانه ها هم ارسال هم 
میکنند منتها ممکن است محدود باشد ولی ان ها هم 
درحقیقت ارسال را انجام میدهند ولی روسیه کارخانه 
هایی که مجوز گرفته اند بســتر ارسال را دارند و ارسال 

میکنند 
بله این دور از تصور نیست ما دامداری هایی را داریم 
که باتوجه به تجربه ی ۳1 ســاله ام از نظر کیفیت شیر 
خامشان بسیار بالا هســتند یعنی در حقیقت رقابت 
میکنند با کشــور های اروپایی ، یعنی بــار میکروبی 
بسیار پایینی دارند و کم هم نیســتند از این دامداری 
های صنعتی که کار میکنند و زحمت میکشــند چون 

دامداری هم صنعت بسیار سختی است .
+ خیلی از کارشناسان صنایع غذایی معتقد هستند 
که با وضعیت فعلــی صنعت دام ممکن اســت که به 
وارد کننده ی شــیر در صنایع لبنی تبدیل شویم حالا 
مشــکلاتی که در این صنعت وجود دارد،عوارض این 

اتفاق چه چیزی میتواند باشد؟
 بالاخره باید تمهیداتی داشته باشیم،چون این ها به 

هم ارتباط دارند چون مصرف سرانه باید بالا برود .
+دقیقا یکی از مشکلات اساسی در چند سال اخیر 
این اســت که مصرف سرانه شــیر و فراوردهای لبنی 

کاملا کاهش پیدا کرده است.
بله درست است ، مصرف ســرانه وقتی پایین بیاید 
مشــکلاتش ممکن اســت در آن لحظه دیده نشود و 
ما نمیتوانیــم بگوییم الان در حقیقت ســرانه مصرف 
صنعت پایین آمده و ببینیم الان مشــکل چیســت 
،خیر ما در آن لحظه متوجه نمی شــویم و ممکن است 
مشکلات ده سال آینده پدیدار شود ،با کوتاهی قد بچها 
و ضعیف بودنشــان و پوکی استخوان و نرمی استخوان 
و….نمایان میشود.مصرف سرانه را هرطور شده است 

مسئولین باید به بالا ببرند .
+نکته ای که وجود دارد این است که با وجود اینکه 

ســرانه مصرف پایین آمده به لحاظ وضعیت اقتصادی 
هم که شما در بخشــی از صحبت هایتان اشاره کردید 
قیمت ایــن محصولات روبه افزایش اســت و خب هم 
آینده ی این صنعت در خطر است و هم بر سلامت مردم 
اثر میگذارد ، چطور میشــود برای این موضوع در واقع 

تدابیری انجام داد؟
الان یک کار خــوب را در حقیقت دوســتان انجام 
دادند و صحبت کردند و قرار شــد چــون این یکی از 
راهکار هایی که باید در حقیقت انجام داد بحث احیای 
شیر رایگان مدرسه اســت،ما بیشترین جذب کلسیم 
خصوصا و حالا بحث های پروتئینی معمولا در سنین ۸ 
تا 1۸ سالگی است، الان فردی که ۷0سال است درسته 
که نیاز به کلسیم دارد منتها آن جذب را نسبت به سنین 
پایین تر ندارد ما باید فوکوس کنیم بر نسل جوانمان و 
بحث شیر رایگان را در مدرسه احیا کنیم و طی صحبت 
هایی که شده قرار است اجرا شــود و در حقیقت اولین 
گام همین است و بعد مســئولین در بحث لبنیات باید 
به هر طریقی که فکر میکنند حــالا یا به کارخانه دار ها 
یا به دامداران یارانه دهند چون شــیر در حقیقت یک 
غذای کامل اســت و الان کاملا مشــخص شده است 
میزان کلسیم و پروتئین چربی اش چقدر حائز اهمیت 
است واقعا اگر از ســبد غذایی حذف شود اثرات خوبی 
ندارد و در بعضی کشورهای اروپایی خصوصا در اروپای 
شمالی مصرف سرانه شــیر ۴00 لیتر است ، ولی ما اگر 
خوشبینانه بگوییم مصرف سرانه شیر در کشورمان ۷0 

کیلو است.
+ بریم سراغ شــایعاتی که در فضای مجازی که در 
چند وقت اخیر شنیده میشــود در مورد یک سری از 
فرآورده هــای لبنی مخصوصا شــیر، اینکه گفته می 
شود خیلی از شیرهایی که در واقع مدت زمان طولانی 
میشود نگهداری کرد یک ســری مواد غیر خوراکی در 
آن ریخته میشــود که بتوان زمان عمــر آن را افزایش 
داد مثلا درمــورد وایتکس،پالــم و … واقعا همچین 

چیزهایی صحت دارد؟
 عرض شود خدمت شــما که این هم یکی از چالش 
ها اســت یعنی اگر قرار بود این هم جز چالش هایی که 
شما فرمودین بگذاریم این چالش خیلی صنعت را اذیت 
میکند و این چالش و شایعاتی که به وجود می آید ، حالا 
چه عمدا و چه سهوا که حالا ما میگوییم ان شاالله همه 
سهوا است ولی ما میگوییم مصرف سرانه کم است این 
شایعات بوجود می آید و وقتی این شایعات بوجود می 

آید مصرف سرایه کمتر میشود.
+ شما بعنوان کارشناس ارشد حوزه استاندارد قطعا 

این موضوع را رد میکنید ؟
صددرصد ، ببینید در مورد شــیر های استریل که 
همچین شایعاتی است که میگویند تا 6 ماه می مانند 
این ها معمولا شیر ابتداییشان شــیر خام است و مواد 
اولیه اشــان بهترین کیفیت را دارد چون باید شــیش 
ماه بماند یعنی بار میکروبی اش خیلی کم اســت و در 
حقیقت ســایر فاکتور دیگر هم در سطح خیلی بالایی 
اســت و بعد هم این ها می آیند در طول پروسه حدودا 

1۴0 درجه حرارت میبینند .
+یعنی فراتمام؟ 

بله درسته،ببینید همه در عامه میگویند استریل در 
صورتی که  دمای اســتریل در بحث تخصصی معمولا 
1۲0 یا 1۲1 درجه است مثل کنســرو های ماهی که 
میخریم .ایــن در صنعت لبنیات بــه خاطر وضعیت 
پروتئینی اش ما می توانیم دما را بالا تر ببریم و تغییری 
در خصوصیــات فیزیکی و شــیمیایی رخ ندهد برای 
همین اســت که ما دما را مثلا روی 1۳۵ الی 1۴0 می 

آوریم بدون اینکه هیچ تغییری را ما در شیر ببینیم .
+به لحاظ ارزش غذایی مشکلی به وجود نمی آید؟ 

خیر در ارزش غذایی هم تغییری ایجاد نمی شود و 
این در مورد شیر است که ما می توانیم دما را بالا ببریم  
وقتی می گویند نگهدارنده دارد ، واژه نگهدارنده معمولا 
تا زمانی به کار میبرند که یک میکروبی در ماده ای باشد 
که نگهدارنده بزنند و جلوی میکــروب را بگیرند ولی 
وقتی شــیر میکروبی ندارد نگهدارنده نمی زنند مثلا 
در صنعت مخصوصا اینکه تمام مســیر تولید هم همه 
بسته است و مسیر فرآورده های استریل در کارخانه ها 
کاملا بسته است و تحت کنترل تکنولوژی است، مثلا 
این مطرح میشود که بچه ها شــیر استریل شده نمی 
خورد بعد تا بخواهد این شایعه تمام شود بحث وایتکس 
پیش می آید ،یعنی این چالش ها در کنار مشــکلاتی 
که وجود دارد صنعــت را اذیت میکند چون واقعا ترس 
به وجود مــی آورد ، مــن در رادیو صحبت داشــتم و 
شنوندگان سوال میپرسیدند  ،خانمی می پرسیدند که 
به فرزندم شیر پاستوریزه داده ام و آیا فرزندم میمیرد؟ 

منظور این اســت که اینقدر زیاد تاثیــر دارد که ما 
چطور به این بنده خدا بفهمانیم که ضرر ندارد ؟وقتی 
این موارد پیش می آید مردم رو می آورند به محصولات 
کارگاهی غیر بهداشــتی و این محصولات اســت که 
سلامت را تهدید میکند و این چالش بزرگی است مثلا 
مردم می روند مغازه هایی که به صورت غیر بهداشتی 
و به غلط محصولات را ارائه می دهند یا مثلا در بعضی 
جاها می گوید ارگانیک و خب مردم با توجه به شایعات 
رو می آورند به این محصولات و مصرف این محصولات 
هم خطرناک اســت و عواقب خیلی بدی را دارد و دچار 

بیماری و مشکلات میشود .

» پول وارز«  بررسی می کند؛ 

محصولات صادرات ایرانی برگشت می خورند

خبرخبر
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  سال دوم

رئیس سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کلانشهرکرج:

زیبا سازی گاهی اوقات به معنی حذف زوائد است

مراسم افتتاح ســاختمان اقامت پزشکان بیمارستان 
شــهدا زیراب با حضور فرماندار، مدیر شبکه بهداشت و 
درمان شهرستان ســوادکوه و جمعی از مسئولین ارشد 
محلی و خیرین سلامت شهرســتان و رئیس بیمارستان 

شهدای زیراب، پزشکان و کارکنان این مرکز برگزار شد.
رمضــان غلامی فرماندار ســوادکوه بــا قدردانــی از حمایت 

های رئیس دانشــگاه علوم پزشکی مازندران و ســایر مسئولین 
این مجموعه از حوزه ســلامت این منطقه، از نگاه ویژه به توســعه 
زیرســاخت های بهداشــت و درمان ســوادکوه در دولت مردمی 
سیزدهم خبرداد و گفت : بر اســاس اعلام شبکه بهداشت و درمان 
ســوادکوه، کلیه خانه های بهداشــت زیر مجموعه این مدیریت، 

نوسازی و تجهیز خواهند شد.

فرماندار سوادکوه با اشــاره به تامین تجهیزات پزشکی لازم و 
دستگاه چیلر برای بیمارستان شهدا زیراب، به هزینه ۴0 میلیارد  
ریالی برای احداث ســاختمان اقامتگاه پزشکان اشاره کرد و ادامه 
داد : با حمایت های دانشــگاه علوم پزشــکی مازنــدران و مجمع 
خیرین ســلامت به زودی احداث بخش جدید مراقبت های ویژه 

ICU هشت تخته در بیمارستان زیراب آغاز خواهد شد.

آیین افتتاح ساختمان اقامت پزشکان بیمارستان شهدا زیراب

رئیس سازمان سیما،منظر و فضای سبز 
شهری شهرداری کلانشهرکرج با تاکید بر 
حذف زوائد از سیمای شهر خواستار برنامه 
ریزی برای ارتقاء بصری، انجام تمهیدات لازم 
و رفع نازیبایی ها از چهره این کلانشهر در 

آستانه فصل پاییز شد.
علیرضا عاقلی با تاکید بر ســاماندهی فضاهای 
شــهری و رفع آلودگی های بصری از سیمای شهر 
گفت:شناسایی و بهسازی فضاهای ناامن و بی دفاع 
شــهری و حذف زوائد و افزایش زیبایی و رفاه حال 
شــهروندان باید اولویت برنامه های زیبا سازی در 

شهر باشد.
رئیس سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری 

شهرداری مرکزاستان البرز بیان داشت: 
نور پردازی پل تقاطع غیر همسطح زیرگذر آیت 
الله هاشمی رفســنجانی و پل کلاک، ساماندهی و 
یکسان ســازی تابلوهای اصناف و ساخت الِمان 
شهدای تپه موشکی اسلام آباد و میدان توحید در 

حال انجام است.
عاقلی با بیان اینکه نتیجه اقدامات معاونت زیبا 
سازی در شهر باید برای شهروندان ملموس باشد 
خاطرنشان شد:بخشــی از عملیات زیبا سازی و 
توسعه فضای ســبز در ورودی ها و خروجی های 
شــهر کرج خصوصــا در محدوده پــل فردیس و 
حصارک عملیاتی شده و این روند باید تداوم داشته 
باشد. زیبا سازی الزاماً به معنی اضافه کردن نیست 

و گاهی اوقات باید به حذف زوائد پرداخت.
رئیس ســازمان ســیما،منظر و فضای ســبز 
شهری شهرداری کرج خواستار برنامه ریزی برای 

ارتقاء بصری،انجام تمهیدات لازم و رفع نازیبایی 
ها از چهره این کلانشــهر در آستانه تغییر فصل و 
بازگشایی مدارس شد و بیان کرد:با اجرای برنامه 
های زیبا سازی شهر در طرح ویژه استقبال از مهر 
علاوه بر کاشــت انبوه گلهای فصلی،چهره شهر 
از برچســب ها و پوســترهای تبلیغاتی غیرمجاز 
و آلودگی های بصری پاکســازی و بــا هدف جلوه 
بخشــیدن به دیوارهای فرســوده و قدیمی شهر 
نقاشی و یا با تکنیک »سند بلاست«زیبا سازی می 

شوند.
علمــی  ظرفیــت  از  اســتفاده 
دانشگاه ها،برای پیشــبرد اهداف توسعه 

فضای سبز
رئیس سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری 
شــهرداری کلانشهرکرج بر اســتفاده از ظرفیت 
علمی دانشــگاه ها برای پیشــبرد اهداف توسعه 

فضای ســبز تاکید کرد و گفت:تلاش می کنیم از 
این ظرفیت به درســتی و برای برقراریِ ارتباطی 
دوسویه و البته مؤثر استفاده کنیم. عاقلی بر استفاده 
از ظرفیت علمی دانشــگاه ها برای پیشبرد اهداف 
توسعه فضای ســبز تأکید کرد و بیان داشت:یکی 
از اهداف اصلی این ســازمان برقــراری ارتباط و 
نزدیکی فضای اجرایی و علمی بــوده و به همین 
دلیل از واحد آموزش و برنامه ریزی خواسته شده تا 
تعامل میان سازمان و مراکز علمی بیش از گذشته 
گسترش یابد. رئیس سازمان سیما،منظر و فضای 
سبز شهری شهرداری مرکزاستان البرز گام اصلی 
در توســعه فضای سبز شهری را اســتفاده بهینه 
از پتانســیل و توانایی علمی اساتید و متخصصان 
فضای سبز دانست و اظهار داشت:تلاش می کنیم 
از این ظرفیت به درستی و برای برقراریِ ارتباطی 

دوسویه و البته مؤثر استفاده کنیم.

وی به برگزاری همایش تخصصی فضای سبز 
و منظر شهری اشــاره کرد و خاطرنشان شد:یکی 
از راهکارها برای ارتباطات اســاتید و دانشجویان 
و سیاســت گذاران و مجریان، برگزاری این گونه 
همایش ها می باشــد و البته زمانی این اقدامات به 
خروجی مثبتی منجر خواهد شد که برنامه ریزی 
مناسب و اصولی هم برای ایجاد و استفاده از نتایج 
همایش صورت پذیرد. عاقلی اذعان کرد:بررسی 
وضعیت گذشــته، امروز و آینده فضای سبز شهر 
کرج در این همایش مورد نقد و بررسی قرار خواهد 
گرفت و طرح های توســعه فضای سبز در آینده با 

پیوست مطالعاتی و پژوهشی انجام خواهد شد.
رئیس سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری 
شهرداری مرکزاســتان البرز به برگزاری جلسه با 
البرز پژوهان اشاره کرد و افزود:برای توسعه مراکز 
تفریحی گردشگری و بوستان های جدید همچنین 
ساخت الِمان ها و نمادهای شهری به پژوهش های 
انجام شده درباره فرهنگ، تاریخ و مشاهیر استان 
البرز نیازمندیم و در گام اول توسعه پارک ملی ایران 
کوچک با استفاده از نتایج این جلسه در دستور کار 
قرار گرفته اســت. عاقلی در پایان با تأکید بر اینکه 
هرچه از بدنه کارشناســی و دانــش روز در فضای 
اجرایی اســتفاده شــود هزینه و خطای کمتری 
در اجرای پروژه ها مشــاهده خواهیم نمود اضافه 
کرد:امروزه توسعه فضای سبز در تمامی کلانشهر با 
توجه به موقعیت جغرافیای و رویکرد اکولوژیکی آن 
منطقه با چالش هایی روبرو است که خروج از آن ها و 
تصمیم گیری درست بدون تکیه بر پایه های علمی 

و نهادهای دانشگاهی مقدور نخواهد بود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز خبر داد:

افتتاح 1۷پروژه بهداشتی درمانی در آذربایجان شرقی طی هفته دولت

بهره برداری از پنج طرح  ساخت و توسعه شرکت برق منطقه ای خراسان رضوی

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تبریز گفت: در طی هفته 
دولت 17 پروژه بهداشــتی درمانی با هزینــه ای بالغ بر 110 
میلیارد تومان در اســتان آذربایجان شرقی به بهره برداری 

رسید.
دکتر بهمن نقی پور، ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره شــهیدان 
رجایی و باهنر و تبریک هفته دولت، با اشــاره بــه طرح های درمانی 
و بهداشتی قابل افتتاح استان آذربایجان شــرقی در طی این هفته، 
اظهار کرد: توزیع پروژه های اجرایی در استان متمرکز به مرکز نبوده 
و در شهرستان های مختلف پروژه های متعددی در دست اقدام است 
و طی هفته دولت تعدادی از این پروژه ها در شهرستان های تبریز، اهر، 

مرند، میانه، کلیبر، هشترود و عجب شیر افتتاح و مورد بهره برداری قرار 
گرفت. وی با اشاره به جزئیات این طرح ها گفت: در شهرستان اهر دو 
اتاق عمل و یک اتاق زایمان بی درد به مجموعه خدماتی بیمارستان باقر 

العلوم اهر با اعتباری بالغ بر هفت میلیارد تومان اضافه شد.
همچنین در ادامه خدمات بهداشــتی و درمانی که در شهرستان 
میانه به مردم این منطقه ارائه می شود شــاهد افتتاح و بهره برداری از 
مرکز فوریت های پزشکی محور میانه- هشترود ، کلینیک ناباروری 
برای نخســتین بار در سطح استان در راســتای تحقق قانون جوانی 
جمعیت و حمایت از خانواده ها و کلینیک دندانپزشکی بیمارستان 
برکت و بخش های آسیب شناسی و بخش گوش، حلق، بینی و چشم 
بیمارستان خاتم میانه در مجموع با اعتباری بالغ بر1۵ میلیارد تومان 

بودیم.
وی از بهره برداری دو دســتگاه دیالیز و تکمیــل بخش کودکان 
بیمارستان هشترود با اعتباری بالغ بر یک و نیم میلیارد تومان خبر داد 
و گفت: در راســتای کاهش بار ارجاع به مرکز استان نیز در شهرستان 
عجب شیر با تغییر کاربری ســاختمانی قدیمی، پانسیون پزشکان با 
اعتباری حدود ۳00 تا ۴00 میلیون تومان به منظور تســهیل حضور 

پزشکان متخصص در این شهرستان مورد افتتاح قرار گرفت.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تبریز، گفت: در طی هفته جاری، 
سی تی اسکن )مغزنگاری کامپیوتری( بیمارستان امام رضا )ع(تبریز 
با قدرت تشخیصی بســیار بالا و با اعتباری بالغ بر ۸0 میلیارد تومان 
به منظور خدمت رســانی به هموطنانمان در شــمال غرب کشور با 
جمعیتی بیش از 10 میلیــون نفر با ارائه خدمــات فوق تخصصی و 
تسهیل تشــخیص و درمان دقیق تر مورد افتتاح و بهره برداری قرار 

گرفت.
دکتر نقی پور افزود: پروژه خانه بهداشت محمود آباد کلیبر با اعتبار 
یک میلیارد تومان، مرکز جامع ســلامت بناب در شهرستان مرند با 
اعتباری بالغ بر دو میلیارد تومان، آزمایشــگاه بهداشت چای کنار  در 
تبریز  با اعتبار یک میلیارد تومان  از دیگر پروژه های افتتاح شــده در 

هفته دولت بود.
وی با اشاره به توســعه ارائه خدمات درمانی در بیمارستان مردانی 
آذری گفت: با آغاز به کار رسمی بیمارستان کودکان مردانی آذری در 
حدود 16 ماه گذشته، به همت خیر بزرگوار حاج آقا مردانی آذر هر ماه 
شاهد گسترش فعالیت های این مرکز هستیم و در طول این هفته نیز 
بخش روانپزشکی بیمارستان کودکان مردانی آذری با اعتباری بالغ بر 
یک میلیارد تومان به منظور ارائه خدمات سلامت روان با کیفیت، برای  

کودکان شمالغرب کشور افتتاح شد.
 وی با پاسداشت خدمات کادر بهداشــت و درمان و با اشاره به جان 
فشانی های کادر ســلامت در روزهای سخت همه گیری کرونا گفت: 
قرائت خانه دانشکده پزشکی نیز به نام شهید وحید یحیوی به عنوان 
نماینده ای از شهدای مدافع ســلامت که در روزهای سخت در کنار 
مردم بودند و با دادن جان خود سلامتی را به مردم برگرداندند با اعتبار 

یک میلیارد تومان  افتتاح شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز، در پایان خاطرنشان کرد: تمامی 
اقدامات صورت گرفته در گرو همراهی و همدلی تمامی همکارانمان در 
مجموعه دانشگاه است و امیدواریم بتوانیم خدماتی با کیفیت مطلوب 
و شایسته مردم عزیزمان در حوزه بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی 

ارائه کنیم.

پســت 400کیلوولت ابوطالب در مشهد و چهار پروژه 
شرکت برق منطقه ای خراســان رضوی با حضور بازرس 
ویــژه رئیس جمهور و اســتاندار خراســان رضوی به 

بهره برداری رسید.
اســتاندار خراســان رضوی در این مراســم گفت: از نظر ما 
برنامه ها تا سال 1۴0۴ مشخص شده اســت و در هیچ  حوزه ای 
ابهام نداریم مــا در همه بخش ها اهداف طرح هــا را کاملا معین 

کرده ایم.
یعقوبعلی نظری افزود: در هفته دولت موفق شدیم بیش از ۲ 
هزار و ۹00 پروژه خرد و کلان در سطح استان را به بهره برداری و 

یا عملیات اجرایی آن را آغاز کنیم.
اســتاندار خراســان رضوی ادامه داد: در طول این دو ســال 
چیزی حدود 16۸ روستا گازرسانی شده است که البته بنا داریم 

تا پایان دولت همه روستا های سطح استان گازرسانی شوند.
رئیس دفتر بازرســی ویژه رئیس جمهور هم در این مراســم 
گفت: اقلیم کشور ما بهترین اقلیم برای تولید انرژی است و ما در 

دولت سیزدهم به دنبال تولید انرژی پاک هستیم. 
حجت الاسلام درویشــیان افزود: برای استقبال مردم و جلب 
مشارکت ها و سرمایه گذاری آنان نیاز داریم تا اقدامات ارزشمند 
این دولت در قالب های مختلف بیان شود و مقایسه این اقدامات 

در مدت مشابه با دولت قبل به اطلاع مردم رسانده شود.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خراســان درادامه مراسم 
گفت : به مشــهد در حوزه برق بایــد توجه ویژ ه ای شــود. برق 

منطقه ای خراسان در سه استان وظیفه تأمین برق را دارد.
حســین محمودی افزود: از طریق چهار خط با برق کشــور 
به صورت سراســری و  با دو خط به کشــور های ترکمنســتان و 
افغانستان متصل هستیم. 6۳۴0مگاوات مجموع ظرفیت تولید 
برق در سه اســتان اســت که بیش از هزار مگاوات دیگر تا پایان 

دولت اضافه خواهد شد.
وی ادامه داد: در دولت ســیزدهم در مجموع 610مگاآمپر به 

ظرفیت برق استان اضافه شده اســت. همچنین در حال حاضر 
۴۳پروژه در دســت اجرا داریم که ۳هزار میلیــارد تومان دیگر 

اعتبار نیاز دارد.
محمودی   با تاکید بر اینکه باید به شــبکه شــهر مشهد توجه 
ویژه ای شود، گفت: به دلیل برخی محدودیت ها پروژه های شهر 
مشــهد دچار عقب ماندگی است. برق شهر مشــهد از طریق سه 
پســت تغذیه می شــود و باتوجه به افزایش مصرف این پست ها 
دیگر جواب گوی مصرف نیســت. این ظرفیتی که در حال اجرا 
شده فقط برای عبور از پیک مصرف امســال بود که اگر در سایر 

پروژه ها اجرا نشود دچار خاموشی خواهیم شد.
به گفته وی، برای چند پســت دیگر سطح شهر مشهدمقدس 
باید افزایش ظرفیت و توســعه صورت بگیرد. در ســال1۴0۴ 
پروژه هــای مختلفی باید اجرا شــود کــه از جملــه آن پروژه 

۴00کیلووات ذکریاست که در حال انجام است.
محمودی گفت: بیش از ۴هزار میلیارد تومان منابع فاینانس 
چین وارد شهر مشهد می شــود. تا دو هفته آینده اولین ال سی از 

فاینانس چین در دولت سیزدهم در مشهد باز خواهد شد.
وی تصریح کرد: برای اتمــام همه پروژه هــا ۴۴00میلیارد 
تومان دیگر اعتبار نیــاز داریم. همچنین مبلــغ ۲۴۸0میلیارد 

تومان اعتبار برای اتمام پروژه های شهر مشهد نیاز است.

از ۷ پروژه عمرانی برق 
رسانی در شهرستان دامغان 

بهره برداری شد
در مراسم افتتاح همزمان پروژه های عمرانی 
و اقتصادی شهرســتان دامغان کــه با حضور 
اســتاندار ســمنان، نماینده مردم شهرستان 
دامغان در مجلس شــورای اسلامی، فرماندار، 
مدیران کل ســتادی و اجرایی استان و مدیران 
شهرستان و شماری از مســئولان برگزار شد، 
از ۷ پروژه عمرانــی در حوزه صنعت توزیع برق 
این شهرســتان، با مبلغ 11۷ میلیارد و ۲۹۴ 
میلیون ریـــال افتتـــاح گردید. طرح احداث 
۲۵0 متر شــبکه فشارمتوســط و دو دستگاه 
پســت هوایی با ظرفیت ۳00 کیلوولت آمپر 
به مبلغ چهــار میلیــارد و ۲۴0 میلیون ریال 
بهره برداری شد اضافه کرد: طرح توسعه ۲۵0 
متر شــبکه فشــارضعیف هوایی و تعویض دو 
دســتگاه ترانــس 100 و ۲00 کیلوولت آمپر 
در روســتاهای ابوالبق و قلعه آقابابا و شهرک 
جدیدالاحداث قدرت آبــاد با اعتبار دو میلیارد 
و ۵۲0 میلیون ریال دراین شهرســتان افتتاح 
شــد. طرح بهینه ســازی ۳00 متر شــبکه و 
تعویض پایه ها جهت بهبود روشــنایی معابر 
میدان امام حسین)ع( تا میدان پسته با هزینه 
چهار میلیارد و ۲۴ میلیـون ریال افتتاح گردید 
افزود: طرح احداث دو هزار و ۲۳۵ متر شــبکه 
فشارمتوســط هوایی و زمینــی و نصب یک 
دستگاه سکسیونر توســعه فیدر جدید پست 
6۳ کیلوولت تاریخانه با اعتبارشــش میلیارد 
و ۸0 میلیون ریال، ازجمله طرح هایی اســت 
که درهفته دولت بهره برداری گردیدند. طرح 
بهینه سازی و تبدیل 10 هزار و 600 متر شبکه 
فشارضعیف هوایی سیمی به کابل خودنگهدار 
در روســتاهای برم، مهماندوست، حسین آباد 
دولاب و جزن به مبلغ ۲۸ میلیارد و ۷6۵ میلیون 
ریال بهره برداری شــدند تصریــح کرد: طرح 
تعویض دستگاه های لوازم اندازه گیری جهت 
تجهیزات هوشمندســازی شبکه با هزینه۵1 
میلیارد و ۴۵۵ میلیون ریال،ازدیگر پروژه های 
افتتاحی به شمار می رود. طرح اصلاح و بهینه 
سازی و تقویت 1۸ دستگاه ترانس پست های 
هوایی جهت تامین برق متقاضیــان به مبلغ 
۲0 میلیارد و ۲10 میلیون ریال در هفته دولت 

امسال افتتاح گردید.

افتتاح پست ۶۳ کیلو ولت 
 شهرک صنعتی دامغان 

با حضور وزیر کشور با اعتباری 
معادل ۱۲۵۰ میلیارد ریال

با حضور وزیر کشــور، اســتاندار سمنان ، 
امام جمعه دامغان و دیگر مقامات و مسئولین 
استانی، پســت 6۳ کیلوولت شهرک صنعتی 
دامغان با اعتباری معادل 1۲۵0 میلیارد ریال 
به بهره برداری رســید. مهندس مجید وفایی 
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای سمنان با 
اشاره به اهداف و دلایل فنی و اقتصادی احداث 
این پســت گفت: تامین برق مطمئن پایدار و 
مستقل جهت مصارف صنعتي شهرک صنعتي 
دامغان -  ایجاد زیر ساخت و ظرفیت جدید برق 
رسانی مطمئن به مشترکین جدید صنعتی از 
قبیل تامین برق صنایع جدیــد و کارگاههای 
صنعتی - افزایش قابلیت اطمینان شبکه فوق 
توزیع در شهرستان دامغان - بهبود پارامترهای 
کیفی برق و پروفیل ولتاژ شبکه - کاهش تلفات 
برق و افزایش قابلیت مانور و کاهش خاموشی 
ها از مهمترین اهداف احداث پســت 6۳ به ۲0 
کیلوولت شــهرک صنعتی دامغان می باشد.  
مهندس وفایــی با بیان مشــخصات فنی این 
پروژه افزود: این پســت با ۲ دستگاه فیدر خط 
ورودی 6۳ کیلوولت ، ۲ دســتگاه فیدر ترانس 
، 1۲ دســتگاه فیدر خروجی ۲0 کیلوولت، ۲ 
دســتگاه فیدر خازن باظرفیت خازن منصوبه 
۸/۲۴ مگار، تجهیز گردیده است.  در آئین افتتاح 
این پســت، دکتر احمد وحیدی ، وزیرکشور از 
زحمات و تــلاش های کارکنــان صنعت برق 

تقدیر و تشکر نمود .

امدادرسانی به خدمه سکوی 
نفتی در آب های خلیج فارس 

معاون دریایی اداره کل بنــادر و دریانوردی 
استان بوشهر گفت: امدادرسانی به خدمه سکوی 
نفتی واقع در آب های خلیج فــارس با موفقیت 
انجام شــد.  به گزارش روابط عمومــی اداره کل 
بنادر و دریانوردی استان بوشهر، محمد قاسمی 
در تشریح این خبر اظهار کرد: پیرو اعلام اضطرار 
سکوی یاد شده به مرکز هماهنگی جست و جو 
و نجات دریایی بوشهر مبنی بر بیماری یک نفر 
از خدمه، پس از انجام هماهنگی لازم به منظور 
تســریع در انتقال بیمار، شــناور خدماتی تیدا 
بیمار را از سکوی نفتی تحویل گرفته  و به سمت 
عسلویه حرکت کرد. وی بیان کرد: ناجی ۲0 به 
عنوان شناور اعزامی، فرد بیمار را شناور خدماتی 
تیدا تحویل گرفت و به سمت پایگاهش بازگشت.

خدمتگزاری دولت سیزدهم در 
صنعت گاز:

بهره برداری از ۱۱ پروژه با 
اعتباری بالغ بر ۲۱9 میلیارد 
ریال در پالایشگاه گاز شهید 

هاشمی نژاد
مدیرعامــل شــرکت پالایش گاز شــهید 
هاشــمی نژاد از افتتاح 11 پروژه بــا اعتباری 
بالغ بر ۲1۹ میلیــارد ریال هم زمــان با هفته 
دولت در شهرستان ســرخس خبر داد. یحیی 
فیضی ضمــن گرامیداشــت یــاد و خاطره 
شهیدان رجایی و باهنر، با اعلام این خبر افزود: 
هم زمان با ایام هفته دولت و با حضور مسئولین 
شهرســتان، یک پروژه کلنگ زنی و 11 پروژه 
دیگر با اعتبــاری بالغ بر ۲1۹ میلیــارد و ۴۳0 
میلیون ریــال در دولت مردمــی و خدمتگزار 
در شهرستان سرخس و شــرکت پالایش گاز 
شهید هاشمی نژاد به بهره برداری خواهد رسید. 
وی با بیان اینکه شــرکت پالایش گاز شــهید 
هاشــمی نژاد به عنوان تنها مجتمع پالایشی 
گاز در حوزه شــمال و شمال شــرق کشور از 
جایگاه راهبُــردی و مهمی در تولیــد انرژی 
برخوردار اســت، تصریح کرد: امروزه صنعت 
گاز به عنوان یک صنعت راهبردی و تأثیرگذار 
در امنیت و اقتصاد کشــور محسوب می شود و 
خدمت رســانی به هم وطنان و پایداری تولید 
در فصل زمستان مهم ترین اولویت این مجتمع 
اســت. فیضی بیان داشــت: خدمت رسانی به 
هم وطنان و مجاوران ســرزمین امام هشــتم 
)ع(، باروحیــه پرتــلاش و جهــاد مســتمر 
همکارانمان در واحدهای عملیاتی در روزهای 
گرم تابستانی و سرد زمســتانی و در ۳6۵ روز 
سال بدون یک لحظه وقفه ادامه دارد. این مقام 
مســئول تأکید کرد: در راستای تحقق اهداف 
دولت سیزدهم در صنعت گاز و توجه به موضوع 
محرومیت در مناطق مرزی، گام های مؤثری در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی در شهرستان 
ســرخس و روســتاهای مجاور پالایشــگاه و 
اشتغال آفرینی برای جوانان منطقه با حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان از سوی پالایشگاه 
انجام شده است که اشتغال زایی برای 1۵0 نفر 
در بخش کارخانه های محصــولات گوگردی 
بخشی از دستاوردهای دولت مردمی سیزدهم 

است.

با اعتباری بالغ بر 50 میلیارد تومان؛
مشعل گاز در ۷ روستای کوهستانی 

لاریجان آمل روشن شد
همزمان با پنجمین روز از هفته دولت؛ مشعل 
گاز در ۷ روستای کوهســتانی بخش لاریجان 
آمل روشــن شــد. به گزارش روابــط عمومی 
شرکت گاز اســتان مازندران، مشــعل گاز در 
۷ روستای بخش لاریجان آمل بمناسبت هفته 
دولت با حضور معاون سیاسی، امنیتی استاندار 
مازنــدران، مدیرعامل شــرکت گاز مازندران، 
نماینده مردم آمل در مجلس شــورای اسلامی، 
فرماندار آمل و جمعی از مســوولان شهرستانی 
در روستای پلور روشن شد. قاسم مایلی رستمی، 
مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران در این 
آیین اظهار داشت: برای گازرسانی به ۷ روستای 
پلور، قلعه دختر، آبگرم، مــلار، امیرآباد، اهرینه 
و گزانه در بخش لاریجان بیــش از ۵0 میلیارد 
تومان هزینه شــده و ۵000 خانوار روستایی از 
نعمت گاز طبیعی بهره مند شــدند. وی گفت: 
در خصوص صیانت و حراست از محیط زیست 
و رعایت الزامات زیســت محیطی، شرکت گاز 
استان مازندران طی سالهای اخیر، گازرسانی به 
روستاهای بالای ۲0 خانوار و صنایع را در راستای 
جایگزینی سوخت پاک با سوخت های فسیلی در 
دستور کار قرار داده و در حال حاضر بیش از ۹6,۴ 
درصد از خانوار روســتایی اســتان از نعمت گاز 
طبیعی برخوردارند. مایلی رستمی، گازرساني 
به روستاها را مهم ترین عامل پاکیزگي محیط 
زیست و جلوگیری از تخریب جنگل ها برشمرد 
و افزود: اصلی ترین هدف در این خصوص علاوه 
بر رفاه و عدالت محوری در توزیع منابع و امکانات، 
استفاده از ســوخت پاک توســط روستائیان و 
صنایع همجوار می باشد. مدیرعامل شرکت گاز 
استان مازندران با بیان اینکه گازرسانی به برخی 
مناطق مازندران با توجه به شرایط طبیعی سخت 
و دشوار است، ادامه داد: در منطقه هراز به دلیل 
عرض کم جاده و صعب العبور بودن مسیر برخی 
روستاها، گازرسانی از مازندران با مشکل مواجه 
شــده بود که با رایزنی شرکت ملی گاز مقرر شد 
گازرسانی از استان تهران از مسیر امامزاده هاشم 
تا گزنگ و آب اسک انجام شود که اکنون در حال 
اجراست. سلگی، معاون سیاسی امنیتی استاندار 
مازندران نیز در مراســم افتتاح پروژه گازرسانی 
با اشــاره به اینکه در هر شهرستان و یا روستایی 
که پروژه ای افتتاح می شود، ردپای شرکت گاز 
استان مشهود است، گفت: شرکت گاز مازندران 
در بیشتر مناطق روستایی استان پروژه اجرایی 
فعال دارد که این مهم نشــانه تلاش و کوشش و 
توجه دولت مردمی به مناطق محروم اســتان 

است.

خبرخبر
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هاکان فیــدان وزیــر خارجه ترکیه پنجشــنبه در 
کنفرانس مطبوعاتی مشــترک با همتای روس خود در 
مسکو گفت که سازمان ملل متحد با مشارکت این کشور 
بسته پیشنهادی جدیدی درباره توافق غلات آماده کرده  

است.
به گزارش ایرنا از خبرگزاری آناتولــی ترکیه، هاکان فیدان در 
کنفرانس مطبوعاتی مشــترک با ســرگئی لاوروف وزیر خارجه 
روسیه در مســکو، افزود: ســازمان ملل متحد با مشارکت ترکیه 
بسته پیشنهادی جدیدی را آماده کرده و معتقدیم که این زمینه 

مناسبی برای احیای توافق است.

وی گفت: ابتکارات ترکیه در مورد توافق غلات که برای امنیت 
غذایی و ثبات جهانی و صلح در دریای ســیاه اهمیت زیادی دارد، 

ادامه خواهد یافت.
وزیر خارجه ترکیه اضافه کرد: امروز )بــا لاوروف( رایزنی های 
گسترده ای در مورد مســائل دوجانبه و منطقه ای انجام دادیم و 

احیای ابتکار توافق غلات دریای سیاه در راس دستور کار ما بود.
فیدان همچنین گفت: ما بر نقش مهــم این ابتکار برای امنیت 
غذایی جهانی و ثبات منطقه دریای سیاه تاکید کردیم و من بر این 

باورم که احیای ابتکار، ثبات را به این دو حوزه باز می گرداند.
فیدان افزود: در این دیدار رهبران دو کشــور به طور جامع در 

مورد موضوعات باقی مانده در دستور کار دیدار امروز ما در سطوح 
دوجانبه و منطقه ای گفت وگو خواهند کرد.

وزارت خارجه روسیه چهارشــنبه اعلام کرده بود که سرگئی 
لاوروف در دیدار آتی خــود با هاکان فیدان وزیــر خارجه ترکیه 

درباره ایجاد جایگزینی برای »توافق غلات« رایزنی خواهد کرد.
قرارداد کریدور غلات به منظور کاهش تأثیر جنگ روســیه و 
اوکراین بر قیمت جهانی مواد غذایــی و به خصوص تامین غلات 
مورد نیاز تعدادی از کشــورهای وارد کننده با ابتــکار ترکیه و با 
همکاری سازمان ملل متحد، روسیه و اوکراین یک سال پیش در 

استانبول )۲۲ ژوئیه ۲0۲۲ ـ ۳1 تیرماه 1۴01( امضا شد.

وزیر خارجه ترکیه: با سازمان ملل بسته پیشنهادی جدیدی برای توافق غلات آماده کردیم

  در پــی درگیری های چنــد روزه بین 
مزدوران و  گروههای رقیب تحت حمایت 
واشنگتن در شرق ســوریه، ارتش ایالات 
متحده آمریکا خواستار توقف این درگیری 
ها شد و هشــدار داد که این درگیریها می 
تواند به احیای مجدد گروه تروریســتی 

داعش کمک کند.
به گزارش ایرنــا، منابع خبــری از درگیری 
میان دو گروه مســلح مزدور آمریکایی »قسد« 
و »شــورای نظامی دیرالزور« در شرق سوریه و 
بازداشت تعدادی از سران این شورا از سوی قسد 
و همچنین جلسات نظامیان آمریکایی با سران 
گروههای تروریستی مورد حمایت خود و ترکیه 

در آنکارا خبر دادند.
شبه نظامیان موســوم به »نیروهای سوریه 
دموکراتیک« )قســد( پس از حمله به خانه های 
تعدادی از سران گروه مســلح »شورای نظامی 
دیرالزور« در منطقه خشمان و العزیزیه در استان 
الحســکه و احاطه کردن منطقه غویران و زندان 

الصناعه، آنها را بازداشت کردند.
آمریکایــی  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
آسوشیتدپرس، درگیری ها میان این گروهها که 
از روز دوشنبه آغاز شد، حداقل ۴0 نفر در استان 
نفت خیز دیرالزور در شرق شــرق کشته و ده ها 
زخمی برجای گذاشته است و بدترین درگیری 
میان این گروه ها در ســال های اخیر بود. صدها 
نیروی آمریکایی از سال ۲01۵ به بهانه مبارزه با 

داعش در شرق سوریه مستقر شده اند.
این درگیری هــا اعضای نیروهای ســوریه 

دموکراتیک به رهبری کردها را در مقابل متحد 
سابق آن یعنی شورای نظامی دیرالزور به رهبری 
اعراب و برخی از قبایل عرب منطقه ای قرار داده 

است.
گروه ضربت مشترک آمریکا در بیانیه ای اعلام 
کرد که به نظارت دقیق وقایع در شــمال شــرق 
ســوریه ادامه می دهد و ادعا کرد: ما همچنان بر 
همکاری با نیروهای دفاعی سوریه برای تضمین 
شکســت پایدار داعــش در حمایــت از امنیت 

منطقه متمرکز هستیم.
درگیری هــای پراکنــده روز پنجشــنبه در 
بخش های مختلف این منطقــه در امتداد مرز با 
عراق رخ داد و طبق گزارش ها، دو طرف در حال 
آوردن نیروهای کمکی هســتند. آخرین دور از 
درگیری ها نگرانی ها را در مورد اختلافات بیشتر 
میان نیروهای دموکراتیک سوریه و متحدان آن 

در شرق سوریه افزایش داده است.

ارتش آمریکا مدعی شــد: »منحرف شــدن 
تمرکز از این وظیفه بســیار مهم بی ثباتی ایجاد 
می کند و خطر تجدید حیــات داعش را افزایش 
می دهد. خشــونت در شمال شــرق سوریه باید 
متوقف شــود و تلاش برای ایجاد صلح و ثبات در 
شمال شرق ســوریه، بدون تهدید داعش از سر 

گرفته شود.«
به گزارش المیادین، قســد و شورای نظامی 
دیرالزور دو گروه مســلح مزدور ارتش آمریکا در 
شرق سوریه هستند. شــورای نظامی دیرالزور 
پیشتر زیر مجموعه قسد بود و آمریکا اخیرا برای 
گردهم آوردن قسد و دیگر گروههای مسلح خود 
در منطقه التنف و گروههای تروریســتی تحت 
حمایت ترکیه با یکدیگر تلاش می کند. نظامیان 
آمریکایی چند روز پیش با سران این گروهها در 

آنکارا نشست هایی را برگزار کرده بودند.
گروه تروریســتی موســوم به »هیات تحریر 

الشام« )جبهه النصره سابق( از جمله گروههای 
اصلی است که در شمال و شــمال غرب سوریه 

فعال و مورد حمایت ترکیه است.
از ســوی دیگر، برادر ســرکرده ارشد شورای 
نظامی دیرالزور نیز اعلام کرد که در صورت عدم 
آزادی ســران این شورا، داعشــی هایی را که در 

بازداشت خود دارند، آزاد خواهد کرد.
در حــال حاضــر بخش هــای عمــده ای از 
»الحســکه«،  اســتان های  ســرزمین های 
»دیرالزور« و »الرقه« )در شــرق و شمال شرق 
ســوریه( که دارای منابع نفت و انرژی می باشد، 
تحت اشغال تروریســت های آمریکایی و عناصر 
قسد )مزدوران کُرد سوریه مورد حمایت آمریکا( 

است.
آمریکایی ها همچنین در جنوب سوریه، هم 
مرز با اردن و عراق سال ها اســت که دو پایگاه در 
منطقه التنف ایجاد کــرده که تاکنون دهها هزار 
تروریست در آنها آموزش دیده و پس از تجهیز به 
مناطق مختلف سوریه برای اقدامات تروریستی 
اعزام شــده اند و هم اکنــون نیــز آمریکایی ها 
پشتیبانی شمار زیادی از تروریست ها را از طریق 

همین دو پایگاه انجام می دهند.
تروریســت هــای آمریکایی پــس از حضور 
غیرقانونی در سوریه در ســال 1۳۹6، ۲۵ پایگاه 
غیرقانونی در خاک ســوریه ایجــاد کردند که 
چندی قبل نیز یک پایگاه بــه آن اضافه نمودند. 
آمریکا هم اکنون ۲۲ پایــگاه غیرقانونی اصلی و 
۴ پایگاه فرعی و در مجمــوع ۲6 پایگاه در خاک 

سوریه دارد.

درگیری های شرق سوریه و هشدار آمریکا به مزدوران خود

جزئیات توافقات جدید ایران و روسیه برای همکاری راهبردی در حوزه استاندارد
معاون رئیــس جمهــوری و رئیس ســازمان ملی 
اســتاندارد در پایان سفر رســمی بنا بر دعوت همتای 
روس خود به روســیه، در گفــت و گو بــا خبرگزاری 
جمهوری اسلامی در مسکو به تشریح جزئیات توافقات 
جدید دوجانبه در زمینه همــکاری راهبردی در حوزه 

استاندارد پرداخت.
مهدی اســلام پناه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در مسکو از 
سفر خود و هیات همراه به روســیه به عنوان سفری کوتاه، پربار 
و همراه با نتایج بســیار مهم یاد کرد و گفت:  موضوعات بسیاری 
برای توســعه راهبردی استانداردســازی دو کشور وجود دارد 
که در این ســفر به دعوت آنتون شــالیف رئیس آژانس فدرال 

استاندارد روسیه این مباحث را پیگیری کردیم.
وی یادآور شــد: اســتاندارد زبان تجارت بین الملل است و 
کشــورها برای صادرات و اجازه واردات، یکســری معیارهای 
فنی، مقــررات ملی و بیــن المللی در حــوزه کالا و خدمات در 
بخش های مختلف کشــاورزی، صنعتی، نیمه صنعتی و خدمات 
را شامل می شود. رئیس ســازمان ملی استاندارد ایران در ادامه 
به تلاش ها بــرای ارتقای جایگاه اســتاندارد ایــران در عرصه 
بین المللی اشــاره کرد و گفــت: در دولت مردمی ســیزدهم،  

جایگاه بین المللی استاندارد کشورمان به ۲۲ ارتقا یافت.
وی یادآور شــد: در دولت  هــای قبل، این جایــگاه بین رتبه 
۲6 و ۲۷ متغیر بود و با تلاش صورت گرفته در دولت ســیزدهم 
به جایگاه ۲۲ ارتقــا یافتیم، کاری که در نظامات اســتاندارد به 

سادگی امکان پذیر نیست.
اسلام پناه در ادامه رتبه استاندارد روسیه در جهان را هشتم 
عنوان کرد و به تشــریح رهاوردهای ســفر کاری خــود به این 

کشور پرداخت.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایــران گفــت:  دیدارها و 
برنامه های سفر به روســیه مبتنی بر روابط تاریخی، راهبردی 
و دوستانه بین نظامات اســتاندارد دو کشور بود و رئیس آژانس 
فدرال اســتاندارد روســیه، اســتقبال گرمی را از هیات ایرانی 

داشت.
وی افزود: مباحث مهمی در این دیدارها مطرح شــد از جمله 
آن که روســیه برای عضویت دائم اســتاندارد ایران در مجامع 

بین المللی قول حمایت لازم را داد.
اســلام پناه با اشــاره به اینکه عضویت ناظر ایران در آژانس  
اندازه شناســی بین المللی Coomet اظهار داشــت:  آژانس 
فدرال استاندارد روسیه بنا بر توافق صورت گرفته حمایت لازم 

را از عضویت اصلی ایران در این کمیته خواهد داشت.
وی تلاش برای عضویــت دائم در این آژانــس بین المللی را 
مهم و راهبــردی توصیف کرد و گفت:  اندازه شناســی امروز در 

همه حوزه ها مورد توجه است.
رئیس ســازمان ملی استاندارد با اشــاره به تصویب عضویت 
ایران در گروه بریکس از ابتدای ســال ۲0۲۴ میلادی ) دی ماه 
1۴0۲( گفت:  در مذاکرات با مقام هــای روس، درباره مقدمات 
پیوســتن ایران به بریکس از نظر مقررات و شرایطی که باید در 
نظام استانداردســازی ایجاد شود، صحبت شــد و قرار شد این 

موضوع در گفت وگوهای فنی کارشناسی دوجانبه تداوم یابد.
اســلام پناه در بخش دیگــری از گفت و گو بــا خبرگزاری 

جمهوری اســلامی از شناسایی متقابل اســتانداردها، گزارش 
های آزمایش و انطباق ایران و روســیه از ســوی طرف مقابل به 

عنوان دیگر رهاورد سفر رسمی خود به مسکو یاد کرد.
رئیــس ســازمان ملــی اســتاندارد همچنین گفــت: در 
مذاکره با طرف روس توافق شــد که تغییــر در آیین نامه های 
حوزه اســتاندارد صادرات کالا به روســیه 6 ماه قبل از اجرای 
شــیوه نامه های جدید به اطلاع طرف ایرانی برســد تا سازمان 
ملی اســتاندارد، تجار و بازرگانان ایرانی را از این موضوع مطلع 

کند.
وی با اشــاره به همکاری های ایران با روســیه به عنوان یکی 
از اعضای اتحادیه اوراســیا گفت: زمینه ســازی بــرای تقویت 
همکاری های دو و چند جانبه در چارچــوب این اتحادیه نیز در 

مذاکرات با طرف روس دنبال شد.
اسلام پناه با اشــاره به اینکه پیش از این لیست اقلام اولویت 
دار در کالاهای صادراتی و وارداتی از سوی ایران به طرف روس 
ارائه شده اســت، گفت: قرار شد که روســیه در اعلام فهرست 

مورد نظر به طرف ایرانی تسریع کند.
به گفته وی،  لیســت اقــلام اولویــت دار ایــران در بخش 
واردات حفظ نباتات و دامپزشــکی همچون واکســن های دام 
و طیور، مواد اولیــه دارو و مواد بیولوژیک می شــود و در بخش 
صادرات، انواع داروهای دامپزشــکی، مکمل های دام و طیور را 

در بر می گیرد.
بر این اســاس،  فهرســت اقلام اولویت دار ایران در مبادلات 
کشــاورزی با روســیه، در حوزه صادرات شــامل کاهو، کیوی،  
فلفل دلمه ای،  نارنگی، شــلیل،  خرما و کلم می شود و در بخش 
واردات شــامل انواع چوب، دانه گندم،  دانه جو،  دانه ذرت،  دانه 

ارزن و دانه نخود است.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد همچنین گفت:  این سازمان 
و آژانس فدرال اســتاندارد روســیه همچنین در این مذاکرات 
در زمینه تبادل اســتانداردها در حوزه های نفــت و گاز و پیاده 
ســازی آنها، استانداردســازی لوله ها و مخازن نفتی و تدوین 

بیش از ۷0 استاندارد در این حوزه توافق کردند.
وی ادامه داد: در مذاکرات رســمی دوجانبه ســازمان های 
ملی اســتاندارد ایران و روســیه همچنین درباره صدور گواهی 
آزمایشــی برای ابزارآلات برقی و قطعات الکترونیک و شاخص 

عدم انفجار قطعات و ایمنی بالای آنها تبادل نظر شد.
وی از ارزیابــی انطباق در صنعت نفــت و گاز به عنوان محور 
دیگر مذاکرات دوجانبه یــاد کرد و گفت: میــز هماهنگی این 
موضوع در طرف ایرانی در وزارت نفت اســت و ما سیاستگذاری 
ها در حوزه کلان را به اطلاع طرف روس می رســانیم و متقابلا 

اطلاعات دو کشور در این حوزه را مبادله می کنیم.
اســلام پناه همچنین گفت:  در ســفر به روســیه همچنین 
موضوع در اختیار قراردادن اسناد مرتبط با نتایج آزمون گواهی 
انطباق و پذیرش دو طرفه این آزمون ها مطرح شــد و قرار شد 

در کارگروه های مشترک فنی در دستور کار بحث قرار گیرد.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد همچنین با اشاره به بازدید 
خود از یک مرکز ملی اندازه شناســی روســیه در فاصله حدود 
1۵0 کیلومتری مســکو گفت:  در این مرکز هم بر همکاری های 
دوجانبه در زمینه اندازه شناســی تأکید شــد و علاوه بر آن،  از 

موسســه تحقیقات علمی و آزمایش خودرو از مراکز حاکمیتی 
روســیه بازدید کردیم که این مرکز آزمایش و بررســی ایمنی 

انواع خودرو را در دستور کار دارد.
اســلام پناه در بخــش دیگری از ســخنان خود بــه دیدار 
با رئیــس اداره دینــی و رئیس شــورای مفتیان فدراســیون 
روســیه اشــاره کرد و از توافق دو طرف برای همکاری در حوزه 

استانداردسازی صنعت حلال سخن گفت.
وی ادامه داد: در این دیدار مقرر شــد که گام های مشــترک 
برای استانداردســازی صنعت حلال، نتقــال تجربیات و انعقاد 
تفاهم نامه شــکل گیرد که این اقدامات در تعامــل با مرکز بین 
المللی حلال شــورای مفتیان فدراســیون روســیه، پیگیری 

خواهد شد.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد گفت: این همکاری ها توسعه 
و تعمیق روابط مســلمانان دو کشــور و پیش زمینه تجارت دو 
کشور را شتاب می بخشــد و چرخه صنعت حلال را در تعاملات 

دوجانبه تقویت می کند.
وی با اشــاره به عضویت جمهوری اســلامی ایران در هیات 
مدیره موسسه استاندارد و اندازه شناســی کشورهای اسلامی 
)اســمیک( و کمیته های متناظر اندازه شناســی ۵۷ کشــور 
عضو سازمان همکاری اســلامی، گفت:  آماده انتقال تجربیات 
اکوسیستم حلال به »کشــور دوست« روســیه در حوزه مواد 
غذایی، هتلداری، بانکداری، دارو، خدمــات و غذا، محصولات 

و خدمات هستیم.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد در ادامه با اشــاره به امضای 
یک سند بین این ســازمان و آژانس فدرال اســتاندارد روسیه 
گفت: ایــن تفاهم نامه همکاری پنج ســاله راهبردی، مســائل 

مختلف حوزه استاندارد بین دو کشور را حل و فصل می کند.
وی خاطرنشــان کرد: این تفاهم نامه عملیاتی با پیوست فنی 
و اجرایی با تلاش های کارشناسان و متخصصان دو کشور از ماه 
ها پیش آماده شــده بود که امیدواریم نتایج خوبی برای ایران و 

ملت عزیز ایران به همراه داشته باشد.
اسلام پناه رئیس ســازمان ملی اســتاندارد که روز یکشنبه 
پنجم شــهریورماه 1۴0۲ بنــا بر دعوت رســمی رئیس آژانس 
فدرال استاندارد روسیه به مسکو ســفر کرده بود، روز دوشنبه 
مذاکرات فشــرده ای با همتای روس خود داشت که با توافق در 
زمینه امضای ســند همکاری دوجانبه همراه شد. وی که در این 
سفر از سوی برخی معاونان و مدیران ســازمان ملی استاندارد 
همراهی می شد، چهارشــنبه هشتم شــهریورماه، مسکو را به 

مقصد تهران ترک کرد.

هنیه از موضع لیبی در رد 
سازش با رژیم صهیونیستی 

قدردانی کرد
منابع خبری بامداد جمعــه گزارش دادند، 
اســماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش 
حماس در گفت وگوی تلفنی با رئیس شورای 
ریاستی لیبی از مواضع این کشور در مخالفت با 

سازش با رژیم صهیونیستی قدردانی کرد.
بر اســاس این گزارش، رئیس دفتر سیاسی 
حماس در این تماس تلفنی از موضع مردمی و 
رسمی لیبی در مخالفت با عادی سازی روابط 
با رژیم صهیونیستی، تشــکر و قدردانی مردم 

فلسطین را از این موضع گیری ابراز کرد.
هنیه همچنین با المنفــی درباره تحولات 
مربوط به موضوع فلســطین و موضع رسمی و 
مردمی لیبی در رد عادی سازی با رژیم اشغالگر 

گفت وگو کرد.
وی گفت که مردم فلسطین با توجه به عادی 
سازی روابط برخی کشــورهای عربی با رژیم 
اشغالگر، نسبت به مواضع رسمی و مردمی لیبی 

افتخار می کنند.
از ســوی دیگر المنفی نیز بر مواضع قاطع 
لیبی در قبال مســاله فلسطین و ایستادگی در 
کنار حقوق مردم فلسطین و رد سازش تأکید 

کرد.
در پــی افشــای دیــدار منقــوش وزیــر 
خارجه لیبی با الی کوهن وزیــر خارجه رژیم 
صهیونیستی در رم ایتالیا، نخست وزیر دولت 
وحدت ملی لیبی بامداد روز دوشنبه منقوش 
را از کار تعلیق کرد. سرویس امنیت داخلی این 
کشور نیز وی را تا انجام تحقیقات ممنوع السفر 

کرد.
گروه ها، شخصیت ها و مردم لیبی یکشنبه 
شب در واکنش به دیدار وزیر خارجه این کشور 
با وزیر خارجــه رژیم صهیونیســتی بار دیگر 
مخالفت خــود را با هرگونه روابــط با این رژیم 
اعلام کرده و تظاهــرات کنندگان لیبیایی نیز 

پرچم رژیم صهیونیستی را آتش زدند.

عضو ارشد انصارالله: 
حضور آمریکا در یمن باعث 
تشدید تنش نظامی می شود

»علی القهوم« عضو دفتر سیاسی انصارالله 
پنجشــنبه شــب گفت که حضور نیروهای 
آمریکایی در یمن باعث تشــدید تنش نظامی 

می شود.
عضو دفتر سیاســی انصــارالله اضافه کرد، 
نیروهای آمریکایی نیز بــرای ایجاد تعادل بین 
ســعودی ها و اماراتی ها و جلوگیری از هر گونه 

برخوردی آمدند.
مهدی المشاط رئیس شورای عالی سیاسی 
یمن نیز با هشــدار به نظامیــان آمریکایی و 
انگلیسی در خاک این کشــور گفته بود: یمن 

خط قرمز ما است.
در روزهای اخیر نیز منابع آگاه یمنی از توطئه 
جدید نیروهای ویژه اشــغالگر انگلیس برای 
ساخت یک پایگاه نظامی در استان حضرموت 
واقع در شــرق یمن خبر داده و اعلام کردند که 
گزارش ها حاکی از آن اســت که نیروهای ویژه 
انگلیس بــا حمایت عناصر مــزدور داخلی در 

یمن، در حضرموت مستقر شده اند.

سرقت یک قبضه تیربار از 
پایگاه نظامی صهیونیستی

به گزارش ایرنا از خبرگزاری سما فلسطین، 
کانال 1۴ رژیم صهیونیستی گزارش داد، یک 
قبضه تیربار در پایگاه نظامی »تزلیم« به سرقت 

رفته است.
بر اســاس این گزارش، این تیربار در حالی 
ســرقت رفته که بر روی یک خودروی زرهی 
نصب بوده اســت و تعدادی از سربازان به جای 

نگهبانی در داخل آن خوابیده بودند.
رسانه های رژیم صهیونیستی اردیبهشت 
گذشته نیز گزارش داده بودند که مقادیر زیادی 
ســلاح از پایگاه نظامی تزلیم به ســرقت رفته 

است.
ســرقت از پادگان ها و مراکــز نظامی رژیم 
صهیونیســتی بــه معضلی جدی بــرای این 
رژیم تبدیل شده اســت، در همین راستا، رژیم 
اشغالگر اسرائیل ۲0 آبان ماه گذشته نیز اعلام 
کرد که یکی از پایگاه هــای نظامی این رژیم در 
جولان اشغالی ســوریه مورد نفوذ قرار گرفت و 
مقادیر زیادی ســلاح و مهمات از آن به سرقت 

رفت.
رســانه های رژیم صهیونیستی در آن زمان 
نیز گفتند که دستگاه های امنیتی و پلیس این 
رژیم در حال تحقیق درباره ســرقت حدود ۷0 
هزار گلوله و ۷0 نارنجک دســتی از یک پایگاه 

نظامی در جولان اشغالی سوریه است.
روزنامه صهیونیستی »یدیعوت آحارونوت« 
 نیز در آن زمان نسبت به تداوم حوادث مربوط 
به سرقت سلاح و مهمات از پایگاه های نظامی 
متعلق به ارتش رژیم اشغالگر اسرائیل هشدار 

داد.

 یک جوان فلسطینی 
در تعرض نظامیان صهیونیست 

به شهادت رسید
به گزارش ایرنــا، پایگاه خبــری نیوپرس 
روز جمعه بــه نقل از منابع محلی از شــهادت 
»عبدالرحیم فایز غنام« ۳6 ســاله خبر داد که 
بدلیل جراحات وارده بر اثر تیراندازی نظامیان 
صهیونیســت در جریان حمله صبح امروز به 
منطقه طوباس در کرانه باختری زخمی شده 

بود.
نظامیان اشــغالگر صبح امروز به روستای 
عقابا در منطقه طوباس در کرانه باختری حمله 
کردند که با مقاومت و مقابله جوانان فلسطینی 

روبرو شدند.
در این حملــه همچنیــن خانــه یکی از 
فلســطینی ها در این منطقه توسط نظامیان 
صهیونیست، و در چارچوب سیاست غیرانسانی 
تخریب انتقام جویانه منازل مبارزان فلسطینی، 

تخریب شد.
دقایقی بعد، وزارت بهداشــت تشــکیلات 
خودگردان فلسطین با صدور بیانیه ای شهادت 
این جوان فلســطینی بر اثر شلیک مستقیم 

نیروهای اشغالگر قدس را تایید کرد.
از ســوی دیگر، خبرگزاری فلسطینی سما 
گزارش داد کــه ایتمار بن گویــر وزیر امنیت 
داخلی رژیم صهیونیستی طی دستورالعملی، 
دیدارهــای دوره ای زندانیــان فلســطینی با 
خانواده هایشان را محدود کرده است، به گونه 
ای که به جای ماهی یــک بار باید از این پس هر 

دو ماه یک بار انجام شود.
این تصمیم شامل نزدیک به یک هزار و ۵00 
اسیر فلسطینی خواهد شد که از میان پنج هزار 
اسیر فلســطینی، امکان دیدارهای دوره ای با 

خانواده هایشان را دارند.
سما به نقل از روزنامه صهیونیستی »یدیعوت 
آحرونوت« ادامه داد: بن گویــر این تصمیم را 
بدون هماهنگی با دستگاه های امنیتی و به رغم 
مخالفت رئیس کل زندان ها گرفته است که - 
به ادعای این روزنامه - پیش تر وی را از عواقب 

چنین تصمیمی بر حذر داشته بود.
این روزنامه افزود: مقامــات اداره زندان ها، 
تصمیم بن گویر را »غیر مســئولانه« دانسته و 
خواستار آن شــده اند که کابینه امنیتی رژیم 
صهیونیســتی هر گونــه تغییــر در وضعیت 
اســیران فلســطینی را بررســی کند چرا که 
اسیران فلسطینی جایگاه ویژه ای در میان مردم 
فلسطین دارند و وضعیت آنان حساسیت ویژه 
برای فلسطینی ها دارد و تصمیم جدید ممکن 
اســت اوضاع را در ســرزمین های فلسطینی 

بحرانی کند.

نظامیان اشغالگر یک منزل 
دیگر فلسطینیان را تخریب 

کردند
نظامیان رژیم صهیونیستی صبح امروز در 
کرانه باختری یک منزل دیگر فلســطینیان را 
به بهانه مجازات نیروهــای مقاومت، تخریب 

کردند.
به گزارش ایرنا، پایگاه خبری »نیوپرس« روز 
جمعه نوشت: حمله نظامیان صهیونیستی به 
منطقه طوباس در کرانه باختری باعث درگیری 

میان آنان و جوانان فلسطینی شد.
نظامیان رژیم اشــغالگر قدس صبح امروز 
در حمله به ایــن منطقه ابتدا منــزل یکی از 
فلسطینیان را با موشک منهدم و سپس آن را به 

محاصره خود در آوردند.
واحد طوباس ســرایا القدس )شاخه نظامی 
جنبش جهاد اســلامی فلســطین( با صدور 
بیانیه ای اعلام کرد که مجاهدان فلسطینی به 
نیروهای اشغالگر مســتقر در اطراف این خانه 
فلسطینی حمله کردند و با آتش باری سنگین 

موجب زخمی شدن چندتن از آنان شد.
درگیری هــای صبح امروز میــان جوانان 
فلسطینی با نیروهای اشغالگر در منطقه طوباس 
درحالی است که نظامیان رژیم صهیونیستی 
شب گذشته نیز به اردوگاه فلسطینی دیر عمار 

در غرب رام الله تعرض کرده بودند.
نظامیان صهیونیســت در این حمله خانه 
شهید داوود درس مجری عملیات صبح امروز 
در حمله به یک نظامی صهیونیست در همین 
منطقه را به محاصره خود درآوردند و سپس آن 

را تخریب کردند.
به گزارش ایرنا، مناطق مختلف فلسطینی 
در کرانه باختری طی هفته های اخیر شــاهد 
تعرضات متعدد نظامیان صهیونیســت بوده 
اســت. این در حالی که تشکیلات خودگردان 
فلسطین که بر این مناطق تسلط نسبی دارد نیز 
با هدف مهار مقاومت، اقدام به بازداشت جوانان 

فلسطینی کرده است.
در همیــن راســتا، تیرانــدازی نیروهای 
تشــکیلات خودگردان فلســطین در شــهر 
طولکرم، روز چهارشنبه باعث جان باختن یک 
جوان فلسطینی شــد و مورد اعتراض شدید 
محافل فلســطینی و گروههای مقاومت قرار 

گرفت.

خبرخبر
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بانک تجارت در گزارشی به مناسبت 
هفته دولت و بانکداری اسلامی گزارشی 
از عملکرد این بانک در اعطای تسهیلات 
ازدواج و فرزندآوری در سال جاری ارائه 

کرد.
به گزارش پول و ارز بــه نقل از روابط  عمومی 
بانک تجــارت، این بانــک در مردادماه ســال 
جاری و بــه منظــور ایفای نقش مســئولیت 
اجتماعی خود، به 1۲ هزار و ۵۴۳ نفر تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج پرداخت کــرد تا نقش 

ویژه ای در حوزه حمایت از جوانان برای تشکیل 
خانواده ایفا کند. به این ترتیب تعداد تسهیلات 
ازدواج اعطا شده توســط بانک تجارت در پنج 
ماهه ابتدایی سال 1۴0۲ به ۴1 هزار و ۹۷۸ فقره 

افزایش یافت.
بانک تجارت در ســال جاری بــا هدف رفاه 
متقاضیان و سهولت در اعطای تسهیلات، امکان 
دریافت وام ازدواج به صورت کاملا غیرحضوری 
از طریق اپلیکیشن باجت در شهر تهران را فراهم 
کرد و سهم به سزایی از پرداخت ها به این صورت 

به انجام رسید و قرار به زودی این روش پرداخت 
وام ازدواج در سراسر کشور امکان پذیر شود.

بانک تجارت همچنین در راستای اجرای قانون 
حمایت از فرزندآوری در پنج ماهه ابتدایی ســال 
جاری با افزایشــی حدودا ۹ برابری نسبت به مقطع 
مشــابه ســال قبل، تعداد ۷6۲6 فقره تسهیلات 
در مردادماه ســال 1۴0۲ تســهیلات فرزنداوری 
پرداخت کرده است. به این ترتیب تعداد تسهیلات 
پرداختی فرزندآوری از ابتدای ســال جاری به ۲۷ 

هزار و ۵۳1 افزایش یافت.

بانک تجارت ۴۱ هزار و 9۷۸ فقره تسهیلات ازدواج پرداخت کرد

بانک قرض الحســنه مهر ایران در 3 
اســتان مرزی موکب هایی را برپا کرده 
تا به زائرانی که در پیــاده روی اربعین 
حسینی)ع( شــرکت کرده اند، خدمت 

ارائه کند.
به گزارش پــول وارز بــه نقــل از روابط 
عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحسنه 
مهر ایران، با توجه بــه در پیش بودن اربعین 
حسینی)ع( و پیاده روی زائران به سوی حرم 
مطهر سید و سالار شهیدان، این بانک تدابیر 
مختلفی را بــرای رفاه حال زائــران در نظر 
گرفته و سعی کرده به سهم خود در برگزاری 

هر چه باشکوه تر این مراسم مشارکت کند.
بانــک قرض الحســنه مهر ایــران علاوه 
بر اینکــه خودپردازهای ثابت و ســیار خود 
را در نقاط مرزی مســتقر کــرده، ۳ موکب 
نیز در تقاطــع مرزهای مهران، خســروی و 
شــلمچه برای پذیرایی از زائران گرامی بر پا 
کرده اســت. این بانک 100هزار قلم کالای 
فرهنگی نیز در این موکب هــا توزیع خواهد 
کرد. همچنیــن در موکب هــا، میز خدمت 
برای راهنمایــی زوار در مســائل بانکی نیز 

دایر شده است.
تأمین ۸00هزار بطــری آب معدنی برای 
رفاه حــال زائران ابــا  عبــدالله )ع( و اهدای 
آن بــه ســتاد مرکــزی اربعین حســینی و 
همچنین کمک بــه مواکب ایرانی مســتقر 

در عراق بخش دیگــری از فعالیت های بانک 
قرض الحســنه مهر ایــران در ایــن حوزه را 

شامل می شود.

این بانــک همچنیــن وام هایــی را برای 
پرداخت به دانشــجویان در نظر گرفته است. 
در این بخــش پرداخت وام به دانشــجویان 

دانشگاه آزاد اسلامی و دانشــگاه فرهنگیان 
انجام می شــود که مبلغ وام تخصیصی به هر 

دانشجو ۳0 میلیون ریال است.
افــزون بر ایــن، وام هایی بــه مبلغ 100 
میلیــون ریال نیز به معلولان تحت پوشــش 
بهزیستی پرداخت می شود تا بتوانند در این 
مراسم پرفیض شــرکت کنند. در هر استان 
۲۵ نفر از معلــولان عزیز با یــک نفر همراه 
به پشــتوانه وام های بانک قرض الحسنه مهر 

ایران به عتبات عالیات اعزام می شوند.
بانــک  کــه  کمک هایــی  از  فــارغ 
قرض الحســنه مهر ایــران به برگــزاری هر 
چه پرشــورتر مراســم پیــاده روی اربعین 
حســینی)ع( کــرده، کارکنان ایــن بانک 
نیز 1۲ میلیــارد ریال برای اهــدا به مواکب 
مســتقر در مســیر پیــاده روی پرداخــت 

کرده اند.
عمــده کمک هــای بانک قرض الحســنه 
مهر ایران کــه با هدف تکریم شــعائر دینی، 
ترویج فرهنگ حســینی)ع( و در راســتای 
اقدامــات  و  اجتماعــی  مســئولیت های 
عام المنفعــه بانک صورت گرفتــه، از محل 
دریافــت وجه التــزام بوده اســت. مجموع 
کمک های بزرگ ترین بانک قرض الحســنه 
کشــور و کارکنان آن برای برگزاری مراسم 
پیــاده روی اربعیــن حســینی)ع( بــه ۷0 

میلیارد ریال می رسد.

خدمات شبانه روزی خودپردازهای سیار و ثابت بانک سپه در مرز به زائران اربعین حسینی

درآمدزایی ۱۷ هزار میلیاردی و کمک به اشتغالزایی؛ 

دستاورد بانک تجارت از مولدسازی دارایی ها

دو میلیون نفر وام بدون ضامن گرفتند

بیمه رازی در مسیر ارائه خدمات برخط

رئیس ستاد اربعین حســینی بانک سپه از استقرار 37 
دستگاه خود پرداز سیار بانک سپه در نقاط پرتردد مرزی 
استان های خوزستان ، کرمانشــاه و ایلام برای تسهیل در 
ارائه خدمات بانکی و تامین وجه نقد مورد نیاز زائران اربعین 

حسینی خبر داد.
به گزارش پول و ارز به نقل از بانک ســپه، دکتر پرتو افکنان عضو 
هیئت مدیره و رئیس ســتاد اربعین حســینی بانک سپه گفت:   به 
منظور ارائه خدمت و تسهیل دسترســی زائران اربعین حسینی به 
خدمات مالی، دستگاه های خودپرداز سیار بانک سپه با استقرار در 
پایانه های مرزی چذابه و شلمچه در اســتان خوزستان، خسروی 
در استان کرمانشــاه و پایانه مرزی مهران در اســتان ایلام از سی ام 
مردادماه ســالجاری به زائران اربعین حســینی خدمت رسانی می 

کنند.
همچنین ۴ دستگاه خودپرداز سیار در پایانه برکت، ۳ دستگاه در 
محل پارکینگ بزرگ اربعین حسینی در ایلام و ۲ دستگاه خودپرداز 
ســالنی در پایانه خروجی مرز مهران برای خدمت رسانی به زائران 

اربعین حسینی اختصاص یافته است.
رئیس ستاد اربعین حســینی بانک ســپه افزود: دستگاههای 
خودپرداز سیار این بانک مستقر در استان های فوق با پشتیبانی ۲۴ 
ساعته کارکنان شعب شهرهای مرزی برای خدمت رسانی به زائران 

اربعین حسینی تا بیستم شهریور ماه سالجاری فعال خواهند بود.
عضو هیئت مدیره بانک سپه اظهار داشت: همچنین 11 شعبه این 
بانک در استان های خوزستان، کرمانشــاه و ایلام از ساعت  6 صبح تا 
۲0عصر در خدمت زائران ابا عبدالله الحســین)ع( بوده و 111 شعبه 

بانک سپه در سراسر کشــور تا 1۴ شهریور ماه نســبت به فروش ارز 
اربعین تا ساعت 1۸ هر روز اقدام می کنند.

حاصل مولدسازی دارایی های تملیکی 
بانک تجــارت تاکنون؛ احیــا و واگذاری 
25 واحد تولیدی در سال 1400 و 30 واحد 

تولیدی در سال 1401 بوده است.
به گزارش پول و ارز بانک تجارت، در راســتای 

تحقق شعار تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرینی، 
مهار تورم و مولدسازی دارایی های خود، شرکت 
»مولدســازی و دارایی تجارت« را از سال 1۳۹۹ 

به عنوان یک راهکار عملیاتی ایجاد کرده است.
با اقدامات انجام شــده در این شرکت، ضمن 

بازآفرینــی واحدهــای تولیــدی و کمــک به 
اشــتغال زایی و افزایش تولیــدی کالای ایرانی، 
1۷00 میلیــارد تومان درآمدزایــی برای بانک 
حاصل شــده که ایــن درآمدها به ســرعت وارد 
جریان تســهیلات دهی به واحدهای تولیدی و 

صنعتی شده است.
تمام این دســتاوردها،با تامین مالی، اعطای 
تســهیلات و راهبــری کســب وکار در طــرح 
مولدســازی صنایع کشور به ســرانجام رسیده 

است.

بر اساس اعلام وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، بانک های دولتی و بانک هایی 
که دولت سهام مالکیتی آن را در اختیار 
دارد، به دو میلیون نفر وام بدون ضامن 

اعطا کردند.
به گزارش درآمــد نیوز به نقــل از روابط 
عمومی بانک ملت، از ابتدای بهمن ماه 1۴00 
تا پایان خردادمــاه 1۴0۲ مبلغی بالغ بر 6۹ 

هزار میلیارد تومان وام بدون ضامن به حدود 
دو میلیون نفر پرداخت شده است.

بر این اساس، جایگزینی اعتبارسنجی به 
جای ضامن و وثیقه، گام مهمی در تســهیل 

دریافــت وام خرد بــرای مردم اســت که با 
راهبری وزارت امــور اقتصــادی و دارایی و 
دراســتای فرامین دولت ســیزدهم محقق 

شده است.

رئیس اداره شــبکه و زیرســاخت شــرکت بیمه رازی 
به روزرسانی اتاق سرور و مرکز داده این شرکت را اقدامی مهم 
و ســرآغاز ریل گذاری ارائه خدمات به روز و متفاوت شرکت 

بیمه رازی بر بستر فناوری اطلاعات دانست.
به گزارش درآمد نیوز  به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
رازی، سروش حاتمی- رئیس اداره شبکه و زیرساخت بیمه رازی که 
مهمان هفتاد و سومین سه شنبه های پاسخگویی بود، در این برنامه از 
تاثیر حضور در شرکت های فناوری در دوران کودکی بر انتخاب رشته 
مدیریت فناوری اطلاعات در دوران تحصیل کارشناسی و کارشناسی 
ارشد در دانشگاه گفت و معتقد اســت: حوزه فناوری اطلاعات دارای 
یک چارچوب و زیرساخت واحد است که هر صنعتی همچون صنعت 
بیمه با توجه به نیازهای تعریف شده و رفتار مشتری از امکانات فناوری 

اطلاعات استفاده می کند.
او ادامه داد: فارغ التحصیلان رشــته مدیریت فنــاوری اطلاعات 
می توانند با تکیه بر دانش و اطلاعات خود نســبت به زیرساخت این 

رشته در تمام شرکت ها و صنایع مشغول به کار شوند.

حاتمی در رابطه با ســاختار فعالیت شــبکه فــروش، گفت: به 
نمایندگان و شبکه فروش در زمان توسعه کسب و کار خود پیشنهاد 
می شود در راستای تسهیل کار، شبکه سازی و ایجاد ارتباطات داخلی 
را در دستور کار خود قرار دهند، زیرا کنترل و امنیت تحت شبکه بسیار 

راحت تر و کارآمدتر است.
رئیس اداره شــبکه و زیرســاخت بیمه رازی، یادآور شد: در زمان 
توسعه زیرساخت ها و کسب و کار باید به موارد خاصی در حوزه فناوری 
اطلاعات دقت شــود که تاکید بر افزایش ســطح امنیت سیستم در 

اولویت امور قرار دارد.

او در رابطه با توسعه و ارتقاء زیرساخت های شرکت بیمه رازی که از 
زمستان سال گذشته آغاز شده، بیان کرد: فعالیت های حوزه ارتباطات 
شرکت بیمه رازی در گذشته به صورت برون سپاری اجرایی و کنترل 
می شد، که در ســال گذشــته با توجه به تاکید مدیریت عامل تغییر 
فرآیندها در دســتور کار قرار گرفت که اولین اقدام به روزرسانی مرکز 

داده شرکت بود.
حاتمی تصریح کرد: در به روزرسانی اتاق سرور و مرکز داده شرکت 

بیمه رازی به استانداردهای بین المللی توجه ویژه ای شد.
رئیس اداره شبکه و زیرســاخت بیمه رازی خاطرنشان کرد: ریل 
گذاری اصلی شــرکت در زمینه ارائه خدمات به روز و متفاوت بر بستر 
فناوری اطلاعات در سال گذشته انجام شد و می توان به روزرسانی اتاق 

سرور و مرکز داده شرکت را اولین اقدم این مهم دانست.
او ادامه داد: اقدامات صورت گرفته با توجه ویژه به نیاز مشــتری و 
تحقیقات بازار انجام شــده و خروجی  این امر در طراحی سایت جدید 
و برنامه کاربردی تحت وب و موبایل شرکت بیمه رازی قابل مشاهده 

خواهد بود.

تقدیر از بانک قرض الحسنه 
مهر ایران به عنوان بانک پیشرو 

در تطبیق شرعی
در سی وســومین همایــش بانکــداری 
اســلامی و با حضور رئیس کل بانک مرکزی 
از مدیران ارشــد بانک قرض الحســنه مهر 
ایران برای پیشــرو بودن در زمینه استقرار، 

نظارت و تطبیق شرعی، تقدیر شد.
به گــزارش پــول وارزبه نقــل از روابط 
عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه 
مهر ایران، در نخســتین روز سی وسومین 
همایش بانکداری اســلامی کــه با حضور 
دکتر »احســان خانــدوزی« وزیــر امور 
اقتصــادی و دارایــی، دکتــر »محمدرضا 
فرزین« رئیــس کل بانک مرکــزی، دکتر 
»فرشــاد حیدری« رئیس مؤسســه عالی 
آموزش بانکداری و آیت الله دکتر »غلامرضا 
مصباحی مقدم« رئیس شورای فقهی بانک 
مرکزی برگزار شــد، از مدیران ارشد بانک 

قرض الحسنه مهر ایران تقدیر شد.
در لوح های ســپاس جداگانــه ای که به 
دکتر »سید سعید شمسی نژاد« مدیرعامل 
بانک و دکتر »احمدرضا کریمی« سرپرست 
معاونت امور استان های بانک قرض الحسنه 
مهر ایران اهدا شــده، از این بانک به عنوان 
بانکی پیشــرو در زمینه اســتقرار نظارت و 

تطبیق شرعی نام برده شده است.
ارتقای انطباق با شــریعت در نظام بانکی 
کشــور نیز از جمله دلایلی اســت که باعث 
شده بانک قرض الحسنه مهر ایران به عنوان 

بانکی پیشرو در این زمینه انتخاب شود.
بانــک  بزرگ تریــن  و  نخســتین 
قرض الحســنه کشــور همواره کوشیده در 
راســتای تحقق بیــش از پیــش بانکداری 
اســلامی گام بردارد و در این راستا با تمرکز 
بر عقد قرض الحســنه به عنــوان بارزترین 
نمود بانکداری اسلامی، طرح های مختلفی 
را تعریف کرده که با استقبال جامعه مواجه 
شده است. به طوری که تعداد مشتریان این 
بانک در ۲ سال گذشته با بیش از ۴ میلیون 
نفر افزایش به 1۵ میلیون نفر رسیده و تنها 
در سال گذشــته ۳ میلیون فقره وام از سوی 

این بانک پرداخت شده است.

 پیام تبریک دکتر اخلاقی 
به مناسبت آغاز هفته 

بانکداری اسلامی
مدیرعامــل بانک تجارت طــی پیامی 
فرارســیدن هفته بانکداری اسلامی را به 
پرســنل خدوم این بانک و کارکنان شبکه 

بانکی کشور تبریک گفت.
به گزارش پول و ارز بــه نقل از مدیریت 
روابط عمومی و ارتقاء ســرمایه اجتماعی، 
متن پیام دکتر اخلاقی فیض آثار به شــرح 

زیر است:
بسمه تعالی

  شــهریورماه هر ســال، یادآور سال ها 
مجاهــدت کارکنان پرتــلاش و بی ادعای 
شــبکه بانکی کشــور اســت؛ آنان که به 
ویژه طــی چهل ســال گذشــته در همه 
حال کوشــیدند تــا ضمن همســویی با 
قوانیــن مترقــی بانکــداری اســلامی، 
در موقعیت هــای حســاس و در جبهــه 
اقتصــادی، وظایــف خــود را در قبــال 
هموطنــان و نظــام مقــدس جمهــوری 

اسلامی به بهترین شکل، ایفا کنند.
  اکنون جــای بســی افتخار اســت که 
بانک ها به  عنوان همراهــی حرفه ای برای 
مشــتریان خــرد و تامین کننــده منابع 
مورد نیــاز در اجــرای مهمترین طرح ها و 
پروژه هــای عمرانــی و زیربنایی کشــور، 
همچنــان ســکان دار خدمــت صادقانه 
به مردم نجیب ایران اســلامی به حســاب 
می آینــد؛ موقعیتی که بی شــک، با همت 
بلند و تــلاش مجدانــه خانــواده بزرگ 
همــکاران شــبکه بانکی به دســت آمده 

است.
اینجانب، ضمــن تبریک فرارســیدن 
هفته بانکــداری اســلامی، از درگاه ایزد 
منان برای همــکاران شــریف ام در بانک 
تجارت و ســایر همکارانم در شبکه بانکی، 
ســلامتی و توفیــق دوام خدمت گــزاری 

صادقانه به ایران اسلامی را مسالت دارم.
هادی اخلاقی فیض آثار
مدیرعامل بانک تجارت

 فهرست شعب کشیک 
 بانک صادرات ایران 

برای دریافت ارز اربعین
شــعب منتخب فــروش ارز اربعین بانک 
صادرات ایران در روز جمعه 10 شــهریور ماه 

اعلام شد.
به گزارش پــول و ارزبه نقل از روابط عمومی 
بانک صــادرات ایران، تا 1۴ شــهریور ماه روند 
فروش ارز اربعین تا سقف ۲00 هزار دینار عراق 
در بیش از ۲00 شــعبه ارزی منتخب بانک به 
زائران عزیز تا ساعت 1۸ در روزهای عادی ادامه 

دارد.
 همچنیــن به منظور تســهیل شــرایط 
عزیمت هموطنــان گرامی در ایــام اربعین 
حسینی، شعب کشــیک فروش ارز اربعین 
این بانک نیز برای ارایــه خدمات در روزهای 
تعطیل از ســاعت ۸:۳0 تا 1۳ آمــاده ارائه 

خدمات هستند.

بهبود تراز عملیات بانک ملت 
پس از چهار ماه روند نزولی

بانک ملت در مرداد مــاه 10,۴ هزار میلیارد 
تومان درآمد تسهیلات کســب کرده که پنج 

درصد بیشتر از ماه قبل بوده است.
به گزارش پول و ارز ، بررسی اطلاعات مالی 
منتشر شده این بانک در کدال نشان می دهد؛ 
بانک ملت در مرداد ماه 10,۴ هزار میلیارد تومان 
درآمد تسهیلات کســب کرده که پنج درصد 

بیشتر از ماه قبل بوده است.
بانک در ســود پرداختی به ســپرده بانک 
با ثبت آمار ۵,۳ هــزار میلیــارد تومانی برای 
پنجمین مــاه متوالی روند صعودی داشــته   
و نســبت به ماه قبل رشــد ۲ درصدی را ثبت 
کرده اســت. تراز عملیات بانکداری مرداد ماه 
معادل ۵,1 هزار میلیارد تومان بوده که نسبت 
به تیر ماه ۸ درصد رشد داشته و تقریبا برابر تراز 
عملیات میانگین ماه های گذشــته سال مالی 
جاری بوده است. در مجموع ۵ ماهه سال مالی 
1۴0۲، درآمد تسهیلات بانک نزدیک به ۵0,۴ 
همت، سود ســپرده پرداختی ۲۵ همت و تراز 
عملیاتی ۲۵,۴ همت اســت که نسبت به سال 
قبل از آن، 60 درصد رشــد درآمد، ۳۲ درصد 
افزایش ســود پرداختی و 10۲ درصد افزایش 
تراز عملیاتی را نشــان می دهد.  آخرین قیمت 
ســهم ۴۷0 ریال و بازدهی یک ماه اخیر آن ۴ 

درصد است.

فرج اله قدمی، مدیرعامل بانک 
سرمایه در پیامی به شرح زیر هفته 

بانکداری اسلامی را تبریک گفت:
پیام تبریک مدیر عامل بانک 

سرمایه به مناسبت هفته 
بانکداری اسلامی

هفته بانکداری اســلامی پیش از هرچیز 
یادآور تلاش ارزشــمند قانونگــذاران ایران 
اســلامی در پی افکندن اساســی شایســته 
و منطبق بر شــریعت اســلامی برای شبکه 
بانکی است که ســنگ بنای حرکت و تحول 
اقتصاد و صنعت کشــور محســوب می شود. 
بعــد از تصویب این مهم نیــز، قانون عملیات 
بانکی بدون ربا به منزله سیاســتی پیشــرو و 
رهایی بخش به دستورالعمل نظام بانکی کشور 
افزوده شد؛ که جا دارد قدردان پیشگامان این 
امر و شــکرگزار این نعمت عظیم باشــیم. به 
گزارش پول و ارز هفته بانکداری اسلامی پیش 
از هرچیز یادآور تلاش ارزشمند قانونگذاران 
ایران اسلامی در پی افکندن اساسی شایسته 
و منطبق بر شــریعت اســلامی برای شبکه 
بانکی است که ســنگ بنای حرکت و تحول 
اقتصاد و صنعت کشــور محســوب می شود. 
بعــد از تصویب این مهم نیــز، قانون عملیات 
بانکی بدون ربا به منزله سیاســتی پیشــرو و 
رهایی بخش به دستورالعمل نظام بانکی کشور 
افزوده شــد؛ که جا دارد قدردان پیشــگامان 
این امر و شــکرگزار این نعمت عظیم باشیم. 
فرارسیدن هفته بانکداری اسلامی را به تمامی 
پژوهندگان و کوشندگان خستگی ناپذیر این 
مســیر نورانی و همکاران ارجمندم در بانک 
سرمایه و نیز شبکه بانکی کشور، تبریک عرض 
نموده، توفیق همه عزیزان در پاسداری از این 
آرمان بزرگ و تحقق روزافــزون آن را از درگاه 

باری تعالی مسألت دارم.
فرج اله قدمی
مدیر عامل و عضو هیأت مدیره
 

زائران اربعین حسینی)ع( از موکب های کارکنان بانک قرض الحسنه مهر ایران 
در استان های مرزی خدمات دریافت می کنند

خبرخبر


